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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se Je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

NA VČERAJŠNJEM ZASEDANJU SVETA ZUNANJIH MINISTROV V BRUSLJU

EGS odobrila ustanovitev svobodne 
industrijske cone na tržaškem Krasu
Ustanovitev cone predvideva sporazum med Italijo in Jugoslavijo o dokončni ureditvi 
mejnih vprašanj - Sestanek slovenskih gospodarsko - političnih dejavnikov v Lipici za usta
novitev koordinacijskega odbora, ki naj pripravi bodoči program industrijske cone - Zdru
ženje industrijcev tržaške pokrajine želi sodelovati pri uresničenju te gospodarske pobude

BRUSELJ, 6. — Svet zunanjih ministrov Evropske gospodarske 
skupnosti je danes na svojem zasedanju v belgijskem glavnem 
niestu odobril ustanovitev svobodne industrijske cone na meji med 
Italijo in Jugoslavijo. Svet je tako potrdil mnenje evropske komisije, 
da ustanovitev te svobodne cone, ki jo predvideva nedavni sporazum 
•fed Italijo in Jugoslavijo o dokončni ureditvi mejnih vprašanj, 
fi v nasprotju s sporazumi Evropske gospodarske skupnosti.

Z današnjim sklepom EGS je bil
fapravljen važen korak k realiza- 
eUi predvidene svobodne cone, ka
tere ustanovitev je bila že v do
govoru o sporazumu med Italijo 
in Jugoslavijo z italijanske strani 
Podrejena soglasju EGS, katere čla
nica, je — kot znano — tudi 
Italija. Čeprav se je pričakovalo, 
tla EGS ne bo postavila ovir, bo 
njen današnji sklep pospešil pri
prave za ustanovitev cone, od ka
tere si obe strani, predvsem pa 
°be mejni področji, obetata velikih 
koristi na področju medsebojnega 
gospodarskega sodelovanja, s tem 
Pa tudi poglobitve splošnih medse
bojnih odnosov.

Svobodna industrijska cona na ob- 
jfočju Fernetiči - Sežana naj bi — 
kot se je izvedelo iz dosedanjih iz- 
jav — na tem kraškem svetu za- 
jola skupno površino 15 kv. kilo
metrov, od tega kakih 10 kv. kilome
trov na jugoslovanski in kakih 5 

. • kilometrov na italijanski stra- 
ni. pri čemer ne bi ustanovitev co- 

seveda z ničemer posegala v 
obstoječo mejno črto.

Protokol predvideva, da bo gospo
darsko poslovanje znotraj svobodne 
cone potekalo brez vsakih restrik- 
cjj- V coni bodo lahko delovali le 
obrati, ne bodo pa mogla podjetja 
imeti na tem ozemlju svojih sede- 
zev. Za poslovanje in ljudi bodo 

® ^ ^ak° italijanski kot jugoslo-
anski zakoni. Zaposlovanje bo mož- 

2 °beh strani..že sapi naziv svo- 
oodna industrijska cona med dru- 
Sim pove, da bo na tem ozemlju u- 
yoz surovin repromaterialov opro
ščen carinskih in raznih drugih da
jatev, ter da bo tako marsikateri 
dokončni proizvod dosti bolj konku- 
tynčen za prodajo v države članice 
EGS. Proizvajalci v coni pa ne bo
do oproščeni dajatev za porabo e- 
dcrgije in gradbenih pripomočkov. 
Svobodno industrijsko cono bo u- 
pravljal mešani jugoslovansko - ita
lijanski odbor, v katerem bo imela 
vsaka stran po tri člane. Prva po- 
?/0tSa 0 con' k° veljala trideset let. 
■v bistyu gre za velikanski projekt 
industrializacije Krasa, katerega toč
ne razsežnosti pa je ta trenutek 
Prav gotovo težko predvideti. Pro
jekt bo seveda terjal velikih vla
danj ne samo v predelovalne in 
Proizvodne obrate, pač pa tudi v 
nfrastrukture - ceste, vodovod, e- 

nergetiko. Skoraj očitno je, da bo 
“led interesenti za gradnje obratov 

svobodni coni predvsem akumu- 
ativna (»dustrija. Tudi je dokaj jas- 
P.’ da bo zaradi omejenih prostor
jih možnosti v tržaškem zalivu 

nenasel interes tržaških gospodar
jih krogov za gradnje industrijskih 
bratov v novi industrijski coni, s 
inier se Trstu omogoča perspektiv- 
i razvoj industrije. Ni izključeno, 
a bo svobodna industrijska cona 

P°leg italijanskega in jugoslovanske- 
Fa kapitala privabila tudi kapital 

etjih držav, predvsem industrijcev 
v? trgovcev iz EGS. Ker je Italija 
ranica te skupnosti, bodo za vlaga- 

v tej coni vsekakor veljale u- 
godnosti, ki gredo partnerjem za 
gla|anja v katerikoli državi članici 
.. . • Ustanovitev take cone na me- 
J Je nekaj povsem novega v Evropi, 
aJ gre v tem primeru za popolno 
nakopravnost pri investicijah in 

g ede svobodnega gibanja ljudi. 
..^Jugoslaviji, oziroma v republi- 
?.Sloveniji, ki je izmed jugoslovan- 
Kih republik najmočneje udeleže- 
a v jugoslovansko - italijanskem 

gospodarskem sodelovanju, so že 
P ‘stopili k preliminarnim razpra- 
„.art? o konceptualni zasnovi indu- 

rijskih dejavnosti v coni. Prav v 
. dfyh so se v Lipici, v neposred- 
i bližini področja, namenjenega za 
ovo prostp industrijsko cono, se- 
ali predstavniki občinskih skup- 

c?Jn ter socialnopolitičnih organiza- 
iJ Slovenskega primorja s pred- 
cdmkom odbora za gospodarske

stike s tujino zvezne skupščine dr. 
Borisom Šnuderlom. Dr. Šnuderl je 
izčrpno prikazal možnosti širokega 
sodelovanja med obema mejnima 
državama, ki jih nudi prosta indu
strijska cona, kakor tudi možnosti, 
ki jih cona odpira za nadaljnjo raz
širitev sodelovanja med Jugoslavi
jo in Evropsko gospodarsko skup
nostjo in deželami v razvoju. Po
sebno korist bosta zaradi neposred
ne bližine imeli koprsko in tržaško 
pristanišče. Govornik je tudi po
udaril potrebo, da bi se v okviru 
te cone zlasti razvile prehrambna, 
kovinska, elektronska in lesna in
dustrija. Končno so na sestanku

predlagali ustanovitev posebnega 
koordinacijskega odbora z nalogo, 
da pripravi v podrobnostih bodo
či program proste industrijske cone.

Na italijanski strani je bila za 
nosilca interesov italijanskega go
spodarstva v novi prosti coni že iz
brana Ustanova tržaške industrijske 
cone. V tržaških gospodarskih kro
gih pričakujejo, da bo dejavnost v 
prosti industrijski coni na meji med 
Italijo in Jugoslavijo omogočila po
živitev pomorskega prometa, kar 
pa bo verjetno narekovalo tudi čim 
boljšo uskladitev potreb in možno
sti pristanišč in prebivalstva ob se
vernem Jadranu.

Prav danes se je v Trstu sestal 
vodilni odbor združenja industrij
cev iz tržaške pokrajine, na kate
rem so med drugim razpravljali 
tudi o ustanovitvi svobodne indu
strijske cone na Krasu. Industrijci 
so izrazili pripravljenost na sode

lovanje pri uresničitvi te pobude, 
hkrati pa so izrazili tudi določeno 
zaskrbljenost. Skrbi jih namreč dej
stvo, da bodo v okviru bodoče co
ne sodelovala podjetja z italijansko 
in jugoslovansko delovno silo. Gle
de na to — so naglasili — da so 
plače v Jugoslaviji poprečno nižje 
od plač v italijanski industriji, bi 
utegnile tovarne v prosti coni iz
vajati hudo konkurenco drugim o- 
bratom na Tržaškem. Industrijci 
zato zahtevajo od pristojnih orga
nov v Rimu primerno zaščito svo
jih interesov, vsekakor pa želijo bi
ti vključeni v delovno skupino, ki 
bo z italijanske strani sestavila 
pravni in poslovni pravilnik za pod
jetja, ki bodo namestila svoje obra
te v industrijski coni.

RIM, 6. — Predsednik republike 
Leone je sprejel na Kvirinalu pred
sednika parlamentarne skupščine 
Evropskega sveta Karla Czenertza.

Nfl P031ID0 ENOTNEGA SINDIKATA FLC

Stavka gradbincev
1JQ0.000 delavcev zahteva takojšnja pogajanja za obnovitev 
delovne pogodbe in poseg vlade za premagovanje krize v stroki

RIM, 6. — Na pobudo enotne fe
deracije FLC je en milijon in pol 
gradbincev stavkalo v vsej državi, 
da bi pritegnilo pozornost javnega 
mnenja in vlade na naravnost dra
matičen položaj gradbeništva in da 
bi zahtevalo takojšnje odprtje poga
janj z delodajalci za obnovitev de
lovne pogodbe. Od vlade gradbinci 
zahtevajo, naj ustvari vse pogoje za
konodajnega, upravnega in finančne
ga značaja za premostitev krize pred
vsem na področjih ljudskih stano
vanj in javnih del, kar je po mne
nju sindikatov mogoče doseči z de
setletnim načrtom za investicije in 
z uporabo že razpoložljivih finančnih 
sredstev.

Gradbinci so se kompaktno udeleži
li stavke: po poročilih, ki jih je 
objavil FLC, je stavkalo 98 odstot
kov gradbincev, v večjih mestih, kot 
so Rim, Neapelj, Milan, Benetke, 
Palermo in Bari, pa celo sto od
stotkov.

Medtem se intenzivno nadaljuje dia
log med vlado in sindikati o vseh 
najvažnejših vprašanjih sedanjega 
trenutka. Podpredsednik vlade La 
Malfa se je skupaj z ministri To- 
rosom (delo). Martinellijem (prevo
zi) in Bisaglio (državne udeležbe) 
sestal z generalnimi tajniki federa
cije CGIL, CISL in UIL Lamo, Stor-

tijem in Varmijem, s katerimi je 
proučil položaj na področju letalskih 
prevozov v zvezi s stavko pilotov, 
ki so včlanjeni v avtonomnem sindi
katu ANPAC. Na Srečanju, do kate
rega je prišlo na pobudo vlade in 
ki je trajalo dve uri in pol, so sin
dikalisti potrdili svoje stališče, po 
katerem naj bi uvedli edino delovno 
pogodbo za vse uslužbence letalskih 
družb, čemur pa piloti odločno na
sprotujejo.

Na drugem srečanju pa so vlada 
in sindikati razpravljali o telefonskih 
tarifah. Vlado je zastopal minister 
Donat Cattin, sindikate zvezni tajni
ki Didò, Romei in Rufino, navzoči 
pa so bili tudi predstavniki SIP in 
državne telefonske ustanove. Zastop
niki sindikatov so ponovili svoje že 
znane zahteve, minister Donat Cat
tin pa se je omejil na to, da jih 
je vzel na znanje, češ da ni po
oblaščen, da bi dajal odgovore. Ob
ljubil je, da bo s sindikalnimi zah
tevami seznanil podpredsednika vla
de La Malfo, nakar se bo že jutri 
zjutraj spet sestal s sindikalisti.

RIM, 6. — V poslanski zbornici se 
je zaključila splošna razprava o ta
ko imenovani «davčni minireformi». 
Prihodnji torek bo zaključke raz
prave povzel minister Visentini.
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NEVARNO STOPNJEVANJE NAPETOSTI V ZAHODNI AFRIKI

KLJUB POZIVOM VARKOSTNIGÀ SVITA OZN 
PRVI MAROČANI VDRL! V ZAHODNO SAHARO
Španske čete v Afriki in na Kanarskem otočju v stanju pripravljenosti - Doslej ni bilo spopadov

RABAT, 6. — Kljub pozivom var
nostnega sveta OZN je maroški 
kralj Hasan ukazal prvi skupini 
40 tisoč oseb, naj začne z «zele
nim pohodom» na Zahodno Saharo. 
Varnostni svet, ki se je sestal ob 
4. uri zjutraj, je po triurni razpravi 
soglasno odobril nujen poziv, v ka
terem vabi kralja Hasana, naj se 
odpove načrtovanemu pohodu. Član 
maroške delegacije v svetovni orga
nizaciji pa je takrat izjavil, da so 
udeleženci pohoda ta čas že na o- 
zemlju Zahodne Sahare, češ da se 
je pohod začel pred tremi urami. 
Varnostni svet je zato pooblastil 
svojega začasnega predsednika so
vjetskega veleposlanika Malika, naj 
izroči poziv maroškemu kralju. Var
nostni svet se bo drevi ponovno 
sestal, da bi preučil položaj v Za
hodni Sahari. Svet bo tudi proučil 
resolucijp, ki jo je o zahodnosa- 
harski krizi pripravil predsednik 
Malik..

Po zadnjih vesteh tako iz špan
skih kot iz maroških virov, kaže, 
da se je pohod ustavil približno pet 
kilometrov od prvih miniranih polj. 
Španci trdijo, da se udeleženci niso 
približali nevarnemu področju, ra
zen nekaterih tovornjakov, ki so

prodrli do bodeče žice, ki omejuje 
minirana polja.

Glasnik maroškega vojaškega po
veljstva je potrdil, da so maroške 
oborožene sile pripravile načrt za 
poseg, če bi začele streljati na ne
oborožene udeležence pohoda poleg 
španskih čet tudi nekatere druge si
le. Mislil je očitno na Alžirce. špan
sko vrhovno poveljstvo je oklicalo 
stanje pripravljenosti ža vse svoje 
sile v Sahari in na Kanarskem otoč
ju, obenem pa so pripravljeni tudi 
nekateri padalski oddelki. Ob meji 
z Zahodno Saharo je maroška voj
ska postrojila tretjino svojih sil, pri
bližno 25 tisoč mož, ki so se jim 
pridružili nekateri bataljoni na ka
melah. Maroške oborožene sile raz
polagajo tudi z nekaj lovskimi le
tali in helikopterji, niso pa v sta
nju, da se spopadejo z ameriškimi 
«phantomi» in s francoskimi «mira- 
gei», s katerimi razpolagajo Španci. 
Ko so prvi Maročani stopili na o- 
zemlje Zahodne Sahare, so se po
javili španski vojaški helikopterji, 
večkrat pa so napredujočo kolono 
preletela tudi španska vojaška le
tala.

Kljub vsemu so politični opazo
valci še vedno mnenja, da ima po
hod zgolj simbolični značaj, še zla
sti spričo odločnega španskega sta

lišča. Ugotavljajo, da bodo prvi u- 
deleženci pohoda prispeli do nevar
nega področja le čez nekaj dni, med 
tem časom pa bi mnogi dejavniki u- 
tegnili spremeniti obseg vprašanja 
Zahodne Sahare.

Alžirski ministrski svet, ki se je 
danes sestal pod predsedstvom Bu- 
mediena j*e proučil razvoj položaja 
v Zahodni Sahari ter proučil vse 
možnosti, ki izhajajo iz maroškega 
sklepa, da vdre na to ozemlje, 
kljub poslanici predsednika varnost
nega sveta OZN. Alžirski dnevnik 
«El Mudžahid» piše, da pomeni po
hod. ki ga je organiziral maroški 
kralj Hasan, pravi samomor za u- 
deležence, ki se bodo znašli pred 
topovi španske vojske. Alžirski 
dnevnik trdi, da bo sklep rabatske 
vlade nujno privedel do krvavega 
spopada.

Predstavnik gibanja za neodvis
nost Zahodne Sahare je v Alžiru o- 
značil pohod kot agresijo in dodal, 
da so prebivalci Sahare pripravljeni 
bramii svojo zemljo z vsemi sred
stvi. Omenil je dejstvo, da se je 
Španija obvezala, da si bo prevzela 
svoje odgovornosti ter je poudaril, 
da mora madridska vlada braniti o- 
zemlje, ki ga upravlja. Kar zadeva 
gibanje za neodvisnost Zahodne Sa-
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RAZGOVOR ZACCAGNINIJA Z NAJVIDNEJŠIMI PREDSTAVNIKI STRANKE

Bssežen kompromis na vrhu KD 
o dstama sklicanja kongresa
Danes ožji sestanek o problemih reforme RAI-TV

RIM, 6. — Demokrščanski vrh na 
Cammillucci se je zaključil brez 
zmagovalcev in brez poražencev. 
Političnemu tajniku Zaccagniniju ni 
uspelo prepričati notranje opozicije 
— fanfanijevcev in dorotejcev — 
o potrebi, da bi strankin kongres 
sklicali čim pozneje, na primer spo
mladi prihodnjega leta, vendar pa 
ni niti hotel popustiti zahtevi Fan- 
fanija in Piccolija, naj bi bil kon
gres v najkrajšem času in vsekakor 
še pred kongresom PSI. In tako je 
prišlo do kompromisa, po katerem

bo kongres «v doglednem času» in 
ob upoštevanju «tehničnih rokov», ki 
so potrebni za organizacijo. Če to 
spremenimo v bolj razumljiv jezik, 
bo kongres KD predvidoma med 
koncem januarja in začetkom pri
hodnjega leta.

Zadnja beseda v tem pogledu vse
kakor pritiče strankinemu vsedržav
nemu svetu, ki se bo sestal v zadnji 
tretjini novembra, medtem ko se bo 
že prihodnji teden sestalo demokr- 
ščansko vodstvo.

Vsekakor pomeni današnji kom-
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Kljub pozivom varnostnega sve-Svet zunanjih ministrov Evrop- 

slie gospodarske skupnosti je vče- 
r3J na svojem zasedanju v Bruslju 
odobril ustanovitev svobodne in
dustrijske cone na tržaškem Kra- 
su' ki jo predvideva sporazum 
[fed^ Italijo in Jugoslavijo o do
končni ureditvi mejnih vprašanj. 
vyt zunanjih ministrov je nam- 
e.c ..Potrdil mnenje evropske ko- 

nils'iei da ustanovitev take cone 
na meji obema državama, ni v 
nasprotju s pravili EGS. Pristanek 
u,.. *e k'l potreben zato, ker je 
alija njena članica.
Na demokrščanskem vrhu, ki 

9® je sklical politični tajnik Zac- 
oagnini, so dosegli kompromis 
?.ede datuma sklicanja kongresa, 

Predvidoma V zadnjih dneh 
•bruarja ali na začetku marca.

Kot je znano, se je Zaccagnini 
potegoval za čim poznejše skli
canje kongresa, medtem ko je 
notranja opozicija s fanfanijevci 
in dorotejci na čelu zahtevala, 
naj bi bil kongres čimprej in 
vsekakor p.red kongresom socia
listov. Pač pa na včerajšnjem 
vrhu niso govorili o probiemu re
forme RAI - TV, ki ‘ bo predmet 
današnjega ožjega sestanka med 
tajnikom KD, namestniki tajnika 
in načelnikoma parlamentarnih 
skupin.

ta svetovne organizacije je prva 
skupina približno 40 tisoč Maro
čanov že prodrla na ozemlje Za
hodne Sahare in se je ustavila 
kakih pet kilometrov od prvih 
minskih polj, ki so jih španske 
oblasti postavile, da bi prepre
čile njihovo napredovanje proti 
glavnemu mestu El Ajunu. Doslej 
je vse potekalo v najlepšem re
du, čeprav je treba na vsem pod
ročju severnozahodne Afrike za
beležiti dokajšen porast napeto
sti, saj so v stanju pripravljeno
sti španske, maroške in alžirske 
oborožene sile.

Deželni svet je včeraj začel 
razpravo o krizi, ki je nastala 
po odstopu deželnega odbora. 
Razprava se bo zaključila danes.

premis zavrnitev ene bistvenih zah
tev notranje opozicije, po kateri bi 
moral biti kongres KD pred kon
gresom socialistov. Fanfani in Pic
coli sta glede tega klonila šele, ko 
je Zaccagnini zagotovil, da je1 pri
pravljen kadarkoli zapustili tajni
ško mesto in da bo vsekakor imel 
novi tajnik, ki bo izšel iz kongresa 
— pa naj bo to kdorkoli — dovolj 
časa na razpolago, da pripravi vo
lilno kampanjo za upravne volitve, 
ki bodo med majem in julijem.

Današnjega srečanja so se poleg 
Zaccagninija udeležili predsednik 
vlade Moro, predsednika parlamen
tarnih skupin Piccoli in Bartolomei, 
bivši predsednik vlade in bivši taj
nik stranke Fanfani, bivši ministrski 
predsedniki Colombo, Fella in Scei
ba, bivši strankini tajniki Gonella, 
Forlani, Piccioni in Taviani ter mi
nistra De Mita in Donat Cattin kot 
predstavnika svojih struj. Bivša mi
nisi :ka predsednika Andreottija in 
Runorja, ki se mudita na tujem, 
sta na d našnjem srečanju zasto
pala Evangelisti in Gullotti.

Na srečanju niso obravnavali vpra
šanja reforme RAI-TV, čeprav je 
bil ta problem na dnevnem redu. 
Pač pa bo temu vprašanju posve
čen ožji sestane1:, ki ga je Zacca
gnini sklical za jutri z namestniki 
tajnika in z načelnikoma parlamen
tarnih skupin.

hare pa bo slednje poseglo, ko bo 
za to prišel čas. V zaključku svoje 
izjave, je dejal predstavnik gibanja 
za neodvisnost Zahodne Sahare, da 
je edina sprejemljiva rešitev popol
na neodvisnost saharskega ljudstva.

Posebni odposlanec generalnega 
tajnika OZN Waldheima Francoz 
Andraž Lewin je prispel v Madrid, 
kjer se je sestal s predsednikom 
vlade Ariasom Navarrom ter z dru
gimi predstavniki španske vlade. Ni 
znano, če se je sestal tudi s prin
cem Juanom Carlosom, začasnim 
državnim poglavarjem. V teku po
govora je Arias Navarro predstavil 
Lewinu formalno zahtevo, naj OZN 
čimprej prevzame upravo v Zahodni 
Sahari. Preden je odpotoval v New 
York je Lewin izjavil, da prinaša 
nove predloge, ki bi utegnili omo
gočiti kompromis med alžirskim sta
liščem in stališčem drugih strani.

Rockefeller 
o nesoglasjih 
z Geraldom Fordom

NEW YORK, 6. - V prvi tiskovni 
konferenci po svojem sklepu, da se 
ne udeleži predsedniških volitev s 
predsednikom Fordom, je ameriški 
podpredsednik Nelson Rockefeller v 
bistvu potrdil, da gre njegovo od
ločitev v glavnem pripisati neso
glasjem s šefom Bele hiše. Rockefel
ler je napadel konservativno stru
jo v republikanski stranki ter dejal, 
da njeni manevri ogrožajo vso stran
ko in tudi predsednika Forda sa
mega.

Nelson Rockefeller ni izključil mož
nosti, da se udeleži primarnih vo
litev kot tekmec sedanjega pred
sednika in tako potrdil, da še ved
no ni opustil upov, da prevzame vo
dilno vlogo v republikanski stranki.

Poudaril je, da se je odpovedal 
kandidaturi za podpredsednika, da bi 
preprečil polemike v vrstah stran
ke. Napadel je tudi Howarda Calla- 
waya, direktorja Fordove volilne 
kampanje, za katerega je dejal, da 
ima največ odgovornosti pri njego
vi odpovedi. V zaključku svoje ti
skovne konference je Rockefeller 
izključil možnost, da bi bivši guver
ner Kalifornije, skrajni desničar 
Ronald Reagan utegnil ogrožati For
dovo kandidaturo, je pa predlagal, 
naj se Reagan predstavi kot kan
didat za podpredsednika.

Medministrsko srečanje 
o srednjeročnem 
programu

RIM, 6. — Predsednik vlade Mo
ro je danes zvečer predsedoval med
ministrskemu sestanku, na katerem 
so preučili osnutek srednjeročnega 
načrta, ki ga je pripravil minister 
Colombo. Navzoči so bili tudi pod
predsednik vlade La Malfa ter mi
nistri Bisaglia, Donat Cattin, Mar
tinelli, Visentini, Marcora in Toros. 
Kot je po sestanku povedal La Mal
fa, je osrednja točka dokumenta pro
gram za industrijsko rekonstrukci
jo, zaradi česar bodo tudi drugi pro
blemi, kot južna blagajna in držav
ne udeležbe, povezani s tem ciljem.

Nobenega upa 
za Franca
MADRID, 6. — Zdravniško 

sporočilo o zdravstvenem sta
nju španskega diktatorja Fran
ca pravi, da se v normalnem 
pooperacijskem poteku njego
ve bolezni ni nič spremenilo 
in da se zdravniki še vedno po
služujejo umetnih ledvic, kar 
vse potrjuje, da nimajo nobe
nega upanja, da bi Francu re
šili življenje. Dnevnik «Arri- 
ba», uradno glasilo španskega 
fašističnega gibanja, trdi v svo
jem ■ današnjem članku, da 
Franca ne bodo podvrgli po
novnemu operacijskemu pose
gu, tudi če nekatere okoliščine 
kažejo na to možnost. Včerr ‘ 
so v Madridu govorili o rr 
nem posegu, da bi preprcC 
morebitne komplikacije zarad 
vnetja žil v Francovem levem 
stegnu.

Po podlem napadu na mater 
in sestro Juana Paredesa Ma- 
nota «Txikija», enega od petih 
protifašističnih borcev, ki so 
jih Francove oblasti ustrelile 
27. septembra, je danes skupi
na skrajnih desničarjev napa
dla predstavnike demokratične 
opozicije, ki so se sestali, v 
stanovanju odvetnika Joseja 
Miguela Munosa v Madridu ne
daleč, od kraja, kjer je 20. sep
tembra 1973 postal žrtev aten
tata takratni predsednik vlade 
Carrero Blanco. Nenadoma so 
vdrli v stanovanje štirje mlade
niči z brzostrelkami, ki so pri
silili prisotne, da ležejo na tla, 
nakar so jih pretepli s pendre
ki in s steklenicami.

Obljube Kretskega 
in stvarnost

Včerajšnja izjava avstrijskega 
kanclerja Kreiskega v dunajskem 
parlamentu ima veljavo napovedi 
programske usmeritve nove av
strijske vlade, saj se je z nje
govim govorom predstavila dejan
sko nova vlada, četudi jo sestav
ljajo iste osebnosti kot prejšnjo. 
Na nedavnih volitvah je sociali
stična stranka kanclerja Kreiske
ga dobila absolutno večino, pa je 
vladni program torej tudi izraz po
litične usmeritve vladajoče stranke.

Dve stvari sta zlasti vredni po
zornosti iz vsebine njegovega go
vora. Prva je, kako je Kreisky 
označil politik» vlade do Jugosla
vije, in druga, kaj je Kreisky na
povedal glede vladne politike do 
slovenske in hrvaške manjšine v 
Avstriji.

Pada v oči, da je Kreisky v 
zunanjepolitičnem delu govora po
imensko omenil samo Jugoslavijo 
in se zavzel za nadaljnje izbolj
ševanje odnosov z njo. Obljubil je 
reševanje vseh Ustili vprašanj, ki 
so v preteklosti bremenila avstrij
sko - jugoslovanske odnose.

V delu govora, ki se je nanašal 
na notranjepolitične naloge vlade, 
je Kreisky obljubil, da si bo vla
da prizadevala za nadaljnje ures
ničevanje določil državne pogodbe, 
ki zadevajo narodne manjšine, in 
da se bo odločno zavzemala, da 
v duhu tolerantnosti reši še neure
jene probleme narodnih manjšin. 
Mimo grede bodi omenjeno, da je 
Kreisky posvetil pozornost tudi av
strijski manjšini v Italiji rekoč, 
da so bili uspehi pri reševanju nje
nih vprašanj, da pa vsi potrebni 
ukrepi na tem področju še vedno 
niso uresničeni.

Poudarek, ki ga je dal Kreisky 
odnosom z Jugoslavijo in priprav
ljenosti rešiti z njo vprašanja, ki 
so v preteklosti obremenjevala te 
odnose, ter obljuba o odločnem u- 
rejanju nerešenih manjšinskih vpra
šanj na temelju določil državne 
pogodbe navajata k sklepu, da u- 
tegne Avstrija po volitvah bolj ko
renito pos«či na področje manjšin
ske problematike.

Tisto, kar bi kazalo šteti za novo 
v včerajšnji izjavi, je vsekakor 
dejstvo, da Kreisky to pot pri
znava, kako določila državne po
godbe — kar zadeva manjšinske 
pravice — nikakor niso še ureje
na in uresničena Včasih je bilo 
slišati z Dunaja drugačne glaso-1 
ve, da imajo Slovenci in Hrvatje ' 
vse pravice, še nekaj krajevnih 
napisov, pa bo vse v redu.

Zdaj gre za bistveno vpraša
nje, kdaj in predvsem kako, v 
kakšnem obsegu, v kakšnem duhu 
in v kakšni vsebini kani avstrij
ska vlada uresničiti napovedi kanc
lerja o ureditvi manjšinskih pro
blemov.

Prav zato bi kazalo ob besede 
Kreiskega postaviti dokaze, ki jih 
nudi sama stvarnost na Koroškem, 
kjer slovenska manjšina živi.

Predvsem velja poudariti kot bi
stveno, da nova vlada ne kani 
spremeniti zahteve o preštevanju

Avstrijski kancler Kreisky

manjšine, ki so jo sprejele vse 
v parlamentu zastopane stranke, 
torej tudi socialistična. Gre celo 
za odločitev, da kar 25-odstotna 
navzočnost slovenskega življa šele 
pogojuje izvajanje posameznih 
manjšinskih določil državne pogod
be. Res je. da je vlada prišla z 
napovedjo tako imenovanega manj
šinskega pospeševalnega zakona, 
toda iz njega že vnaprej izvzema
jo šolstvo, se pravi eno izmed 
bistvenih prvin vsake manjšinske 
zaščite.

V tem pa se odkriva prvi cilj 
vseh prizadevanj tistih, ki sku
šajo pod krinko izpolnjevanja do-, 
ločil pogodbe dejansko zatreti 
manjšino. Kajti obljubljati pospe
ševalni zakon, hkrati pa s pre
števanjem, izvedenim v ozračju 
skrajne nestrpnosti in zastraševanj, 
kar načrtno počenjajo desničarji 
na Koroškem, pomeni razdrobiti 
manjšino, spremeniti celovitost nje
nega ozemlja v majhne otočke, po
meni uresničevati v resnici cilje, 
uperjene proti manjšini in njenim 
pravicam.

Koroški Slovenci spričo tega v 
nobenem primeru ne morejo privo
liti v nikakršno preštevanje manj
šine. Jugoslavija .je prav tako u- 
radno izjavila, da zavrača prešte
vanje kot pogoj za izpolnjevanje 
obveznosti iz državne pogodbe.

Upravičeno je zapisalo glasilo ko
roških Slovencev, da je sklep o 
preštevanju posebne vrste, kljub 
zavračanju prizadete manjšine, 
vnovično potrdilo, da o usodi manj
šine odločajo tisti, ki so tudi vse 
doslej, velikonemški nacionalistič
ni krogi. Očitna je resnica, da je 
pobuda za preštevanje posebne vr
ste prišla od prav takih sil, ki de
lujejo na Koroškem.

Zato bi veljala ugotovitev, da 
kljub novim zagotovilom Kreiske
ga ne more prinesti nič novega ta
ka manjšinska politika, ki jemlje 
preštevanje proti volji same manj
šine kot pogoj in izhodišče za ures
ničevanje določil državne pogodbe. 
Prav to pa bosta izpovedali obe 
osrednji organizaciji koroških Slo
vencev v posebnih letakih, ki sta 
jih prispevali za Koroško in širšo 
javnost v Avstriji.

DRAGO KOŠMRU
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VELIKA MNOŽICA V GASARSI 
NA PASOLINIJEVEI.I POGREBU

PORDENON, 6. — Pier Paola Pa- 
solinija so danes pokopali na po
kopališču v Gasarsi, nedaleč od 
groba, kjer počiva njegov brat, ki 
je padel v partizanih. V tem fur
lanskem kraju, v katerem se je 
rodila Pasolinijeva mati, je pisatelj 
preživel svojo mladost, tu pa je

spisal tudi svoje prve poezije.
Pogrebne svečanosti se je udele

žilo nad 10.000 oseb, med njimi ve
liko Pasolinijevih prijateljev, svojci, 
predstavniki kulturnega in politične
ga življenja, med njimi slikar Zi- 
gaina, pisatelj Sgorlon, parlamen
tarci KPI in deželni odbornik Vol

pe. Ob odprtem grobu so spregovo
rili poslanec .Lizzerò v imenu KPI, 
župan Casarse Francescutto in pa
ter Turoldo.

Članek o preiskavi o Pasolinijevi 
smrti objavljamo na zadnji strani.

Na sliki (foto Rudi Pavšič) mno
žica pred pokopališčem v CasarsL
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VČERAJ V DEŽELNEM SVETU

Umirjena razprava 
po odstopu deželnega

o krizi 
odbora

V ospredju odnosi med KD, PSI in KPI ■ Štoka objasnil sta
lišče Slovenske skupnosti ■ Danes se bo razprava zaključila

Včeraj se je sestal deželni svet, 
da bi obravnaval vprašanje odsto
pa predsednika deželne vlade in nje
govih sodelavcev v odboru. Pred-' 
sednih skupščine Pittoni je v uvodu 
prebral pismo, s katerim je pred
sednik Comelli 29. oktobra sporočil 
skupščini svoj odstop «v trenutku, 
ko je odboru zmanjkala podpora e- 
nega izmed njegovih sestavnih de
lov». Comelli se v pismu nadalje 
zahvaljuje skupščini za izkazano 
zaupanje in sodelovanje.

Svoj poseg v razpravo je najavi
lo šestnajst svetovalcev; na ustrez
nem posvetu med načelniki sveto
valskih skupin je bilo namreč do- 
gdvorjeno, da bo razprava odprta 
vsem svetovalcem, vendar v okvi
ru za vsako svetovalsko skupino 
vnaprej določenega časa.

Razprava, ki je trajala včeraj ves 
dan in ki se bo nadaljevala in za
ključila danes, je potekala v povsem 
mirnem vzdušju in mestoma tudi v 
prisotnosti le redkoštevilnih sveto
valcev in odbornikov. Zajela je naj
bolj pereča politična in gospodar
ska vprašanja Furlanije - Julijske 
krajine, ne da bi zato med predstav
niki posameznih svetovalskih skupin 
prišlo do posebnih besednih spopa
dov. Večina govornikov je izrazila 
zadovoljstvo ob dejstvu, da se raz
prava o teh problemih vodi v dvo
rani najvišjega predstavniškega or
gana v deželi. Glede gospodarskega 
stanja je pri vseh govornikih pri
šla do izraza zaskrbljenost ob sploš
nem zastoju, ki je v zadnjem času 
pritisnil na tukajšnje proizvodne 
dejavnosti. Vsi so nadalje poudarili 
nujnost hitrega ukrepanja in čim
prejšnje premostitve sedanje krize, 
politična izvajanja posameznih go
vornikov pa so se vrtela v glav
nem okrog treh glavnih dejavnikov 
sedanjega političnega momenta, to 
je KD, PSI in KPI.

Socialista Devetag in Manzon sta 
poudarila, da je PSI že lansko leto 
postavila pred deželni odbor zahte
vo po preverjanju razvojnih progra
mov, oziroma po hitrejšem in teme
ljitejšem poseganju v družbeno in 
gospodarsko dogajanje. Ta potreba 
je prišla do novega izraza po volit
vah 15. junija, na kar pa ni KD v 
ničemer reagirala in nazadnje celo 
odbila sodelovanje pri pobudi PSI, 
na katero pa so nasprotno prista
le vse druge stranke ustavnega lo
ka. Tako je nujno prišlo do krize, 
iz katere se mora izleviti nova, moč
nejša deželna vlada, ki bo morala 
imeti večji posluh ne le za pereča 
gospodarska in družbena vprašanja, 
ampak tudi za težnje, ki se poraja
jo iz najširših slojev deželnega pre
bivalstva. Kar zadeva KPI, pa iz
haja predlog o njeni pritegnitvi 
k sodelovanju pri uresničevanju raz
vojnih programov iz stališča, da je 
teza o odrivanju komunistov samo 
zato, ker so pač komunisti, nespre
jemljiva.

Komunistična svetovalca Colli in 
Zorzenon sta poudarila, da se z od
stopom deželnega odbora odpira nova 
faza v javnem življenju naše dežele 
in hkrati zaključuje faza politike 
klientelizma in pasivnosti ob perečih 
problemih deželne skupnosti. Nova de
želna vlada bo morala takoj poseči 
za premostitev zastoja in za uresni
čitev večkrat napovedanih pobud na 
raznih področjih — tako tudi kar za
deva končno rešitev osnovnih vpra
šanj slovenske narodnostne skupnosti 
v Italiji. Nastopil je trenutek, ko se 
morajo vodilni organi v naši deželi 
odločiti za otipljiv razvojni program, 
za avtonomnejše nastopanje in za ta
kojšnjo uporabo vseh razpoložljivih 
vzvodov, tako zlasti člena 50 dežel
nega statuta (po katerem se je dr
žava ob ustanovitvi Furlanije - Juhj- 
ske krajine obvezala, da bo finansi
rala tukajšnje razvojne programe), 
ob hkratni preosnovi lokalnih inštru
mentov, kot so ESA. ERSA, Sklad 
za gospodarske pobude in druge po
dobne ustanove, predvsem pa ob upo
števanju teženj, ki so začele zlasti 
po 15. juniju stopati v ospredje v 
najbolj tvornih silah našega področja.

Demokristjani Rigutto, Chinellato in 
Vigini so poudarili, da je KD vedno 
pripravljena na sodeloyanje in so
očanje z vsemi demokratičnimi sila
mi v deželi, vendar se morata to 
sodelovanje in to soočanje odvijati 
s tradicionalnih položajev večina - 
opozicija. Govorniki so zanikah, da 
bi Krščanska demokracija ne hodila 
vštric s časom, in poudarili mnenje, 
da je sedanja politična kriza v Fur
laniji - Julijski krajini nastala le kot 
posledica prenagljenosti socialistične 
stranke.

Po nastopu predstavnikov Furlan
skega gibanja (Puppinijeva), liberal

cev (R. Berteli) in republikancev (P. 
S. Bertoli), je spregovoril svetova
lec Slovenske skupnosti D. Štoka. 
Štoka je omenil glavne značilnosti 
sedanjega gospodarskega zastoja in 
navedel vrsto večkrat napovedanih 
posegov deželne uprave, ki pa so 
doslej ostali večinoma na papirju. 
Prav zaradi čedalje hujšega gospo
darskega zastoja je treba rešiti se
danjo politično krizo čim prej —- je 
dejal govornik, — iz nje pa mora 
vstati odbor, ki bo odprt do vseh 
demokratičnih sil v Furlaniji - Julij
ski krajini. Slovenska skupnost bo do 
novega odbora zavzela, stališče, ki 
bo odvisno od njegovega programa 
in od njegovega odprtja do demokra
tičnih sil. Tudi pred novi odbor bo 
Slovenska skupnost postavila vse sta
re zahteve slovenske manjšine — od 
globalne zaščite do avtonomnih šol
skih okrajev, od slovenskih televi
zijskih programov do pravice do ra
be slovenskega , jezika v izvoljenih 
svetih, od zahtev v prid Beneške Slo
venije do zahteve po umaknitvi za
kona o kraških rezervatih, od vpra
šanja izseljencev do zahteve po ena
kem obravnavanju Slovencev v trža
ški, goriški in videmski pokrajini. 
Kolikor bo novi odbor upošteval te 
zahteve, bo Slovenska skupnost pod
pirala njegovo delovanje, v nasprot
nem primeru pa bo SS izvajala pro
ti njemu vztrajno in dosledno opo
zicijo.

Danes bodo spregovorili še štirje 
svetovalci, in sicer Lonza za PSDI, 
Zanfagnim za PSI, Cuffaro za KPI 
in Biasutti za KD.

Vtaj začetek kongresa 
o vzdrževanju 
tehničnih naprav

V mali dvorani Rossettijevega 
gledališča se je včeraj dopoldne za
čel VII. vsedržavni kongres o vzdr
ževanju tehničnih naprav, ki ga or
ganizirajo družba Trieste - Consult, 
tržaška univerza in združenje Ai- 
man. Kongresa se udeležuje okrog 
300 strokovnjakov iz vse Italije, ki 
zastopajo pomembne družbe in pod
jetja, kakršne so Montedison, Italsi- 
der, Agip, Breda, Enel, Snia, Fiat 
in druge. Strokovnjake in goste sta 
pozdravila predsednik tržaškega od
bora za produktivnost C. Padoa in 
predsednik trgovinske zbornice ter 
predsednik Trieste - Consult dr. R. 
Caidassi.

V uvodnem nagovoru je’predsed
nik Aiman ing. C. Oliva omenil, da 
je strokovna poročila o vzdrževanju 
tehničnih naprav poslalo kar 38 iz
vedencev iz vse Italije. Nato so se 
na govorniškem odru zvrstili prvi 
predavatelji, katerim bodo danes 
sledili še drugi, kongres pa se bo 
zaključil jutri z okroglo mizo o «te- 
rotehnologiji». Bistvo, pomen in ci
lje, ki si jih zastavlja nova tehnič
na veda, ki so jo strokovnjaki kr
stili za terotehnologijo, bodo obraz

ložili na tiskovni konferenci, ki bo 
danes ob 11.30 v prostorih časnikar
skega krožka na Korzu Italija. Na 
konferenci bo govor tudi o zamisli, 
da bi v Trstu odprli poseben Inšti
tut za terotehnologijo.

Sožalna brzojavka
Pittonija
Pasolinijovi materi

Predsednik deželnega sveta Pitto
ni je poslal materi umorjenega pi
satelja in filmskega režiserja Pier 
Paola Pasolinija brzojavko, v kateri 
izraža globoko sožalje ter dodaja, 
da smo s Pasolinijem izgubili člo
veka, «ki je bil tesno povezan s kul
turo in ljudskimi tradicijami naših 
krajev».

Deželna konferenca 
PSI o sedanji krizi

V razstavni palači na Trgu Cave- 
dalis v Vidmu bo v nedeljo dopol
dne deželno zborovanje socialistič
nih aktivistov, javnih upraviteljev, 
sekcijskih tajnikov in članov pokra
jinskih odborov PSI. Dejansko bo to 
prava konferenca deželne PSI, na 
kateri bodo razpravljali v bistvu 
samo o eni temi: o krizi v deželi. 
Ni torej naključje, če bosta zbranim 
poročala deželni tajnik socialistične 
stranke Gioacchino Lucio Tringale 
in član osrednjega vodstva PSI po
slanec Silvano Labriola, ki vodi u- 
rad za krajevne uprave.

Osebje prevoznih 
družb nasprotuje 
povišanju tarif

Nekaj dni pred začetkom pogajanj 
za obnovitev delovne pogodbe so av
toprevozniki sklenili povišati svoje ta
rife. To bo, povsem razumljivo, vpli
valo na porast cen prevoznega blaga 
na tržišču in torej splošno draginjo.

Temu se odločno upira sindikat de
lavcev avtoprevoznik podjetij FIAI - 
CGIL, ki poudarja, da gre za eno
stransko sprejet sklep, ki je mogoč 
samo zato, ker se ne izvaja zakon 
o avtoprevozniški zbornici in dogo
vorjenih tarifah.
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SINDIKALNA KRONIKA

Stavku gradbincev in protest 
stanovanjskih upravičencev IACP

Zupan zagotovil finansiranje komunalnih uslug in torej vselitev upravi- 
čencev v nove hiše sredi februarja - Shod nabrežinskih kamnarjev

DRUGI ABONMAJSKI KONCERT GLASBENE MATICE

APZ «Branko Krsmanovic» 
drevi v Kulturnem domu
Pod vodstvom dirigenta Bogdana Babica bo 
izvajal renesančne, umetne in narodne pesmi

Drevi bo v Kulturnem domu dru
gi koncert abonmajske sezone Glas
bene matice 1975-76. Nastopil bo tre
nutno najboljši jugoslovanski zbo
rovski ansambel, mešani akademski 
pevski zbor «Branko Krsmanovic» iz 
Beograda, ki ga vodi dirigent Bog
dan Babič.

Obiskovalci koncertov GM se bodo 
gotovo še spomnili zadnjega gosto
vanja tega zbora pri nas pred dve
ma letoma, ko je s svojim vrhun
skim izvajanjem nudil občinstvu en
kraten umetniški užitek, pa naj je 
šlo za renesančne, polifone ali 
umetne in narodne pesmi. Zlasti v 
teh poslednjih je znal pričarati vso 
njihovo elementarno ljudsko boga
stvo, ki je prišlo še toliko bolj do 
veljave, ker je zbor v drugem delu 
svojega programa nastopil v sliko
vitih srbskih narodnih'pošah.

Zbor je visoko cenjen tudi v tu
jini, kjer redno nastopa vsako le
to v najpomembnejših kulturnih sre
diščih in na raznih mednarodnih fe
stivalih in tekmovanjih. Razen v ev
ropskih državah, vključno s Sovjet
sko zvezo, je že gostoval tudi v 
ZDA, v Kanadi in na Kitajskem.

Vodi ga eden najbolj znanih ju
goslovanskih zborovskih dirigentov 
Bogdan Babič, ki je sicer tudi stal
ni dirigent beograjske Opere.

V svoj drevišnji program je vklju
čil tudi skladbo našega tržaškega 
skladatelja Ubalda Vrabca, v osta
lem pa nam bo postregel s polifo
nimi in narodnimi pesmimi iz svo
jega bogatega repertoarja.

Bogdan Babič

Tudi v Trstu, kot drugod po I- 
taliji, so včeraj ves dan stavkali 
delavci gradbene stroke in podje
tij, ki so neposredno povezana z 
gradbeno dejavnostjo (tesarska, ce- 
mentarska, opekarne). S stavko so 
sindikati gradbincev postavili v o- 
spredje boja za novo delovno pogod
bo predvsem vprašanje dela, se pra
vi zaposlitve, ki v našem mestu 
močno upada prav na tem področju. 
Ni tajnost, saj so o tem izrecno go
vorih tudi gradbeni podjetniki na 
svojem nedavnem zborovanju, da 
se prejšnja leta programirana dela 
polagoma dokončujejo in da so per
spektive za prihodnja leta «črne». 
Tu lahko priskoči na pomoč pred
vsem javna oblast: ureditev kolek
tivnih uslug, gradnja šol, vrtcev, 
bolnišnic in ljudskih stanovanj so 
iàhko tretnitho ‘edini ventil v tej 
krizi.

Stavkajoči se zato niso naključno 
zbrali v : skupno dehionstracijo s

IVANKA IN SREČKO GRGIČ 
slavita danes 50 let skupnega 
življenja.

Z njima se radujeta sin in 
hči z družinama ter jima že
lita še mnogo zdravja in blago
stanja v nadaljnjem življenju.

čestitkam se pridružujejo so
rodniki.
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NA ZAHTEVO MISOVSKEGA CISNAL

Devet sindikalistov ENEL 
obsojenih na 15 dni ječe
Javni tožilec je zanje predlagal oprostitev zaradi pomanjkanja dokazov

Povsem nepričakovano je tržaški 
sodni zbor, ki mu je predsedoval 
dr Gervasi (tožilec dr. Tavella), 
včeraj popoldne obsodil skupino de
vetih sindikalistov ENEL. Obsojeni 
so bili vsak na dva tedna zaporne 
kazni, seveda pogojno, ter na izpla
čilo sto tisoč lir odškodnine pred
stavniku desničarskega «sindikata» 
CISNAL Fabbrettu.

Slednji je namreč tožil devet sin
dikalnih aktivistov, da so mu pred 
tremi leti onemogočili udeležbo pri 
delu ocenjevalne komisije med ne
kim notranjim natečajem ENEL. 
Kot znano, je to že več let trajajoč 
spor, ali se misovski organizaciji 
CISNAL priznava «sindikalni značaj»

Z disertacijo o zgodovini Kra
sa je na tržaški univerzi z odli
ko diplomirala pri prof. Lagu

VANDA HUSU
Ob uspehu ji čestitajo Kristi

na, Marija in Alojz Starc.

Ob 30-Ietnici osvoboditve

sporočamo
dolinskim občanom in vsem antifašistom, da bo v 
nedeljo, 9. novembra, ob 14. uri v Gročani

SVEČANO ODKRITJE 
SPOMENIKA PADLIM V NOB

Vljudno vas vabimo k počastitvi naših padlih!
Odbor za postavitev spomenika 

Gročana - Pesek

Občinski protifašistični odbor občine DOLINA 
vabi vse bivše borce, internirance in aktiviste do
linske občine na TOVARIŠKO SREČANJE, ki bo 
v nedeljo, 9. novembra, po odkritju spomenika v 
Gročani,

in torej predstavniško vlogo. Veči
na javnih in tudi zasebnih ustanov 
te «oznake» ne priznava, kar perio
dično vzbuja sodne razprave.

Sindikahste Fragiacoma, Luttma- 
na, Malandija, Helija, Sanno, Feri- 
nija, Grazianija, Tavolata, Carrara 
in Gambrinija sta zastopala odvetni
ka Longo in Battello, organizacijo 
CISNAL pa misovski občinski sve
tovalec Barbagallo. Slednji je, se
veda, bil edini, ki se je zavzemal za 
to, da bi sodniki sindikalistom pri
znali krivdo in jih obsodili zaradi 
nekakšnega «zasebnega nasilja», češ 
da so Fabbrettu onemogočili sode
lovanje v ocenjevalni komisiji s 
«svojim zadržanjem» in «številom». 
Preprosto povedano niso sindikalisti 
predstavniku CISNAL naredili niče
sar, niti rekli, vendarle se je ta 
očitno zbal «števila» in «zadržanja» 
(ki prav tako očitno ni odražalo pre
velike simpatije) in odšel.

Javni tožilec dr. Tavella je do
bro razumel, za kaj gre, saj je v 
svojem posegu poudaril, da ni nobe
nega dokaza, da so obtoženci zares 
krivi pripisanega prekrška. Zato je 
zanje predlagal oprostitev, čeprav s 
formulo «pomanjkanja dokazov».

Pol ure so sodniki ostali v sejni 
dvorani, na koncu pa obsodili devet 
sindikalistov (vse razen Gambrinija, 
ki je tistega dne bil odsoten) na 15 
dni zapora in izplačilo odškodnine. 
Proti razsodbi so nemudoma vložili 
priziv.

Sindikalno obvestilo 
upokojenim pomorščakom

Sindikat upokojencev CGIL opo
zarja upokojene pomorščake, da ne
katerim niso izračunali nedavno 
odobrenih poviškov. Zato vabijo vse 
prizadete, naj se oglasijo na delav
ski zbornici v Ulici Pondares 8. S 
seboj naj prinesejo pokojninsko 
knjižico.

Obenem sporoča sindikat upoko
jencev CGIL, da bo v ponedeljek 
odprl pri Sv. Ivanu svoje sedež, ki 
bo na Vrdelski cesti št. 54. Od
prtje bo pb 16.30.

stanovanjskimi upravičenci IACP, 
ki jih je organiziral sindikat SUNIA. 
fi namreč protestirajo, ker je u- 
•stanova za ljudska stanovanja že 
zdavnaj dokončala dela, ne more
jo se pa vseliti v nòve hiše, ker 
manjkajo kanalizacije, voda, luč, 
plin, skratka komunalne usluge, za 
«atere je odgovorna tržaška obči
na. Ne gre za malenkosti, temveč 
za skupno vsoto javnega stroška v 
•e namene, ki gotovo presega mili
jardo lir.

Stavkajoči so se torej zbrali sku
paj s stanovanjskimi upravičenci 
IACP na Garibaldijevem trgu, od 
md so šli v sprevodu po mestnih u- 
beah do občinske palače, kjer je 
odposlanstvo demonstrantov spre
jel župan, ki so ga spremljali neka- 
reri odborniki. Prisoten je bil tudi 
predsednik ,IACP dr. Stasi.

Župan je zagotovil, da je bila fi
nančna plat problema končno reše
na (baje pred 5 dnevi) in da bodo 
dela takoj začeli. Načelno se je 
obvezal, da se bodo lahko upravi
čenci «petega natečaja» (stanovanja 
pod Rovtami) lahko všelih v nove 
niše februarja, ostali pa sredi po
letja.

Odposlanstvo je županu obljubilo, 
da bo preko sindikata SUNIA pe
riodično nadzorovalo, kako napredu
jejo dela.

Sindikalno zborovanje v okviru 
stavkovne akcije so sklicali tudi 
nabrežinski kamnarji, katerim je v 
dvorani «Igo Gruden» spregovoril 
sindikalist Riccardo Parladori. Ob
ravnaval je predvsem specifične 
probleme kamnarjev in vprašanja 
splošne krize te veje gospodarstva. 
Dogovorili so se tudi, da se bodo v 
najkrajšem času zbrali delegati na
brežinskih kamnarjev na novem se
stanku in sklepah o nadaljnjih ak
cijah.

sodelujejo pri vodenju krožka, po
membna priložnost, da kritično o- 
cenijo doslej opravljeno delo ter da 
začrtajo in analizirajo program ter 
smernice nadaljnjega dela.

Še vedno podgane 
v proseškem vrtcu

Tudi včeraj ponoči so podgane 
obiskale proseški otroški vrtec, ki 
ga upravlja ustanova ONAIRC. Za
silno pokritje higienskih prostorov 
in polaganje strupa v stanišča ni 
torej zaleglo. Zato tudi včeraj vr
tec ni mogel redno delovati. Osebje 
je bilo zaposleno z odstranjevanjem 
nesnage, poleg tega pa je bilo med 
starši precej pomislekov glede na 
dejstvo, da so podgane lahko raz
nesle strup po vseh prostorih.

Starši so zelo nezadovoljni, ker 
jim pristojne oblasti niso odgovori
le na zahtevo po nujnem razkuže
nju in popravilu otroškega vrtca. 
To zahtevo ponavljajo že več mese
cev, toda občinska uprava kot u- 
stanova ONAIRC nista ničesar ukre
nili, da bi se stanje spremenilo. Za
to nekateri starši včeraj niso peljali 
otrok v vrtec. Tako stanje ne sme 
trajati dolgo, kajti pri tem so oško
dovani prav tisti starši, ki zaradi 
službenih ali drugih obveznosti ne 
morejo sami čuvati otrok.

• V Medji vasi bo jutri zvečer, ob 
1‘. 30, sestanek o postavitvi spomeni
ka padlim borcem. Sestanek bo v 
šolskih prostorih.

Jutri in v nedeljo 
delovni seminar MKT

Jutri popoldan in v nedeljo do
poldan bo na sedežu v Ul Ginnasti
ca 72 delovni seminar Mladinskega 
krožka iz Trsta. V glavnem bo ju
trišnji popoldan posvečen raznim 
referatom, medtem ko je nedeljski 
dopoldan odmerjen predvsem za 
razprave o poročilih ter za ustrezne 
zaključke.

Delovni seminar se uvršča med 
tiste pobude, ki skušajo vsebinsko 
obarvati ter konstruktivno razčle
niti dejavnost krožka. Nove in tudi 
starejše člane MKT je namreč tre
ba seznaniti z globljimi pomeni ob
stoja mladinske organizacije; poleg 
tega pa bo to za vse odbornike in 
nasploh za vse tiste, ki kakorkoli

Trčenje pri Miljah: 
tri osebe ranjene
Včeraj se je v bližini mejnega 

prehoda pri škofijah pripetila pro
metna nesreča, pri kateri so bile ra
njene tri osebe. Avto fiat 128 s ko
prsko registracijo, ki ga je v sme
ri proti Trstu upravljal neki jugo
slovanski državljan, je v bližini od
cepa za Milje trčil v fiat 500. Pri 
nesreči je bil najtežje ranjen voznik 
malega fiata 73-letni Francesco Po- 
stogna iz Milj, Nabrežje Venezia, ki 
se bo moral zaradi ran po desnem 
kolenu, zloma pogačice, udarcev po 
glavi in pretresa možganov zdraviti 
40 dni na ortopedskem oddelku trža
ške bolnišnice. Manjše poškodbe je 
zadobil njegov sopotnik, 70-letni Milj- 
čan Giuseppe Zettin, ki so ga spre
jeli na nevrokirurškem oddelku s 
prognozo okrevanja v 8 dneh zara
di udarcev in ran po desni strani 
glave, levi roki in desnem kolenu. 
Voznik fiata 128 ni utrpel nobene 
poškodbe, njegovetpu sopotniku, 34- 
letnemu Zedanu Marincu iz Kopra, 
pa so v bolnišnici nudili prvo pombč 
zaradi prask po obrazu.

VČERAJ PRI SV. IVANU

Začetek slavja 
PD S. Škamperle

Sinoči se je v društvenih prostorih 
na stadionu «Prvi maj» pričelo slavje 
prosvetnega društva «Slavko Škam
perle» ob 30-letnici ustanovitve dru
štva in 30. obletnici zmage nad fa
šizmom. Po dokumentih, ki so na 
ogled v društvu, je razvidno, kako 
so bili polni volje ustanovitelji, saj 
je bil pripravljalni odbor izvoljen na 
sestanku 12.7.1945, prva seja je bila 
sklicana 13. julija prvi redni občni 
zbor pa 15.9.1945, na ogled so za
nimive slike, ki predstavljajo dolgo
letno prosvetno delo tega društva od 
občnih zborov, obletnic društva, Pre
šernovih proslav, športa, predavanj 
pa do proslave 100-letnice slovenske 
šole.

Lojze Abram, sedanji predsednik, je 
v svojem govoru obžaloval dejstvo, 
da je razstava slik ih' dokumentov 
nepopolna, ker se je v letih precej
šnje dokumentarno, gradivo društvene
ga, dela porazgubilo. .Izrazil je tudi 
željo, da bi ljudje, ki imajo doma 
za društvo izredno važne dokumen
tacije, posredovali tako gradivo dru
štvu.

Po govoru je sledil nastop članov 
Stalnega slovenskega gledališča Mire 
Sardočeve, Jožka Lukeša in Staneta 
Starešiniča. Z izredno recitacijo, ki 
je navdušila prisotne, so se ob tej 
priložnosti predstavili z izborom par
tizanskih pesmi «Veš, poet, svoj 

I dolg».

liiiiiiiiiMiiiiiiiiimiimiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiinniimiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiaMiiiitiiiiiii

SVOJEVRSTNA RAZSTAVA V PALAČI COSTANZI

«Sedem prič» U. Guarina
Razstava bo odprta do 11. novembra

Kdor računa, da se bo na sedanji 
razstavi v palači Costami nagledal 
lepih skulptur ali prijetnih slik, se 
moti. Ugo Guarino, ki je sinoči dal 
na ogled sedem svojih «prič», ima 
s svojo razstavo vse drugačne, na 
vsak način zelo plemenite namene. 
Vzbuditi hoče zanimanje javnosti za 
probleme tistih, ki jih je do pred 
nedavnim in jih še vedno naša kri
vična družba potiska ob rob ali ce
lo čez rob, ker da kot umsko več 
ali manj prizadeti niso vredni pro
sto živeti med nami. Svojih sedem 
skulptur, svojih sedem «prič» jp se
stavil iz kosov starega pohištva, iz 
stolic, miznic, omar in še marsiče
sa, kar je dolgo, zelo dolgo in še 
do nedavnega služilo tistim, ki so 
iskali v psihiatrični bolnišnici pri 
Sv. Ivanu zdravja, pa ga pogosto 
niso našli, ker ga v takem okolju 
mnogokrat tudi najti niso mogli. Nje
gove «priče» so zgovoren dokument, 
kako je naša družba neusmiljena 
nasproti že tako prizadetim ljudem 
in jih skuša eliminirati. Namen teh 
Guarinovih «prič» je obuditi zavest 
ljudi, je nekakšna aluzija na živ
ljenje v umobolnici. Kakor je rekel 
ravnatelj pokrajinske psihiatrične 
bolnišnice dr. Basaglia, je razsta
va, ki jo je pripravil Ugo Guarino, 
grda, toda njegove «priče» so res
nične, ker so zrasle same, kajti 
takšna je bila in deloma je še res
ničnost življenja v psihiatrični bol
nišnici.

Sinočnjega odprtja razstave se je 
udeležilo veliko ljudi, ki jih je po
zdravil najprej občinski odbornik 
Giorgio Cesare, ki je predstavil tudi 
Uga Guarina, za njim je povzel be
sedo predsednik tržaške pokrajine 
dr. Michele Zanetti, končno je spre
govoril tudi dr. Franco Basaglia. 
Med občinstvom pa smo videli, tudi 
direktorja mestne galerije dr. Giu
lia Montenera, jugoslovanskega kon
zula v Trstu Srečka Kovačiča, di
rektorja občinskega oddelka za kul
turo in umetnost dr. Buffolinija in 
druge. Razstava bo odprta do 11. 
t.m. po običajnem urniku galerij.

VČLANJEVANJE V KPI 
IN PROSLAVE 

OKTOBRSKE REVOLUCIJE
Danes, ob 18. uri bo v prostorih 

Ljudskega doma v Škednju dan včla

njevanja v KPI za leto 1976 in pro
slava oktobrske revolucije. Govoril 
bo senator Vidali.

Podobne prireditve bodo danes, ob 
20. uri, v Ljudskem domu pri Sv. 
Ani, kjer bo govoril C. Tonel, na 
sedežu KPI na Trgu Stare mitnice, 
kjer bo govoril senator Sema, v pro
storih PD «Zvezda» v Podlonjerju, 
kjer bosta govorila Antonino Cuffa
ro in Jurij Canciani ter na sedežu 
v Ul. Carli 8, kj«r bo govoril Gior
gio Rossetti.

Jutri- ob 20. uri bo dan včlanje
vanja in proslava oktobrske revo
lucije v krožku «Pečar» v Zgornji 
Kolonji (govori senator Sema) ter 
v Ljudskem domu «Togliatti» v Na
selju sv. Sergija (govori prof. Co
sta), ob 20.30 pa v Prosvetnem do
mu v Trebčah, kjer bo govoril Sto
jan Spetič.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 7. novembra 

ZDENKA
Sonce vzide ob 6.52 in zatone ob 
16.45 — Dolžina dneva 9.53 — Lu
na vzide ob 10.49 in zatone ob 20.19.

Jutri, SOBOTA, 8. novembra 
BOGOMIR

VREME včeraj: Najvišja tempera
tura 13,9 stopinje, najnižja 10, ob 
19. uri 10,8 stopinje, zračni tlak 
1022,4 mb rahlo narašča, vlaga 56- 
odstotna, nebo jasno, veter 12 km 
na uro severozahodnik, morje mimo, 
temperatura morja 15,3 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI

Dne 6. novembra 1975 sc je v 
Trstu rodilo 12 otrok, umrlo pa 
je 15 oseb.

UMRLI SO: 51-letna Olga Calcina 
por. Sparagna, 77-letni Antonio Cro
ciato, 74-Ietni Pietro Vidonis, 60-let- 
ni Giuseppe Marchesi, 93-letna Ca
terina Chersicla vd. Biloslavo, 55- 
letni Tullio Corsi, 69-letni Giovanni 
Favretto, 82-letna Natalia Tiene vd. 
Blasi, 54-letna Nives Tomasin por. 
Paparot, 53-Ietna Marcella Carli 
por. Cociancich, 72-letni Lorenzo 
Pallini, 76-letni Giorgio Argento, 
84-letna Francesca Skrl vd. Popat- 
nig. 45-letni Bruno Giuseppe Guliel- 
mini.

PROSVETNO DRUŠTVO «SLAVKO ŠKAMPERLE» 
SV. IVAN - TRST

prireja
PROSLAVI

3Q-LETNIC0 ZMAGE NAD FAŠIZMOM 
30-LETNICO USTANOVITVE DRUŠTVA

Jutri, 8. novembra 1975, ob 20.30
Koncert TRŽAŠKEGA PARTIZANSKEGA PEVSKEGA 
ZBORA.

Nedelja, 9. novembra 1975, ob 18. uri
DRUŠTVENA AKADEMIJA. Nastopijo mladinska dramska 
in folklorna skupina in harmonikarski ansambel MIRAMAR. 
Sledi prosta zabava ob zvokih «Ansambla Praprot».
Vse prireditve bodo v društvenih prostorih na stadionu 
«Prvi maj».

GLASBENA MATICA - TRST 
Sezona 1975 - 1976 
Drugi abonmajski koncert
Danes, 7. novembra, 
ob 20.30
v Kulturnem domu v Trstu

AKADEMSKI 
PEVSKI ZBOR 
BRANKO KRSMANOVIC 
iz Beograda

Dirigent:
BOGDAN BABIČ 

Sodelujejo solisti:
SVETLANA BOJČEVIČ, 
sopran
GORDANA ČURGUS, 
alt
BRANISLAV SIMONOVIČ, 
tenor
MJODRAG MATIČ, 
tenor
DRAGOUUB DJORDJEVIČ, 
bariton
MARTIN LEGAT, 
bas
in instrumentalni ansambel

Rezervacija in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
R. Manna 29. tel. 418-605) in 
eno uro pred pričetkom koncer
ta pri blagajni Kulturnega doma.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE TRST

M. Hennequin G. Duval
ANATOLOV DVOJNIK

Komedija v treh dejanjih
Jezikovna in
odrska priredba Janez Negro 
Scena inž. arh. Sveta Jovanovič 
Kostumi Alenka Bartlova
Glasba Aleksander Vodopivec 

in Urban Koder 
Rezija ADRIJAN RUSTJA 
DANES, 7. novembra, ob 20.30 

v Prosvetnem domu na OP
ČINAH

! r • •• »c

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE TRST

Kulturni dom

30 let nepretrganega delovanja 
Gostovanje Jugoslovanskega 

dramskega gledališča 
iz Beograda 

BRANISLAV NUŠIČ

MISTER DOLAR
komedija

Režiser
Miroslav Belovič 

Scenograf
Vladislav Lalicki 

Kostumograf
Božana Jovanovič

Muzika
Vojkan Borisavljevič 

Koreograf
Miljenko Štambuk 

Tekst pesmi
Dušan Radovič 

Asistent režije
Milivoje Milojevič 
in Gojko Bjelac 

Asistent kostumografa
Borislav Kovačevič 

Jutri, 8. novembra, ob 20.30 
in v nedeljo, 9. novembra, ob 
16. nri.
Rezervacija vstopnic vsak dan 
(razen nedelje) od 10.30 do 
12.30, prodaja 1 uro pred pri
četkom predstav pri blagajni 
Kulturnega doma. tel. 734-265.

Si!
URADNI TEČAJ BANKOVCEV

Ameriški dolar 680,50
Funt šterling 1400,-
Švicarski frank 256,50
Francoski frank 155,40
Nemška marka 263,25
Avstrijski šiling 37,40
Dinar: debeli 34,-

drobni 34,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 13. do 16. ure) 

AlTEscuIapio, Ul. Roma 15; IN 
AM, Al Cammello, Drevored XX 
Settembre 4; Alla Maddalena, Ul. 
dellTstria 35.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19.30 do 8.30) 

Pizzul-Cignola, Corso Italia 1; 
Prendini, Ul. T. Vecellio. 24; Ser
ravano, Trg Cavana, 1.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec; tel. 228-124: Bazovica:

tel. 226-165; Opčine: tel. 211-001;
Prosek: tel. 225-141: Božje polje — 
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121: Sesljam tel. 209-197: Zavije: 
tel. 213-137; Milje; tek 271-124.

Gledališča
ROSSETTI
V okviru pobud, ki jih Teatro Sta

bile posveča šolskemu svetu, bo da
nes ob 16. uri posebna predstava Gol
donijeve komedije za osnovnošolsko 
mladino.

V sredo, 12. t.m., pa bo posebna 
predstava za dijake nižjih srednjih 
šol.

VERDI
V torek, 11. t.m., se bo z gala 

predstavo «Otella» pričela operna se
zona gledališča Verdi 1975-76. Dirigent 
bo Nino Sanzogno. režija Alberta 
Fassinija, kostumi in scene pa Pier- 
luigija Pizzija. V glavnih vlogah bo
do nart'mili Raina Kabaivanska, Pie
ro Cai .jucilli, Carlo Cossutta. Mario 
Ferrara. Dario Zerial. Enzo Viaro, 
Vito Susca, Mario Sarti in Laura Zan- 
nini.

BALETNA ŠOLA SSG

Stalno slovensko gledališče spo
roča, da bo prvo srečanje med 
starši, otroki in učitelji danes, 
7. novembra, ob 16. uri v Kul
turnem domu.

La Cappella Underground 19.00—21.30 
«Il mediatore», film režiserja Ro
berta Mulligana. V njem igra Ja- 
son Miller.

Ariston 16.30 «L'orologiaio dì Saint - 
Paul». Barvni film povzet po ro
manu Georgesa Simenona. Krimi
nalka.

Grattacielo 16.00 «La divina creatu
ra». Laura Antonelli, Marcello Ma- 
stroianni. Prepovedan mladini pod 
14. letom. Barvni film.

Fenice 16.00 «Flic story». Alain De- 
lon in Jean Luis Trintignant. Barv
ni fihn. Prepovedan mladini pod 
14. lAorfl.

Excelsior 15.00 «Di che segno sei?». 
P. Villaggio, M. Melato. A. Celen- 
tano, R. Pozzetto, G. Ralli, A. Sor
di. Prepovedan mladini pod 14. le
tom.

Nazionale 15.00 «L'isola sul tetto del 
mondo». Disneyev film v barvah.

Eden ' 15.30 «Amici miei». Ugo To- 
gnazzi. Gastone Moschin. Philippe 
Noiret. Barvni film.

Ritz 15.30 «Fango bollente». Barvni 
film. Igrata Joe Damiani in Enrico 
Maria Salerno. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Aurora 16.00 «La pantera rosa col
pisce ancora». Peter Sellers.

Capitol 16.30 «L'eroe della strada». 
Charles Bronson. Barvni film.

Cristallo 16.30 «Terremoto». C. He- 
ston, A. Gardner in G. Kennedy.

Moderno 16.30 «Le uitime grida dal
la savana». Barvni film. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Filodrammatico 16.30 «Club de! pia
cere». Barvni film. Prepovedan mla
dini pod !8. letom.

Ideale 16.00 «Mariarosa la guardone». 
Barvni tilm. Igrata Isabella Biagi* 
ni in Ninetto Davoli. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Impero 16.30 «Sette spose per sette 
fratelli». Barvni film.

Vittorio Veneto 16.30—21.30 «Il fiore 
delle mille e mia notte». Barvni 
film P. P. Pasolinija. Igrata N. Da- 
voli in F. Cittì. Prepovedan mladi
ni pod 18. letom.

Astra 16.30 «Anno 2670 - Ultimo at
to». Barvni znanstvenofantastični 
film. Igrata: Ruddy McDowall in 
John Huston.

Abbazia 16.00 «Quando le donne si 
chiamavano madonne». Barvni film- 
Igrata Edvige Fenech in Mario Ca‘ 
rotenuto. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Radio 16.00 «Sette contro uno». Barv
ni kitajski film o karateju.

Volta - Milje 17.00 «Agente 007 - Mis
sione Goldfinger». Barvni film. V 
glavni vlogi igra Sean Connery.

Razna obvestila
Vodstvo TPPZ vabi vse pevce, 

člane orkestra, recitatorje in solistko, 
da se danes, 7. novembra, ob 20.30 ude
ležijo generalke za nastop v soboto 
na stadionu «Prvi maj».

Združenje staršev na državnem tr
govskem tehničnem zavodu «žiga 
Zois» v Trstu bo imelo v nedeljo, 
9. t.m., ob 9.30 na sedežu šolskega 
zavoda na Vrdelski cesti redni občni 
zbor. na katerega vabi vse starše 
sedanjih dijakov ter starše lanskih 
absolventov.

Prosvetno društvo «Ivan Grbec» v
Škednju vabi na martinovanje, ki 8a 
priredi v sredo, 12. t.m., ob 20.20 
v društvenih prostorih.

Prispevki
Namesto cvetja na grob pok. Ma

rije Bizjak darujeta Mara in Nikolo 
5.000 lir za ŠD Kontovel.
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PRED ODKRITJEM SPOMENIKA PADLIM V NOB PO MNENJU GORIŠKIH DELODAJALCEV POUK SE LE S TEŽAVO NORMALIZIRA

Grocana se bo v nedeljo oddolžila. Bolj kot gospodarski so za sedanjo 
svojim številnim padlim za svobodo krizo odgovorni politični dejavniki

Mrzlične priprave na nedeljsko svečanost ■ Razgovor z domačini o pri
pravah, o zgodovini vasi med NOB ter o sedanjih važnejših problemih

V ljudeh je čutiti neke vrste ne
učakanosti. Pogledi, navidez nepro- 
dirljivi, prežeti s vsakdanjimi opra
vili in skrbmi, ne morejo prikriti 
ueke skrite radosti, kot ob priča
kovanju nečesa nenavadnega, ne
vsakdanjega. In tudi v besedi je 
kanček ponosa. Gročana in Gročanci 
se pripravljajo na svoj najpomemb
nejši dogodek v novejši zgodovini 
vasi. V nedeljo bodo odkrili spome
nik vaščanom, ki so padli v narod
noosvobodilni borbi. Pričakovanje, 
ki je tlelo v ljudeh tega malega 
kraja na skrajnem robu tržaškega 
Krasa že trideset let, se končno u- 
resničuje. Na trgu v prednjem kon
cu vasi, kjer je bilo do nedavnega 
se vse pusto, se v teh dneh dviga 
marmornati sestav — simbol nepre
cenljivega prispevka Gročane v bo
ju za svobodo, pravico in napre
dek in hkrati simbol samega smis
la obstoja tega in drugih slovenskih 
krajev, razpršenih tostran in onstran 
meje.

V marsikomu v Gročani je tlel 
občutek sramote, da v vasi ni bilo 
doslej nobenega znamenja, ki bi iz
pričevalo delež Gročancev v NOB. 
Posebno ob spoznanju, da je v Gro- 
cani odstotek padlih v NOB v raz
merju s številom prebivalstva med 
uajvišjimi v naš:h krajih in najvišji 
v dolinski občini. Vas z nekaj nad 
sto prebivalci je skupaj s sosednjim 
Peskom, ki šteje okrog dvajset pre
bivalcev žrtvovala osem mladih ž:v- 
Ijcmj .To so Marjan Ražem - Ježu- 
kov, Franc Racman - Petrov, Angel 
Racman - čjepčev, Jože Gropajc - 
Piparjev in Anton Ražem - štefetov 
m Gročane ter Peter Racman, Mirko 
Grahonja in Vincenc Fonda s Peska.

.Spomenik, ki ga bodo v nedeljo 
odkrib v okviru 30. obletnice osvo
boditve in zmage nad nacifašizmom, 
Je najvidnejša oddolžitev njihovemu 
spominu, obenem pa je tudi prizna
nje vsem ostalim vaščanom, ki so 
v tistih težkih in odločujočih časih 
brez obotavljanj in pomislekov sle
dni klicu vesti in nesebično sodelo
vali v NOB. In ne nazadnje je spo
menik priča in zgled novim rodo- 
y°*> ki so zrastli v teh tridesetih

p , ™ kodo zrastli v bodoče.
Poleg pomena, ki ga ima posta- 

jdv spomenika padlim v tem po- 
giedu, predstavlja ta postavitev še 

rugo obogatitev za vas. Dolgo tle- 
a icieja o počastitvi spomina padlih 

s,?vojim uresničevanjem še bolj 
uzua in povezala vaščane. V pre-

katero so v najmračnejšem obdob
ju naše zgodovine kljubovali fa
šističnemu nasilju in raznarodovanju 
in s katero so pozneje prijeli za 
orožje in se uprli zatiralcu in oku
patorju.

Zgodovina Gročane v vojnem ob
dobju je ravno tako bogata z do
godki kot zgodovina vseh naših va
si. Večina mladih moških je mora
la v italijanske posebne bataljone 
in vsi ti so po razpadu fašistične 
Italije odšli v partizane. Drugi, kar 
jih je ostalo doma, so se oprijeli 
aktivističnega dela. V vasi so bile 
partizanske zveze, poleg tega pa 
sta bila tu dva partizanska bunker
ja. Prvi je stal pri Ježukovih na št. 
34, drugi pa v bivši ledenici izven 
vasi, na kraju, kjer pravijo v Iž- 
mancih in je sedaj pod Jugoslavijo. 
Slednjega, v katerem je bila po- 

, - -u • •<- stojanka skupine VDV, so Nemci
1?“* "el!^L°InlILr„T odkrili' niso Pa v nje™ našli nikomer. otre e ,=,er.o^,m, g,^. Svoj krvoločni bes so kot o-

SS'
Anton Petaros

kmečkega življenja, s tisočerimi vsa
kodnevnimi opravili in skrbmi, ob 
trdem delu, ki ne pozna oddiha, ne 
ostaja ljudem veliko časa za večje

bičajno znesli nad domačim prebival
stvom. Dvakrat so prihrumeli v vas 
ter odgnali večje število ljudi na za-

Naraščanje števila delavcev v dopolnilni blagajni - Manjše povpraševanje v trgovini

Ivanje v tržaške zapore, nekate'-temu pa so si ga tokrat vzeli, in 
čeprav je bila misel o postavitvi 
spominskega obeležja padlim vselej 
živa, so jo lahko uresničili, že ob 
začetku letošnjega leta se je v Gro-. 
čani sprožila akcija in računali so, 
da bodo spomenik postavili in od
krili že v prvih poletnih mesecih, a 
se je nekoliko zataknilo z načrtom, 
zaradi česar so morali slavje odlo
žiti na jesen. Istočasno so pričeli 
tudi z nabiralno akcijo. Sami so se 
nekako obvezno obdavčili ter tako 
zbrali okrog milijon lir. Načrt so 
poverili arhitektu Mitji Racetu, ob
čina pa je poskrbela za asfaltira
nje trga ter za druga dela in ob
ljubila denarno pomoč. Celotno po
budo pa vodi poseben pripravljal
ni odbor, ki mu predseduje Anton 
Petaros in v katerem so dejansko 
zastopane vse družine.

O tem delu za postavitev spome
nika in o pripravah na nedeljsko

re pa so od tu odgnali v uničevalna 
taborišča. Trije vaščani so doživeli 
trnovo pot taborišč in eden od teh 
se iz njih ni vrnil nikoli več.

Vse to pripada preteklosti, ki pa 
je med ljudmi še vedno živa, kot 
so živi številni drugi problemi, s 
katerimi se Gročanci srečujejo dan 
za dnem. Tudi o tem steče razgo
vor z Antonom Petaroscm, ki zav
zeto spremlja dogajanje v vasi. Pri 
tem razgovor ne more mimo glavne 
vaške dejavnosti, to je kmetijstva 
in živinoreje. Gročana je namreč 
edina slovenska vas na Tržaškem, 
ki je ohranila skoraj nedotaknjen 
svoj kmečki značaj. Prvi površen 
pogled bi nam nemara varljivo 
predstavil vas kot nekakšen «resi
dence», z lepo urejenimi, nasmeja
nimi hišami, če pa pobliže pogle
damo, se nam te sicer nove zgrad
be predstavijo z vsemi strukturami, 
ki jih zahteva kmetijstvo. Ob temsvečanost nam je pripovedoval sam “ „ , • , .

Anton Petaros, bivši borec prve I K P * e vsa ogai, ki pogleda 
proletarske divizije in zaščitnega ba
taljona vrhovnega štaba, človek, ki 
so se mu nekdanje izkušnje krvavih 
in junaških bojev globoko zarisale 
v telo in srce. Že iz prvih njegovih 
besed je bilo čutiti, s kakšno zavze
tostjo so se on sam in vsi Gročan
ci, starejši in mlajši, lotili dela. 
Z isto zavzetostjo in odločnostjo, s

POMENKI IN SPOMINI
tinsko udarniško brigado, kjer je 27. 

j septembra 1944 padel. V tistih ža- 
' lostnih povojnih letih, ob trdem živ

ljenju so ji z veliko vnemo in srč
nostjo priskočili na pomoč vaščani 
«do katerih res nimam dovolj bese
di v zahvalo» — je še dodala gos
pa Gropajc.

cesti v Gročani sem povprašal 
0 Piperjevih, ali bolje rečeno po 

^'uzmi Gropajc. Napotili so me k 
s‘ št. a. Gospa Gropajc, vdova po 

Salem partizanu Jožetu, me je spre- 
® a. kot gospodinja lahko sprejme 
°veka ob poldanskih urah, s ku- 

“alnico v roki. Ko sem spregovoril 
možu ni mogla prikriti žalosti ob 

-e.m bridkem spominu. Jože je od- 
v Partizane 3. maja 1944, ko je 

dmov najmlajši sin imel komaj leto 
aru- Odšel je v Dalmacijo, v dalma-

Drobna ženica z ruto na glavi me 
je s prisrčnim nasmeškom sprejela 
v kuhinji. Racman Antonija, po do
mače čjepčeva. Mati dveh hčera in: 
treh sinov, prav nič ne kaže svojih 
71! let, izredna energija še kipi iz 
nje. Antonija je mati padlega parti
zana Angela, ki je 4. avgusta 1944 
v svojih 22 letih dal, nekje v Ko
čevju, življenje za svobodo. Po ka
pitulaciji Italije se je vrnil iz itali
janske vojske domov, nato pa je 4. 
aprila 1944 odšel v partizane.

'1 sem pri Petrovih, tako imenu- 
1 (J0 v Gročani družino Racman. Pod 

Pikom se je jutranje sonce poigra- 
in 0Anad orumenekmi listi. Brata Ivan 

Alojz ter sestra Justina so obu- 
„ 1 ^PciPine na padlega brata, Fran- 
ori , ?Pmana- Franc je bil tretji sin 

štirih bratov in prav tolikih se- 
io ^ «Vrnil se je bil s Sardinije in 

leta 1944 odšel v partizane — je

povedal Ivan, — v 15. divizijo, kjer 
sem bil tudi jaz. Toda nisem ga vi
del, ker je že dva dni po prihodu 
padel, in to na dan Novega leta. 
Veste, vsi štirje bratje smo bili v 
partizanih. Spomenik? Spomenik bi 
morali že prej postaviti, kot dru
god... a nikdar ni prepozno... ve
ste, v spomin in opomin.»

Fotografije in tekst Janko Furlan

na te nove, lepe zgradbe, da je 
mnenje o nerentabilnosti kmetijstva 
pravzaprav zgrešeno. Tudi umna 
živinoreja je lahko ravno tako do
nosna, kot vsak drug bolj cenjen 
poklic. Kaj menijo o vsem tem 
Gročanci? Res je, pravi Petaros 
in potrjujejo tudi drugi, da so si 
vsi obnovili hiše, vendar je bilo 
to neobhodno potrebno. Vas je bi
la namreč tako sthra, da je bilo 
treba izbirati med tem, ali popraviti 
hišo, ali pa se' izseliti v mesto ali 
kam drugam. Če se da s kmetijo, 
oziroma z živinorejo, kot glavno in 
izključno panogo v tem predelu Kra
sa, dostojno živeti, pripominjajo 
mnogi, je treba to pripisati pred
vsem ogromnemu trudu in odpove
dim, ki jih živinorejec vloži v svoj 
posel. Kljub novim kmetijskim stro
jem in drugim tehničnim pripomoč
kom ostaja kmečko delo zelo te
žavno. K temu je treba prišteti še 
druge težave, kot so nepravična 
cena mleka in ogromni stroški za 
krmljenje živine. Živinorejec raču
na, da gre en kilogram močnega 
krmila za liter pridobljenega mleka. 
Trenutno pa se cena mleka pri 
proizvajalcu drži na prenizki ceni 
150 lir, cena krmila pa je posko
čila na 150 lir za kilogram. -

Po tej logiki torej ni za živi
norejca nobenega dobička. Kje so 
potem še vse ure dela in skrbi, se 
vprašujejo Gročanci. Posledica te
ga stanja je bila, da se je v zadnjih 
letih občutno znižalo število glav ži
vine, in čeprav je Gročana še 
vedno edina vas, ki šteje več glav 
živine kot prebivalcev (v vasi je še 
okrog 200 glav živine), se je veliko 
ljudi znebilo kmetije in si raje poi
skalo drugo delo v mestu.

Kljub temu pa so starejši ljudje 
navezani na zemljo in priznavajo, 
da bi bila živinoreja dejansko zelo 
donosen poklic, če bi premostili 
sedanje težave, če bi na primer 
odvzeli družbi Salpat monopol nad 
kraškim mlekom in uresničili toliko 
pričakovano Kraško mlekarno, če 
bi bili deležni večjih podpor krajev
nih ustanov in predvsem, če bi se 
tudi mladi rodovi oprijeli dela na 
kmetiji. Toda ljudje imajo danes 
za svoje sinove druge načrte, želijo, 
da bi se šolali in izučili za donosnej
še in bolj cenjene poklice in mladi
na tako dorašča z novimi pogledi 
in drugačnimi ambicijami. V njiho
vih očeh postaja kmetovanje manj
vreden poklic, ki ga je treba o- 
pustiti. Ob takšni miselnosti pa je 
naša tradicionalna gospodarska pa
noga, ki je v stoletjih ščitila našo 
zemljo ter s tem ohranjevala naš 
narodnostni značaj, obsojena na pro
pad.

Za Gročano, ki bo v nedeljo pola
gala obračun o svoji slavni prete
klosti in predala vzvišene ideale 
NOB v roke mladih rodov, je tudi 
ta problem, poleg številnih drugih, 
vreden korenitega premisleka.

Pomanjkanje naročil v nekaterih 
goriških industrijskih obratih ni več 
sezonski pojav, ampak začenja za- 
dobivati že kronični značaj. Ugoto
vitve ne veljajo samo za poletno 
razdobje, ko gospodarska storilnost 
na splošno upade, ampak tudi za 
mesec september, ko bi — če bi vla
dale normalne razmere — morala 
industrija spet proizvajati s polno 
paro. Ocena razmer prihaja od tr
govinske zbornice ter samo potrju
je slab gospodarski položaj pri nas. 
Poleg pomanjkanja naročil obstaja
jo še drugi znaki te krize. Poletne 
počitnice so se v nekaterih tovar
nah podaljšale za teden dni ali celo 
ža več v primerjavi s prejšnjimi 
leti. število delavcev, vpisanih v do
polnilno blagajno, se je na jesen 
spet povečalo ter posledic gospodar
ske krize ni bilo mogoče ublažiti niti 
z javnim posredovanjem, z zame
njavo nekaterih lastnikov ter spre-1 
membo proizvodnje.

Trgovinska zbornica išče vzroke za 
slab gospodarski položaj bolj pri po
litičnih kot pri gospodarskih dejav
nikih ter navaja stališče delodajal
cev, da je proizvodna struktura se
daj tako šibka, da ne bo mogla pre
nesti zahtev po novih poviških, ki 
jih napovedujejo pri obnovi delovnih 
pogodb. Sedanje stanje bo po mne
nju delodajalcev mogoče odpraviti 
samo s hitrimi in energičnimi vlad
nimi posegi, ki naj po eni strani 
ustvarijo normalno stanje v obra
tih, do drugi strani pa je potrebno 
zagotoviti, brez zaostritev, možnost 
večjega prehajanja delovne sile iz 
enega obrata v drugega, oziroma 
iz enega sektorja v drugega.

Gospodarska kriza — ugotavlja 
trgovinska zbornica — je hudo pri
zadela tudi trgovinsko omrežje, ki 
je bilo vedno šibko in izpostavljeno 
udarcem. Tudi v tej dejavnosti po 
poletni stagnaciji ni prišlo do večje 
rasti, tako da se je učinek trgo
vine, ob obratu vedno enake koli
čine denarja, v septembru nujno 
zmanjšal. Zaradi manjšega dotoka 
denarja, ki je posledica manjšega 
povpraševanja, ima trgovina manj 
denarja, s tem pa tudi manj spo
sobnosti, da bi se upravljala na 
bolj prožen način.

Agostija «Nessuno o tutti». Obrav
nava dogodivščine treh mladeničev, 
ki so živeli na robu družbe in jih 
je bilo mogoče spet vključiti v 
družbo. Gre za vprašanje družbeno 
in psihološko odrinjenih ljudi, ki ga 
je s filmom obdelala pokrajinska 
uprava v Parmi. Film so predvajali 
tudi po italijanski televiziji v Kopru.

Po filmu bo pokrajinski svetova
lec Silvino Poletto odprl razpravo, 
v kateri bodo sodelovali strokov
njaki s področja psihiatrije iz Arez- 
za in Trsta. Večer prirejajo italijan
ske organizacije, ki zagovarjajo 
človeški odnos do družbeno odrinje
nih bolnikov, kot so organizacija 
katoliških delavcev AGLI, krožki 
naprednih strank in odprtih krščan

skih demokratov ter društvo «Oton 
Župančič» iz štandreža. Prireditelji 
vabijo na sestanek javne upravite
lje in vse, ki jih vprašanje zanima.

V soboto sestanek 
Pro Loco o turizmu

Vodstvo goriške turistične usta
nove «Pro Loco» priredi v soboto, 

8. novembra, ob 18. uri, na sedežu 
na grajskem griču, sestanek vseh 
ustanov na turističnem področju, 
da bi preučili položaj turizma v 
Gorici in specifične naloge usta
nove «Pro Loco».

TEČAJ ZA VRTNARICE 
V ZAČASNIH PROSTORIH
Občinska uprava ureja učilnice v Ulici Vittorio Veneto

Pričetek šolskega pouka vsako le
to spremljajo hudi krči. Vsaj en 
mesec mine, pogostoma pa tudi več, 
preden določijo profesorje in su- 
plente, preden je sestavljen urnik 
in je urejeno poslopje. Težave, ki 
se pojavljajo pri upeljavi pouka ob 
pričetku novega šolskega leta, se 
ne pojavljajo samo na slovenskih, 
ampak tudi na italijanskih šolah. 
Gre za splošno hibo, ki kvarno vpli
va na učne in vzgojne uspehe.

Letošnji pričetek šolskega pouka 
na slovenskih šolah so poleg že 0- 
bičajnih zamud vznemirili in še 
vznemirjajo tudi druga odprta vpra
šanja širšega značaja, kot je uki
nitev nadaljevalnega tečaja na tr
govski šoli, zastoj v postopkih za 
gradnjo slovenskih šol v Ul. Cam
pi ter splošna zanemarjenost in za
starelost šolskih zgradb.

Razprava o psihiatriji
V soboto ob 16. uri bodo v po 

krajinski sejni dvorani predvajali 
film Marca Bellocchia in Silvana
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HVALEVREDNA POBUDA PROSVETNIH DRUŠTEV

Pet prosvetnih društev iz zamejstva 
in iz Slovenije bo navezalo stalne stike

V akcijo so šla društva iz Doberdoba, Križa, Trebč, Branika 
in Trbovelj ■ Pobude za stalna gostovanja in pobratenja

Eden izmed problemov se je po
javil tudi v osnovni šoli v Pevmi, 
kjer so zaradi popravila šole v Pod- 
gori združili otroke obeh šol in ta
ko prisilili učence prvega razreda, 
da so hodili v šolo popoldne, in s 
tem povzročili težave s prevozi in 
nezadovoljstvo staršev, ki se je po
kazalo s stavko.

Manj znane so težave s tečajem 
za otroške vrtnarice, ki letos že 
drugo leto deluje pri slovenskem 
učiteljišču. Potekel je več kot en 
mesec, preden so za tečaj dobili 
učilnice, tako da v tem času dija
kinje niso imele pouka. Na posredo
vanje šole je občinska uprava pred 
tremi tedni dala za pouk na voljo 
dve učilnici v šolskem poslopju v 
Ul. Vittorio Veneto, kjer sta sloven
ska trgovska šola in italijanska viš
ja srednja šola. Učilnici pa zaen
krat še vedno nista urejeni ter je 
potrebno pripeljati tudi šolske klo
pi. In tudi ko bosta nared, bo pouk 
samo začasen, ker bodo skušali po
iskati za tečaj drug prostor.

Medtem poteka pouk v prostorih 
učiteljišča, vendar samo v popol
danskih urah, zaradi česar je nujno 

] okrnjen. Letos obiskuje triletni te
čaj za otroške vrtnarice 15 dijakinj: 
11 jih je v drugem razredu in 4 v 
prvem.

Pet kulturno - prosvetnih društev, 
tri iz zamejstva in dve iz Slovenije, 
pripravljajo te dni zanimivo skupin-

ponovno popestritev sodelovanja. Iz 
prvih predlogov, ki so si jih odbor
niki izmenjali, se opaža koristnost

menjav, ki so se z uspehom vrstile 
pred nekaj leti. Pobudniki za to so 
DPD «Svoboda II» iz Trbovelj, DPD 
«F. Zgonik» iz Branika ter prosvet
na društva «Jezero» iz Doberdoba, 
«Vesna» iz Križa in «Primorec» iz 
Trebč. Prvi stiki med omenjenimi 
društvi so se začeli že pred pri
bližno desetimi leti. Najprej so se 
vrstile dvo-tristranske izmenjave 
kulturnih večerov s koncerti in dru
žabnostjo, nakar se je prvič ' v Tr
bovljah in nato v Braniku zbralo 
vseh pet društev in izvedlo skupni 
pevsko - glasbeni koncert.

Zaradi nastalih prireditvenih te
žav se je s časom, sodelovanje ne
koliko ohladilo, sedaj pa se odbor
niki vseh pet društev zavzemajo za
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NA. POBUDO DOMAČINOV IN PROSVETNIH ZVEZ
j '• 1

sko pobudo, ki temelji na sodelova- j takih zamisli. Snujejo se skupni kon- 
nju in izmenjavanju stikov na pev- j certi in družabni večeri, medseboj- 
skem, igralskem in prosvetnem pod- ne izmenjave izkušenj na tem pod
ročju. Pravzaprav je to le oživitev ročju in po možnosti tudi sodelova- 
že preizkušene rotacije kulturnih iz- ! nje športnih društev iz vseh petih

tisoč lir na osebo. Zainteresirani naj 
se javijo v pisarni konzorcijev v 
Ulici Morelli 43 do 10. novembra.

Istočasno obvešča vodstvo konzor
cijev, da so tehniki na razpolago 
kmetovalcem ob vsakem času. Do
volj jih je pozvati telefonsko na 
štev. 87-127.

krajev. Izmenično bi se pevski zbo 
ri srečavali dvakrat na leto v Slo
veniji in v zamejstvu.

Delo teh iznajdljivih prosvetarjev 
se ne ustavi tu. Načrtujejo pova- 
b ti k sodelovanju še eno društvo iz 
Benečije ali Koroške. Nadalje si 
obetajo spojiti prijateljske vezi s 
pobratenjem društev. O vsem tem 
in drugem bodo razpravljali na 
skupnem sestanku, ki bo jutri po
poldne v prosvetnih prostorih v Bra
niku.

Večer slovenske kulture 
ho tudi letos v Krminu

Potekal bo 7. decembra v mestnem gleda
lišču - Tudi letos nastop raznih skupin

Tudi letos bo v Krminu večer 
slovenske kulture. Priprave so že 
v teku, čeprav ni še sestavljen ce
lotni program. Večer naj bi bil le
tos v nedeljo, 7. decembra, tudi 
tokrat v mestnem gledališču v 
Krminu. Domači prireditelji so si 
dvorano za ta datum že zagotovili. 
Za predstavo bodo skrbeh nkadi 
domači krminski Slovenci, na pri
reditvi bo nastopil tudi njih oktet, 
ki je v letu dni obtoja nastopil v 
raznih krajih, tudi na reviji «Pri
morska poje». V Krminu si želijo 
tudi letos nastop Stalnega sloven
skega gledališča iz Trsta z zabavno 
enodejanko. Pri tem večeru bosta 
tudi letos sodelovah Slovenska pro
svetna zveza in Zveza slovenske ka
toliške prosvete; vsaka bo dala 
na razpolago nekaj svojih skupin, 
od pevskih zborov do drugih.

Kulturno društvo «REČAN» 
LJESA - GRMEK vabi na

SENJAM
BENEŠKE PJESMI
ki bo v telovadnici na Ljesah v 
nedeljo, 9. t. m., ob 14.30.

Pevci bodo zapeli 9 novih pesmi 
domačih skladateljev ob sprem- 
fiavi «The New Diamonts».

Sledi humoristični skeč «Tinac 
an Matevs».

Kakor znano, je SENJAM 
12. oktobra 1975 zaradi slabe
ga vremena odpadel.

Sestavljanje statuta 
gorske skupnosti za Brda

V okviru priprav na delovanje 
briške gorske skupnosti je imela 
sekcija Slovenske skupnosti iz obči
ne Krmin sestanek pri Sirku, na 
katerem se je sestala s tajnikom 
SS Damjanom Paulinom in podpred
sednikom gorske skupnosti za bri
ško področje Hadrijanom Koršičem. 
Na sestanku so preučili osnutek sta
tuta ter sklenili, da zahtevajo v 
statutu določila o priznanju pravice 
do uporabe slovenskega jezika, o 
slovenskem zastopstvu v odborih 
gorske skupnosti in o zaščiti na
šega življa na območju Brd. Pod
laga za razpravo je bil osnutek 
statuta gorske skupnosti, kakršen 
velja za Kanalsko dolino.

Iz občine števerjan so v odboru 
skupnosti štirje predstavniki, trije 
od večine in eden od manjšine, ob
čino Krmin pa bo predstavljal v 
skupnosti svetovalec KPI Mavrič.

šim in sosednjim jugoslovanskih ob
močjem. V okviru lokalnega bla
govnega sporazuma so namreč iz
vozili v Jugoslavijo za 258 milijo
nov lir blaga, uvozih pa za 297 
milijonov lir. K temu naj dodamo 
še podatek, da je pristojni urad 
trgovinske zbornice septembra iz
stavil 10 izvoznih dovoljenj za bla
go v vrednosti 82 milijonov lir, iz
delano v naših obratih.

Povsem zadovoljiv je bil promet 
v pristanišču Portorosega v Tržiču 
in na deželnem letališču v Ronkah. 
Gre za dva sektorja, kjer se še 
najmanj poznajo posledice gospo
darske krize.

Ugodna blagovna 
mtnjava med obmejnima 
conama

Po podatkih trgovinske zbornice 
je morala goriška prefektura v 
septembru izdati dekret o poviša
nju cene mesa. Ta ukrep je spre
jela zato, da je ceno v nadrobni 
prodaji prilagodila podražitvam me
sa v Jugoslaviji. Poleg tega so v 
septembru razdeljevali potrošnikom 
sladkor proste cone po 390 lir za 
kilogram.

Izmed vseh gospodarskih dejav
nosti je bila v septembru najbolj 
ugodna trgovinska menjava med na-

Zamcnjava članov 
upravnega sveta 
glasbene šole

Na zadnji seji občinskega odbora 
v Gorici so najprej preučih vpra
šanja, ki bodo na dnevnem redu 
nocojšnje seje občinskega sveta, 
potem pa so se seznanili z ostavko 
dveh članov upravnega sveta glas
benega sklada «Città di Gorizia», 
se pravi goriške glasbene šole. Za
radi notranjih sporov je podal o- 
stavko Mario Damiani, zaradi dru
gih obveznosti pa odv. Gianluigi De- 
vetag. Občinski svet bo moral na 
izpraznjeni mesti imenovati nova 
člana. Odborniki so poleg tega raz
pravljali o vprašanjih osebja in 
občinskih financ, o katerih sta po
ročala Brancati in Ciuffarin, na 
začetku seje so pa izrazih sožalje 
odborniku odv. Gustavu Portehiju 
ob smrti njegovega očeta.

V Doberdobu proslava 
oktobrske revolucije

Na pobudo krajf;ype komunistične 
sekcije bo jutri zvečer, ob 20. uri 
v Doberdobu proslava 58. obletnice 
oktobrske revolucije. Proslavi, ki 
bo v dvorani društva «Jezero», bo 
prisostvoval član vodstva goriške 
federacije, ki bo govoril o predlogih 
in prispevkih komunistov za izhod 
iz sedanje krize v deželi in državi. 
Sledil bo kulturni spored, pri ka
terem bo sodeloval domači pevski 
zbor «Jezero».

Vzporedno s pripravami na pro
slavo oktobrske revolucije, so do- 
berdebski komunisti tudi začeli ak
cijo za včlanjevanje v stranko. Ak
cija , ki se je začela 1. novembra, 
bo trajala do ponedeljka 10. novem
bra. Letos posvečajo posebno po
zornost včlanjevanju žensk, ker so 
v preteklosti ženske dosegle le 8 
odstotkov vseh vpisanih.

Razdeljevanje sladkorja 
proste cone

Goriška trgovinska zbornica jav
lja. da so pričeli razdeljevati slad
kor preste cone za zasebnike in 
tudi za lastnike javnih lokalov, 
menz in podobnih obratov.

Prebivalci goriške in sovedenj- 
ske občine, kakor tudi drugih občin 
na Goriškem, dobijo po 3 kilograme 
sladkorja na osebo.

Lastniki barov, gostiln, restavracij, 
delavskih menz in podobnih ustanov 
na področju goriške in sovodenjske 
občine bedo lahko dvignili nakazila 
za sladkor po .znižanih cenah na 
trgovinski zbornici od 11. novembra 
dalje.

V pisarni trgovinske zbornice so 
'ha razpolago nekatere živilske iz
kaznice proste cone za ljudi, ki jih 
niso še dvignih. Zainteresirani lah
ko dvignejo sladkor najkasneje do 
29. novembra, trgovci pa morajo 
odrezke izročiti trgovinski zbornici 
do 5. decembra.

V soboto kongres 
mladih komunistov

Mladinska komunistična federaci
ja in njen goriški krožek «Antonio 
Gramsci» priredita v soboto, 8. no
vembra, na sedežu KPI, Ul. Lecchi 
2, kongres mestne organizacije ko
munistične mladine, kot pripravo 
na 20. vsedržavni kongres zveze. 
Na kongres, ki bo odprtega znača
ja, so vabljeni tudi nečlani.

ZANIMA TRGOVCE IN OBRTNIKE

Zapadlost zavarovanja 
za svojce 31. decembra

Trgovinska zbornica v Gorici ob
vešča vse trgovce in obrtnike, da 
zapade z letošnjim 31. decembrom 
možnost zdravstvenega in social
nega zavarovanja za družinske čla
ne trgovcev in obrtnikov, ki so 
dopolnil' 18. leto starosti. Možnost 
nadaljnjega zavarovanja imajo le 
srednješolci, ki niso dopolnili 21. 
leta, univerzitetni študentje do 26. 
leta, družinski člani (nad 18 let 
starosti), ki imajo priznanje stalne 
invalidnosti, in družinski člani tr
govcev in obrtnikov, ki imajo sta
tus pomočnika v trgovini ali de
lavnici. V tem zadnjem primeru je 
treba za te pomočnike plačati tudi 
zavarovanje za morebitno invalidsko 
pokojnino.

Zainteresirani naj se obrnejo za 
vsa morebitna pojasnila na goriš- 
ko trgovinsko zbornico, kjer bodo 
morali vložiti tudi zadevne prošnje, 
opremljene z ustreznimi dokumenti. 
Trgovinska zbornica obvešča vse, 
da bodo vse tiste, ki ne bodo spoš
tovali predpise, avtomatično črtali 
iz seznama zavarovanih po 31. de
cembru 1975.

Drevi debatni večer 
o odpravi 
podpornih ustanov

Poročali smo že o ustanovitvi go- 
riškega odbora za zbiranje podpi
sov za zakonski osnutek o odpravi 
neštetih podpornih ustanov v Italiji. 
Da bi primerno pripravili javnost 
na to akcijo, bodo pobudniki prire- 
dih nekaj zborovanj in debatnih 
večerov. Prvi tak večer bo drevi, 
ob 17.30, v dvorani pokrajinskega 
sveta. Naslov debatnega večera bo 
«Deželne pristojnosti na socialnem 
področju in odprava podpornih u- 
stanov». Govorili bodo član osred
njega vodstva AGLI Domenico Ro
sati, deželni odbornik Bernardo Dal 
Mas in občinski odbornik za social
no skrbstvo odv. Gustavo Portelli. 
Po debatnem večeru bodo že pričeli 
z zbiranjem podpisov.

Obvestilo za vinogradnike
Konzorcija za zaščito tipičnih briš

kih vin «Cohio» in nižinskih «Ison
zo» obveščata vinogradnike na nekaj 
rokov, ki zapadejo v tem mesecu.
Do 29. novembra morajo vinograd
niki prijaviti letošnji pridelek grozd
ja. Brez te prijave ne bo trgovinska 
zbornica izdala izjave o vinu, ki je 
bilo pridelano na zaščitenem pod
ročju, niti ne bo moč dobiti pri
spevka za obvezno oddajo tropin s 
strani AIMA. Vinogradniki morajo 
tudi do 29. novembra prijaviti ko
ličino vina, ki so ga pridelali letos.
Kdor tega ne bo storil, bo lahko 
podvržen kazni od 100.000 do 1 mi
lijona lir.

Konzorcija prirejata skupni izlet 
v Milan na sejem enološke tehnike.
Odhod bo 22. novembra, kosilo bo 
v Salerano sul Lambro na povabilo 
družbe SIPCAM; tu bo tudi srečanje 
z vinogradniki iz Piemonta, v ne
deljo pa bo v Milanu na vrsti o- 
gled razstave. Cena za izlet je 20
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VČERAJ OPOLDNE V ULICI CORDARGLI

Pri trčenju v avtomobil 
motociklist hudo ranjen

Mladeniča so odpeljali v tržaško bolnišnico

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE - TRST

priredi brezplačni avtobusni pre
voz za goriške gledališke obisko
valce iz Gorice v Trst k pred
stavi

MISTER DOLAR

Branislava Nušiča, ki jo prire
di Jugoslovansko dramsko gleda
lišče iz Beograda, v Kulturnem 
domu v Trstu v nedeljo, 9. t.m., 
ob 16. uri.

Odhod avtobusa iz Gorice 
ob 14.00, iz Podgore ob 14.05, 
iz štandreža ob 14.10, iz Sovo
denj ob 14.15, iz Rupe 14.20, iz 
Doberdoba ob 14.25 in iz Jamelj 
ob 14.35.

GLASBENA MATICA 
SPZ in ZSKP

vabijo na vpis abonmaja za glas
beno sezono 1975-1976 s petimi 
koncerti (Consortium musieum iz 
Ljubljane, pianist Ace Berton
celj, Slovenski oktet, orkester 
Glasbene matice iz Trsta, zbor 
Slovenske filharmonije iz Lju
bljane).

Abonmaje sprejemajo v pisar
ni Slovenske prosvetne zveze. 
Ul. Malta 2, tel. 2495 in v agen
ciji Arturja Koshute, Ul. Ma- 
meli 5.

Cena rednega abonmaja 5.000 
lir. za dijake 2.000 lir. Posame
zne vstopnice bodo veljale 1.500 
lir.

Kino

Brzina ali neprevidnost sta ve
rjetno včeraj botrovah hudi pro
metni nesreči, ki se je kmalu po 
13. uri pripetila v Gorici. S s.ojim 
motociklom se je 16-letni Alessandro 
Blasizza iz Gorice, Ul. Caprin št. 
6, peljal po Ul. Cordaroli. Ko je 
privozil do hišne številke 55 se je 
iz še nepojasnjenih vzrokov zaletel 
v avtomobil, ki ga je vozil Massimo 
Ortalli, prav tako iz Gorice, Ul. 
Orzoni 45. Trčenje je bilo tako si
lovito, da se je motorno kolo po
polnoma skrotovičilo. Nesrečnega 
mladeniča so nemudoma odpeljali 
v goriško bolnišnico, ko pa so de
žurni zdravniki ugotovili, da je nje
govo zdravstveno stanje zelo res
no, so ga odpeljali v tržaško bol
nišnico, kjer so ga v nezavest
nem stanju sprejeli s pridržano 
prognozo na oddelku za oživljanje 
zaradi pretresa možganov in udar
cev po glavi.

Aretacija dveh 
mladeničev v Tržiču

Policijski agenti so v Tržiču a- 
retirali in nato prijavili sodnim o- 
blastem dva 18-letna mladeniča, Da
niela Trevisana in Alfreda Krugeja, 
oba iz Tržiča. V noči 3. - 4. novem
bra so jih zasačili, ko sta z barvo 
mazala plakate, ki vabijo na nova
čenje v korpus policijskih straž.

• Republikanski svetovalec dr. Lu
ciano Luciani je poslal goriškemu žu
panu pismeno vprašanje, kaj je res
ničnega v vesti, da je dežela za
vrnila načrt goriške občine za grad
njo otroških jasli in kakšno stališče 
hoče s tem v zvezi zavzeti goriška 
občinska uprava.

Gorica
VERDI 15.30, 18.45, 22.00 «B padri

no Parte II». Al Pacino in D. Kea- 
ton. Barvni film. Mladini pod 14. 
letom prepovedan.

CORSO 17.00—22.00 «Piange il telefo
no». D. Modugno in F. Guadagno. 
Barvni fi'm.

MODERNISSIMO 17.00—22.00 «Cera 
una volta Hollywood». E. Taylor, 
F. Sinatra. Barvni film.

CENTRALE 16.30—21.30 «I guerrieri». 
C. Eastwood in T. Savalas. Barv
ni film.

VITTORIA Danes zaprto.

Trži c
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Le malizie 

di Venere». Barvni film.
PRINCIPE 17.30-22.00 «Mandingo». 

Barvni film.

Mova Corica
SOČA «Povampirjeni Miles», ameriški 

barvni film ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Morilec prihaja iz gro

ba», ameriški barvni film ob 18.00 
in 20.00.

DESKLE «Mali čudeži velike priro
de». Jugoslovanski barvni film ob 
19.30.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Cristiano Capello, Va

lentina Vecchiato, Mattia Mastro- 
ianni, Alex Menon, Erica Stafuzza, 
Cristian Marchesan in Maura Bre
gant.

SMRTI: 86Jetna Caterina Bastin- 
cich vd. Srebrnič, trgovec 82-letni 
Angelo Kodrič, upokojenka 73-letna 
Maria Toplikar. trgovec 75-letni Fe
derico Portelli in gospodinja 87-let- 
na Maria Bolzan vd. Spessot.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in jutri ponoči J* 

dežurna lekarna San Nicolò, Ulica 
L maja, tel. 73-328.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Baldini, Verdi
jev korzo 57, teL 28-79.
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VSAK URBANISTIČNI NAČRT MORA UPOŠTEVATI KRAJEVNE POSEBNOSTI

Nastanek in značilnosti Trebč 
v opisa Kokorovca in Raggeriia

- ' ' ’ Prebivalci vzhodnega in zahodnega . Krasa že polnih šest let
. čakajo na podroben urbanistični načrt, ki ga pa od nikoder ni, 

sdj je tržaška občina v vsem tem dolgem času poskrbela le za 
' opisno študijo o nekaterih krnskih značilnostih, ki sta jo pripravi

la arhitekta Kokorovec in Ruggeri. O tej študiji smo pred približ
no mesecem dni že poročali, ko smo prikazali njen tehnični opis, 
danes ■ pa začenjamo z objavo podrobnih orisov značilnosti posa
meznih naselij in vasi našega Krasa in sicer s Trebčami.

Vas .Trebče se prvič omenja v 
nekem ;eznamu obveznikov, ki so
morala dajati desetino. Bilo je to 
leta 1300. Po mnenju jezikoslov
cev, izhaja ime iz slovenskega izra
za — trebiti. Sprejemljiva je dom
neva, da je vas nastala na po
budo tržaških škofov, ki so leta 
948 .postali lastniki tega področja 
in bili leta 1039 izrecno pooblašče-

pis prebivalstva, od katerega so 
ostali konkretni podatki. Trebče 
so tedaj štele 243 prebivalcev in 
sicer 123 moških in 120 žensk. Po 
poklicu so bili moški prebivalci 
Trebč tako le razdeljeni: 44 je bilo 
kmetov lastnikov, ?2 je bilo kmeč
kih sinov, ki bobo postali dediči. 
11 je bilo odvisnih delavcev, 14 je

ni, da področje naselijo z ljudmi, • spospbn'h za vojske. 24
ki naj bi obdelovali zemljo. Toda 
kmalu je področje prešlo pod fevd 
in je v začetku 15. stoletja bila 
posest razdeljena med družinama 
Artaman in Bonomo.
. Naselje se je razvilo na vzhod
nem robu dokaj razsežnega polja 
rdeče zemlje, ki mu pravijo Polje 
in čez katero se danes vije držav
na cesta štev. 202. že leta 1647 je 
to zemljišče omenja kot Polie.

Demografski razvoj je bil v za
četku zeilo počasen. Šele leta 1430 
se omenja cerkev sv. Andreja a- 
postola. Po starih zapiskih je bilo 
leta 1424 v Trebčah le osem .«ob
rezancev», kar bi naj ustrezalo ori- 
bližno 40 prebivalcem. Proti polo
vici sedemnajstega stoletja je bilo 
v vasi kakih 20 družin, odnosno 
kakih 100 prebivalcev. Ko so leta 
1773 domove oštevilčili, je bile v 
Trebčah 44 hišnih številk.

Leta 1777 je bil izveden prvi po-

ških pa je bilo tedaj starih manj 
kot 17 let.

Nadaljnji razvoj vasi je dal nas
lednje demografske in druge re
zultate, kot kažejo podatki tedanjih 
štetij prebivalstva:

Leta 1796 je bilo na 47 domovih 
ali na 47 številkah 304 ljudi, leta 
1818 je bilo 62 domov in 332 nre- 
bivalcev, leta 1846 je bilo že 85 
hišnih številk in 479 prebivalcev, 
leta 1869 so Trebče imele 114 
hišnih številk in 630 prebivalcev, 
leta 1880 je bilo 132 domov ali 
hišnih številk in 693 ljudi, deset 
let pozneje, torej 1890 imajo v 
Trebčah 135 domov in 718 prebival
cev, leta 1900 je že 147 hišnih šte
vilk s 772 prebivalci, deset let 
kasneje 159 domov in 792 prebival
cev, na prvem štetju pod Italijo 
1921. leta so našteli 806 Trebencev. 
leta 1951, torej po drugi svetovni 
vojni je bilo v Trebčah 75S ljudi,
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P. PREDAN NA KONGRESU SLOVENSKIH 
IZSELJENCEV IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Specifični problemi 
in konkretne zahteve

Specifične probleme izseljencev 
v Švici in njihove zahteve do i- 
talijanske vlade je na kongresu 
Zveze slovenskih izseljencev iz 
Beneške Slovenije v Taminesu v 
Belgiji orisal delegat Paolo Pre
dan.

Na osnovi cenitev švicarske sin
dikalne zveze je povedal, da je 
letos v Švici 200.000 zaposlenih 
manj kot jih je bilo lani in da 
predvidevajo še nadaljnje zmanj
šanje delovnih mest. Zato bodo 
še mnogi izseljenci prisiljeni, vr
niti se domov, saj njihovo delov
no mesto ni zaščiteno, in so vse
skozi žrtev najrazličnejših diskri
minacij ; starejše delavce odpu
ščajo in sprejemajo mlajše, prav 
tako odpuščajo tujce in spreje
majo domačine, odpuščajo tiste, ki 
imajo višjo plačo, in sprejemajo 
take, ki ;im lahko plačujejo manj.

Zato med drugim izseljenci od 
italijanske vlade zahtevajo, naj 
določi poseben pravilnik za emi
grante, ki imrjo družino in ki 
so podvrženi vojaški obveznosti, 
a zaradi svojega položaja niso mo
gli vložiti prošnje za oprostitev 
vojaške službe; naj da določene 
ugodnosti pri menjavi valute vsem 
emigrantom, ki se vračajo domov; 
naj se uredi zdravstveno skrbstvo 
za emigrante, ki so prisiljeni, da 
se vrnejo v Italijo; naj se paket 
gospodarskih ukrepov, ki sicer ne 
ustreza potrebam, hitro in dosled
no izvaja; naj vlada pri izvaja
nju svoje gospodarske politike u- 
pošteva napotke, ki so izšli iz 
volitev 15. junija, ter posveti več
jo skrb hribovitim področjem, 
predvsem Karniji in Beneški Slo
veniji; naj se dohodek, ki ga dr
žavi dajejo emigranti in ki je le
ta 1974 znašal približno 450 mi
lijard, pravično investirà v pokra
jinah, ki so najbolj podvržene e- 
migraciji.

Te zahteve, je dejal Paolo Pre
dan, postavljamo mi, ki smo po 
tridesetih letih fašizma morali tu
di po vojni prenašati zatiranje na
še slovenske manjšine, ki smo bi
li prisiljeni zapustiti našo zem
ljo in iskati dela v tujini in ki nam 
še danes odklanjajo najelementar- 
nejše pravice. Hočemo se vrniti

domov, a ne zato, da bi tam u- 
mirali od lakote, ampak da bi ži
veli kot kulturni ljudje z našimi 
pravicami in dolžnostmi, predvsem 
pa s ponosom, da smo Slovenci.

Veliki film 
«Kmečki upor» 
je dokončan

Čez deset dni in sicer 18. t.m., 
bodo v čast 35. obletnice pete de
želne konference KPJ prvič pred
vajali veliki film «Kmečki upor 
1573», ki ga je pripravil Vatroslav 
Mimica.

V sredo okoli poldne so v veži 
koncertne dvorane «Vatroslav Li
sinski» v Zagrebu sklicali tiskov
no konferenco, na kateri je hrva
ški režiser Vatroslav Mimica, ki 
je hkrati tudi napisal scenarij za 
veliki film. med drugim rekel;

«Čeprav delamo s pospešeno na
glico, da bi film dokončali do na
javljenega izvajanja v predvidenem 
roku, menim, da naglica ne bo ne
gativno vplivala na kvaliteto filma, 
kajti že od samega začetka sne
manja je bila pri delu filma vpre- 
žena zavzeta ekipa, ki se je do
bro vpeljala in ki se je med vsem 
delom neprestano trudila, da bi vse 
šlo po načrtih.»

Producenti filma «Kmečki upor 
1573» so «Jadran - film» in «Croa- 
tia - film» iz Zagreba ter še po
sebna delovna skupnost za snema
nje filma, ki je bila organizira
na in ustanovljena izključno za to.

Če je vladalo v Jugoslaviji ve
liko zanimanje za filma «Bitka na 
Neretvi» in «Sutjeska», ni prav nič 
manjše zanimanje za novi veliki 
film, ki ga Mimica pripravlja ob 
400-letnici velikega kmečkega pun
ta, ki je zajel severni del Hrvaške 
in veliki del Slovenije. V proslavo 
400-letnice tega zgodovinskega do
godka so kakih 50 km severno od 
Zagreba, v kraju Gornja Stubica 
postavili mogočen spomenik Matiji 
Gubcu in kmečki vojski, film 
«Kmečki upor» pa je drugo veliko 
delo

torej manj kot trideset let prej, 
deset let pozneje pa je v Trebčah 
že komaj 695 ljudi, torej še manj 
kot deset let prej.

Že na prvi pogled se opaža po
časno naraščanje števila prebi
valcev In to vse do leta 1818, nato 
se število ljudi naglo veča. Hkrati 
se opaža naglo naraščanje števila 
domačij in to vse do leta 1880. ko 
se začne doba staže, ki traja vse 
do leta 1900. Močno demografsko 
naraščanje opažamo v prvem de
setletju našega stoletja in še vse 
do leta 1921, ki število orebival 
stva doseže najvišjo raven. Od te
daj začne število ljudi upadati. Do 
leta 1951 je bilo to upadanje do- 
časno, nakar se je naglo povečalo

Priimki prebivalcev nam omogo
čajo spoznavanje izvora in premi
kov ali selitev prebivalstva.

Že leta 1647 je priimek Kralj 
najbolj razširjen v vasi. Kar pet 
družinskih poglavarjev je Kraljev. 
Sledi priimek Husel - Husu, ki je 
značilen za bližnje naselje Orlek, 
kjer so tedaj tri družine z istim 
priimkom. V Trebčah sta tedaj dve 
družini Abram. Priimek Abram je 
značilen za Gročano in Vrhpolje. 
Sledijo Sos:č (z Opčin), Mulič (z 
Repna) in Mužina ali Možina, ki je 
značilen za Gropadlo. Z enim sa-

čah pomembno vlogo. Treba pa je 
poudariti, da je v Trebčah govedo
reja prevladovala nad ovčerejo. 
Leta 1846 je bilo v Trebčah 24 
volov, krav so v vasi gojili 138, 
nadalje so istega leta imeli 3 bike 
in enega osla. Hkrati pa so imeli 
160 ovc in 3 prašiče.

Iz socialno ekonomskih razlogov 
so prebivalci Trebč morali seči 
tudi po najemniškem delu, po za
služku izven svoje kmet;je. Zapo
slovali so se tako kot kmečki de 
lavci kot tudi v obrti. Kot kmečki 
težaki so se zaposlovali uri Burg- 
stallerju na Banih kot delavci pa 
pri gradbenih delih v Trstu.

Naipogosteiši «značilni» element 
na trebenskih domovih ali pošlo 
pjih ie prav gotovo balkon («oanik- 
baladur»), ki je speljan čez vse 
pročelje stanovanjske hiše. številni 
so v Trebčah tudi vodo lak: «šter 
ne» med katerimi so tudi vodnjaki 
ki niso tako stari. Pogoste so ka 
lune ali kalonje in zelo majhna 
dvorišča. Zan'miva je navada Tre
bencev. da p!eskajo svoje gradnje.

Kamnita stopnišča in kol kor to
liko zanimive lesene . balkone ali 
«baladurje» nahajamo na sledečih 
domovih, oziroma na sledečih hiš
nih številkah v Trebčah: 21 36 40, 
98. 130, 151. 152, 163. 164, 165. 182,

mim družinskim poglavarjem so | 188. 189, 193. 201, 202, 203 in 209.
naslednji priimki: Safer ( po nem
škem Schaffer), Lovriha, ki izhaja 
iz Doline, ter Kokoravec, iz izhaja 
iz nižjega Krasa. Iz drugih virov 
se ve, da je bil v istem času le en 
hišni poglavar s priimkom Čuk.

V naslednjih desetletjih je nekaj 
teh družin izumrlo. Kokogavec se 
poslednjič omenja leta 1664. Pri
imek Husu zasledimo v Trebčah 
poslednjič leta 1689, Saferja pa le
ta 1696. Lovriho zasledimo zadnjič 
leta 1717, Muliča pa osem let poz
neje, torej 1725. leta. Hkrati pa so 
se s priženitvijo naselili v Trebče 
ljudje z drugačnimi priimki Okoli 
leta 1684 je prišel z Opčin v Treb
če Gregor Malalan, 26. novembra 
1712. leta je prišel iz senožeške 
fare Ivan Hreščak, 14. januarja 
1713 je prišel iz Gročane Gašper 
Škerlj, okoli leta 1757 se je sem 
naselil Jernej Mesar, 30. avgusta 
1772 je prišel v Trebče z Opčin 
Franc Vremec, po letu 1814 pa 
prav tako z Opčin Peter Vidau. 
Vsi gornji priimki, ki so prišli v 
Trebče iz drugih krajev, so prišli 
v vas s priženitvijo. Prvi priimek, 
ki se je «naselil» v Trebčah mimo 
poročne zveze, je bil Toroš. Ta se 
je naselil v vasi med 25. decem
brom 1804 in 10. marcem 1806. 
Sledil mu je Jug, toda ne prvi ne 
drugi se v Trebčah nista dolgo 
zadržala.

Leta 1777 imamo v Trebčah 22 
družin, ki se imenujejo Kralj, de
set je družin, ki se imenujejo Čuk, 
šest družin je Možina, tri družine 
Malalan in po ena družina Mesar, 
Škerlj, Vremec in Hreščak.

Prvenstvena dejavnost prebival
stva Trebč je bilo kmetijstvo. Tre
ba pa je poudariti, da sta krepko 
drobljenje posesti, ki ga je omo
gočilo pomanjkanje strogih fev
dalnih predpisov, ki so ostali v ve
ljavi v naseljih, ki so bile podložne 
škofu vse do leta 1849, ter naglo 
naraščanje prebivalstva v letih od 
1818. do 1880. privedli do prole- 
tarizacije prebivalstva Trebč, ki 
je zato bilo skozi desetletja lahek 
plen patemalističnega sistema li- 
beral-nacionalne stranke, ki je v 
dobi Avstrije dolgo imela v rokah 
tržaško občino.

Tudi živinoreja je imela v Treb-

Zanimive kolonje imamo na šte
vilkah 93, 99, 103 :n 110. Zanimive 
dimnike pa na številkah 2, 98 in 
107 (z ostanki ognjišča «buri»), na 
številki 151 z notranjim ognjiščem 
na številki 152 z zunanjim ognji
ščem ali «burijem», ter na številkah 
176, 187, 193 in na 209.

Zanimivosti, ki so vredne po
zornosti, nahajamo še na nasled
njih številkah. Na številki 32 je 
stara zidana kalunja, na številki 
168 majhno obdelano okno, na šte
vilki 224 je izklesana glava, relief, 
vzidan v zid, ter kos stebra v vrtu.

PRED GOSTOVANJEM BEOGRAJSKIH UMETNIKOV

Nušičeva komedija 
v izvedbi beograjskega 
dramskega gledališča

Jutri, v soboto, 8. t.m., bo v Kul
turnem domu v Trstu gostovalo 
Jugoslovansko dramsko gledališče 
iz Beograda z Nušičevo komedijo 
«Mister Dolar». Ker je pri teh go
stovanjih edina težava jezik, je bo
lje, da gledalce seznanimo z vse
bino dela ter jim damo tako mož
nost, da intenzivneje sledijo doga
janju na odru.

V predvojnem buržoaznem Beo
gradu se je razbohotila jara go
spoda, ki je imela svoje klube in 
v njih prirejala razposajene ve
čere. V enem teh klubov, kjer se 
je zbirala mlajša in starejša go
spoda različnega porekla in tudi 
morale, dela skromni natakar Jo
van, ki so ga gospodarji kluba po 
tedanji modi imenovali Žan.

Na predvečer velike zabave v 
avto raiy klubu eden izmed zlob
nih gospodov zasnuje intrigo. Ob
vestilo, ki mu ga je poslal neki so
rodnik iz Amerike, da je podedo
val 100 dolarjev, spremeni cinič
ni gospod Matkovič v pravljično 
vsoto 3.000.000 dolarjev! Prav ta
krat je Žan zagrešil hudo napa
ko, z vinom je polil novo obleko 
neke razvajene klubske članice! 
Gospodar kluba in grupa parve- 
nijev in ljubiteljev dolarjev, vrže
jo Žana iz službe. Ko pa gospod 
Matkovič sporoči senzacionalno no
vico, ves zbor beograjske gospode 
v trenutku spremeni svoje stali
šče te se začenja klanjati pred 
Žanom, ali Jovanom in pred nje
govo ogromno dediščino. Jovan To
dorovič postane mož št. 1, čaršija 
in buržuji se mu klanjajo. Ko pa 
v tretjem dejanju navihani in ci
nični gospod Matkovič razkrije res
nico, pride do grotesknega prelo
ma med okajenim Žanom in pre
varano gospodo.

Komedija «Mister Dolar» je do
bila superlativne ocene s strani

Svetlana Bojkovič, Petar Slovenski in Olga Spiridonovič v Nušičevem 
delu «Mister Dolar»
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Zakaj se Surinamci množično 
selijo v «matično» Nizozemsko

Luciano Feletig (pred govorniškim odrom) in Dino Del Medico — novi 
indsednik in tajnik Zveze slovenskih izseljencev iz Beneške Slovenije

Približno tretjina prebivalstva 
Surinama, torej bivše nizozemske 
Gujane se je že preselila na Ni
zozemsko. Ker se približuje dan 
neodvisnosti in sicer 25. november, 
se selitev iz Južne Amerike na 
Nizozemsko spreminja že v ne
kakšno poplavo. Vsak teden pri
spe na letališče v Schipholu ka
kih 1400 oseb. Polovica se jih 
pridružuje rojakom, ki so že prej 
prispeli na Nizozemsko, ostali pa 
odhajajo v dve začasni središči, 
v nekakšni zbirni bazi, ki so ju 
organizirali v dveh manjših nizo
zemskih mestecih in sicer v Soe- 
stu in Leeuvardenu.

Če bi Nizozemska bila velika 
dežela, ki dotok tolikerih ljudi ne 
pomenil neke težave, toda Ni
zozemska je majhna in danes tudi 
ta sicer bogata dežela preživlja 
ekonomsko krizo. To je torej ve
lik pritisk na sicer zelo tolerant
no prebivalstvo, hkrati pa je to 
tudi velika izguba za Surinam, ki 
je pred dvema letoma štel pri
bližno 400.000 prebivalcev Bilo je 
to, ko je na Nizozemskem živelo 
že kakih 80.000 Surinamcev, ki so 
se bili prej preselili v evropsko 
«matično > državo. Danes živi na 
Nizozemskem že nad 130.000 pre
bivalcev Surinama. To pa je ve
liko, kot smo že rekli, za državo, 
ki šteje komaj 13 milijonov ljudi 
in kjer se brezposelnost iz dneva 
v dan veča. Na Nizozemskem ne 
gre z novim prilivom ljudi le za 
nova delovna mesta pač pa bi 
Nizozemci radi dali tem ljudem 
tudi stanovanja. Pritisk na stano
vanja v Randstadu se iz dneva v 
dan veča, ker živijo tu znanci in 
sorodniki novih prišlekov. Vrhu 
tega računajo novi doseljenci, da 
bodo tu zagotovo našli kos kruha.

Danes pa ni čas za iskanje delov
nih mest, saj ima Nizozemska že 
svojih 230.000 brezposelnih, ozi
roma nič manj kot 6 odstotkov 
vse svoje delovne sile.

Ko je nizozemski list «Else- 
viers» napravil anketo med Suri
namci, je zabeležil, da je 42 od
stotkov anketirancev izjavilo, da 
so oni ali njihovi družinski pogla
varji — brez dela. Še najbolj pri
zadeti pa so doseljenci mlajše ge
neracije, Surinamci izpod 24 let 
starosti.

Kljub temu pa polovica anke
tiranih Surinamcev izjavlja, da so 
zelo zadovoljni, ker so se znašli 
na Nizozemskem. Nadaljnjih 40 
odstotkov doseljencev pa zatrjuje, 
da so zadovoljni. Le 10 odstotkov 
novih prebivalcev Nizozemske ni 
z razmerami zadovoljnih. Visoka 
socialna raven, ki vlada na Nizo
zemskem, izredne ugodnosti, ki 
jih družba hudi brezposelnim, ne
verjetno boljše možnosti za šola
nje otrok in še nekateri drugi 
elementi dajejo osnovo za to, da 
je Nizozemska neprimerno bolj 
privlačna kot je bila Surinamcem 
njihova lastna domovina.

Surinamsko črnsko ali indijan
sko prebivalstvo je v stari domo
vini številčno močnejše od tistega 
dela surinamskega prebivalstva, 
ki je azijskega izvora. Azijskega 
izvora šo 'namreč tisti prebivalci, 
ki so prispeli iz britanske Indije 
v dobi, ko sta bili obe deželi in
dijski koloniji. Sedanji potomci 
azijskih doseljencev pa so danes 
najbolj uveljavljeni poslovni ljudje 
in voditelji trgovskih organizacij. 
Njim so se pozneje pridružili še 
Japonci in drugi doseljenci z azij
ske celine.

S približevanjem polne neod- 
risnosti se mnogi Azijci bojijo, da

bo sedanja vlada padla in da bo 
prišlo do spopadov, do prelivanja 
krvi. črnci pa se bojijo, da bo de
želo zajel kaos in da bo njihovo 
življenje ki je bilo že doslej bolj 
siromašno kot življenje sodržav
ljanov azijskega izvora, postalo 
še bolj bedno. Zato se mnogi iz 
skupine črnskega kot iz skupine 
azijskega prebivalstva usmerjajo 
na Nizozemsko, dokler imajo še 
pravico «izbirati domovino». Su
rinam bo namreč v kratkem po
stal popolnoma neodvisna državi
ca, že dvajset let pa ima notra
njo avtonomijo, ki se je razvila 
že v nekakšno «državno avtono
mijo samostojnega značaja».

Sedanja vlada je koalicijska 
vlada, ki jo sestavljajo predstav
niki štirih strank, v parlamentu 
pa šteje lè 39 poslancev. Izgubila 
je namreč večino in premier Henk 
Arron, ki namerava enostransko 
proglasiti neodvisnost, računa da 
mu pri tem ne bo delala tržav 
nizozemska koalicijska vlada. To 
bo sicer držalo, da se Nizozemci 
ne nameravajo vmešavati v no
tranje zadeve Surinamcev, toda 
surinamska opozicija ni tega mne
nja in je pod vodstvom Lachomo- 
ma odletela na Nizozemsko, da bi 
prikazala razmere, v katerih se je 
znašla njihova dežela. Toda 
surinamsko neodvisnost sta potr
dili obe vladi, nizozemski parla
ment pa jo bo prav tako progla
sil, vprašanje je le, kaj bo v 
samem Surinamu, posebno v nar- 
lamentu, kjer je viada v manjšini.

Ne gre za veliko državo, na
sprotno, gre za manj kot pol mi
lijona ljudi, vendar gre za novo 
geografsko točko, kjer bi lah
ko nastalo novo žarišče trenja in 
ognja kot bi jih ne bilo dovolj 
po vsem svetu.

kritike in publike v Jugoslaviji.
Meseca maja 1973. leta je «Mi

ster Dolar» imel velik uspeh na 
gostovanju v Bolgariji.

Za režijo komedije «Mister Do
lar» je režiser Miroslav Belovič 
dobil Oktobrsko nagrado mesta 
Beograd 1973. leta.

Predstava je dobila nagrado 
Beograjske kulturne skupnosti kot 
najboljša odrska postavitev v le
tu 1973.

Komedija «Mister Dolar» je do
bitnik nagrade publike na festi
valu «Dnevi komedije» v Svetoza- 
revu 1974. leta.

«Mister Dolar» je na XIX. ju
goslovanskih gledaliških igrah — 
Sterijino pozorje — v Novem Sa
du, dobitnik naslednjih nagrad:
1. Nagrada okrogle mize kritike 

za celotno predstavo.
2. Miroslav Belovič, režiser, po

sebna Sterijina nagrada za re
žijo.

3. Slobodan Djurič, igralec, Ste
rijina nagrada za vlogo Žana.

4. Svetlana Bojkcvič, igralka, na
grada časopisa «Večernje no
vosti» za epizodno vlogo Ele.

5. Vladislav Lalicki, scenograf, 
nagrada «Duge» za scenogra
fijo-

6. Božana Jovanovič, kostumograf
ka, nagrado ULUPUS za naj
boljše kostume in nagrada «No
vitet» za najbolj uspešno kreira
ne ženske obleke.

Iz ocen in kritik, ki so izšle v 
beokrajskih časopisih, vam posre
dujemo nekaj izvlečkov. M. Per
vie v «Politiki» piše:

«Komedija o starih lepih časih» 
«Ker je globoko in intimno po

vezan z Nušičevo komedijo, je re
žiserju Beloviču uspelo, da jo je 
razvil kot organsko - ritmično ce
loto kot edinstveno fizično - ver
balno - muzikalno gibanje, plastič
no in polno tempa, barvitosti in 
lahkotnosti, humorja in svežine. S 
tem, da je komedijo zgostil na e- 
noten igralni prostor, je Belovič 
povečal notranjo napetost, kome
dijsko eksplozivnost in dinamiko 
spektakla. Brez oddiha se kome
dija razvija v valovih, ki se zli
vajo eden čez drugega in ko se 
zdi, da se je že vse umirilo, se 
komika kot ognjemet ponovno raz
divja v vedno novih pobliskih in 
tako vse do konca. Izkazalo se je, 
da je zadel pravi Nušičevski duh 
igre, ki se v njegovem ključu od
krivajo pisateljevi daljnosežni na
meni.»

Žarko Komanin v «Večernih no-
,•1 T J ivostih» sodi tako:

«Zmešnjava zlaganih ljudi». 
«Režiser MiroSlŽtV^^ilŽIavič in pet

indvajset igralcev Jugoslovanske
ga dramskega gledališča so u- 
stvarili izredno sočno stilizi
rano predstavo «Mister Dolar» 
Branislava Nušiča. To je bila moj
strska igra celotnega ansambla, 
ki je pod nadarjeno režiserjevo 
roko oživel na odru celo gale
rijo malomeščanskih lopovov in 
kreatur velikega komediografa.

«... moč te predstave je v brez
hibni skupinski igri, njena poseb
nost pa igralska stvaritev Slobo
dana Djuriča, v vlogi natakarja 
Žana, ki je dokazal da bo in je že 
novi veliki mojster komike.»

Miroslav Mirkovič piše v «Eks
presu»;

«Mister Dolar» je vreden svoje
ga denarja!».

«... z domišljijo modernega ko
mika, ki se v enaki meri poslu
žuje besedne in telesne komike ter 
z majhnimi in sunkovitimi obra
ti v govoru (natakarske napake v 
sklanjatvi!), je Slobodan Djurič o- 
pravičil svoje dolarsko «poveliča
nje», kakor tudi svoj povratek na 
nivo natakarske uniforme. Djuri- 
čev Žan ni vplival s premočnim 
ali sentimentalnim sporočilom, pač 
pa kot objekt in subjekt satire kot 
igralec in igrača.»

Prepričani smo, da bo tudi tr
žaško in goriško občinstvo znalo 
ceniti predstavo, ki je bila delež
na, kot smo videli, tako visokih 
priznanj.

Dragim gostom pa izrekamo naj
iskrenejšo dobrodošlico!

Občni zbor HAK
Sredi prejšnjega meseca, 16. ok

tobra so se zbrali na svoj letni 
občni zbor gradiščanski visokošol- 
ci, člani Hrvatskega akademske
ga kluba na Dunaju. Bil je to 
občni zbor za letošnje šolsko leto. 
in je služil v glavnem le za to, 
da se izvoli nov odbor. Pomemb
nost Hrvatskega Akademskega 
kluba iz leta v leto narašča. To je 
očitno tudi v članstvu kluba, ki 
ga je iz leta v ieto več, saj se 
v klub vpisuje vedno več mladih 
gradiščanskih Hrvatov, ki štu
dirajo na Dunaju. Pomembnost 
Hrvatskega akademskega kluba 
pa je tudi v tem, da se njegova 
dejavnost širi tudi med drugo mla
dino na Gradiščanskem,

TRST A

20.35 Gospodarstvo in delo, 20.50 
Vokalno instrumentalni koncert; 
21.30 Zaplešimo.

KOPER

glasba.
NACIONALNI PROGRAM

pops; 21.15 Oddaja o morju- 22.20 
Zvoki iz logov domačih; 23.05 Li-

Poročila; 8.30 Jutranje popevke; 
9.00 Vi in jaz; 10.00 Reportaža;

polnočjo: Benny Bailey 
Azzolini.

PETEK, 7. NOVEMBRA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost
12.55 IRSKI KONJI — dokumentarec 
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK in Danes v parlamentu
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše: Lilla hoče na ribolov
17.45 Program za mladino
18.15 Portret avtorja: VITTORIO SERENI 

Vittorio Sereni se je rodil v Luinu, v Brianzi, torej ob Lago Mag
giore, 27. julija 1913. Njegova mati je bila domačinka, oče pa 
iz Veneta. Iz Luina se je njegova družina preselila v Brescio, 
kjer je Sereni študiral in končal srednjo šolo, v Milanu pa je 
končal univerzo. V začetku je bil Sereni profesor, nato pa se je 
zaposlil v nekem industrijskem podjetju, končno pa je prešel k 
neki založbi v Milanu

18.45 Poljudna znanost: Motorji
20.00 DNEVNIK
20.40 Teden aktualnosti
21.45 NARODNE PESMI

Nocoj je na sporedu peto nadaljevanje te oddaje, ki jo vodi Li- 
lian Terry. Poleg nje sodelujejo še Nuova compagnia di canto 
popolare, Concetta in Gabriele Barra, Maria Espinosa, kvintet 
Lo Cascio itd.

22.45 DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
18.45 ŠPORTNI DNEVNIK
19.00 Pet dinozavrov: Nepojasnjeno izginotje

V današnjem, šestem nadaljevanju bo prikazano, kako so ve
likanski plazilci, ki so živeli na Zemlji pred 70 milijoni in več 
let, nenadoma izginili. Ne gre za resnično nenadno izginitev, 
pač pa za izginotje v razmeroma kratkem času, za katerega 
biologi ne najdejo konkretnega pojasnila

19.40 Medved Napo —- risanka
20.00 Ob 20. uri
20.30 DNEVNIK
21.00 Angleška komedija iz 18. stoletja 

LA SCUOLA DELLA MALDICENZA
Delo Richarda B. Sheridana je prevedla v italijanščino Nemi 
D’Agostino, v glavnih vlogah nastopajo: Anna Teresa Rossini, 
Norma Martelli, Sandro Borchi, Lombardo Fornara itd.
Ko je 1777 gledališče «Lane» uprizorilo to delo, ga je publika z 
navdušenjem sprejela. Pozneje pa je kritika postala nekoliko 
bolj skeptična, rekli bi raje umirjena in se je navdušenje ne
koliko poleglo, vendar pa je delo še vedno veljavno. Delo namreč 
govori o temnih plateh neke družbe, ki se na prvi pogled zdi 
dobra, veljavna. Delo kritizira bleščeče življenje in neko živ
ljenjskost, ki pa pravzaprav niti ni tako življenjska. V središču 
zgodbe je klasični par bratov, katerih vsak ima svoj način gle
danja.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
8.10, 10.00, 14.10 TV ŠOLA

Računstvo, Ribolov, Ali ste vedeli, Kristali, Obdelava lesa, Vo
da, Angleščina, Predšolska vzgoja itd.

17.15 PISANI SVET
1V 'iO C'ìTiyrt'VYiilc
18.05 SLOVENSKI ROCK 75: Tomaž Pengov

Tomaž Pengov velja *.a predstavnika izrazito intimne glasbe, nje
govi teksti dopuščajo različne asociacije. Je eden redkih sloven
skih glasbenikov, ki ustvarja prave šansone

18.40 KRI - ZDRAVILO
Uredništvo izobraževalnih oddaj je predložilo oddajo s področja 
krvodajalstva in uporabe krvi ter njenih sestavin. Danes po
meni kri prepotrebno zdravilo, ki ga ne moremo nadomestiti 
z nobenim do sedaj znanim sintetičnim izdelkom. V oddaji bomo 
spoznali vrsto uporabnosti človeške krvi, spoznali bomo, kako 
kri predelujejo. Sprejemalci krvi bodo spoznali tudi, zakaj do- 
bi kri svojo novo oceno, ker ni dovolj, da kri le pretočimo 
s krvodajalca na krvojemalca. Potrebni so za to še visoko kva
lificirani strokovnjaki za delo pri krvi

19.30 . DNEVNIK
19.50 1 Notranjepolitični komentar 
20.10 SEDMI NABOJ — film

Ob obletnici oktobrske revolucije je ljubljanska TV izbrala barv
ni film «Sedmi naboj» Alija Hamrajeva. Posnet je v širnih pro
stranstvih sovjetske Azije, nekje ob meji s Perzijo ali Afgani
stanom. To je zgodba rdečearmejca Maksumova, ki ima nalogo, 
da razbije ostanke razbojniških tolp, ki so po porazu kontrare
volucije po državljanski vojni poskušale rovariti proti sovjetski 
oblasti. Njegov glavni cilj je obračunati z vodjo ene takih tolp 
— Harjulo. Posrečilo se mu je vtihotapiti se prav v center raz 
bojnikovega štaba, saj je imel Harjula precej Maksumovih lju 
di bodisi kot prostovoljnih bodisi kot mobiliziranih borcev. Le 
ti so se seveda spet hoteli pridružiti Maksumovu. Izrazito ak
cijski film včasih po svoji dramaturgiji skorajda spominja na 
'vesterne. Gre torej za privlačen film z iasno, sicer črno-belo 
karakterizacijo likov, ki pa nas ob tovrstnih filmih ne moti 

21.35 Majhne skrivnosti velikih mojstrov
22.15 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
19.55 Otroški kotiček — risanke
20.15 DNEVNIK
20.30 NOŽ V VODI — celovečerni film
22.00 Koncert v dnevni sobi
22.30 Glasba narodov Jugoslavije

11.00 Vrstijo se plošče; 11.30 Dru-
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 gi zvok; 13.20 Strnjena komedija: 

Poročila: 7.05 Jutranja glasba; 14-45 Srečanje z znanostjo- 15.10 
11.35 Opoldne z vami: 13.30 Gla- Poje Mia Martini; 15.30 Plošče za 
sba pc željah; 17.00 Program za mladino; 16.30 Program za otroke: 
mladino: 18.15 Umetnost in pri- 17-05 Radijska nadaljevanka, 17.25 
reditve; 18.35 Koncertisti naše de- Komorna in operna glasba; 19.30 
žele; 19.10 Bruna Pertot: «Biti Ponovno na sporedu z Mino; 
ženska»; 19.30 Jazz; 20.00 Šport; 21.15 Koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 

19.00 Poročila; 6.50 Rekreacija; 
8.10 Glasbena matineja; 9.05 Ra-

6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 17.30, dijska šola: Delitev besed: 9.30 
20.30 Poročila; 6.15 Glasba za Jug. narodna glasba; 10.00 Po 
dobro jutro; 7.40 Jutranja glasba: poteh odločanja: 10.15 Kdaj. kam,
9.00 Folklora; 9.15 Plošče; 10.35 kako in po čem’; 10.45 Turistič- 
Prisluhnimo jim; 11.45 Ansambel- ni napotki: 11.05 Po Taiijinih po 
ska glasba; 12.00 Glasba po že- teh; 12.10 Revija orkestrov in so- 
Ijah; 14.00 Kulturni pregled; 14.10 listov; 12.30 Kmetijski nasveti: 
Plošča sledi plošči; 15.00 Polke in 12.40 Veseli domači napevi- 13.30 
valčki; 16.45 četrt ure z ansam- Priporočajo vam...; 14.10 Mladina 
blom Franka Jankoviča; 17.00 Kul- poje; 15.30 Napotki za turiste; 
tuma panorama: Kultura na Se- 15.45 «Vrtiljak»; 16.50 človek in 
žanskem; 17.10 Orkestralne melo- zdravje; 17.00 Aktualnosti; 17.20 
di je; 18.00 Tops-Pops; 18.35 Vrsti Angažirana tematika v slovenski 
jo se slovenski pevski zbori- 19.00 glasbi; 18.05 Ogledalo našega ča- 
Prenos RL; 19.30 Pisana glasba; sa; 18.15 Zvočni signali; 19.40
20.00 Glasba in zvok; 22.30 Lahka Lahko noč, otroci!; 20 00 Tops

7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 terarni nokturno: 23.15 Jazz pred
Giorgio
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) V 

teku jutra boste imeli težave, 
zatem se bo vse lepo razvijalo. 
Zvečer zanimiv pogovor. Zdravje 
izvrstno.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Skušajte 
slediti svojim zamislim. Spreme
nite način svojega razvedrila.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Ne izpostavljajte po nepotrebnem 
svojega dobrega imena. Prejeli 
boste pismo, ki vas bo razvese
lilo.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Sreča 
je danes na vaši strani. Neko pri
jateljstvo se bo spremenilo v glo-

bje čustvo. Nervoza.
LEV (od 23.7. do 22.8.) Bodite 

bolj prilagodljivi v ugodnem tre
nutku. Prevelika je zahtevnost 
drage osebe.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) V 
delovnem pogledu ste dobro pri
pravljeni. skušajte to izkoristiti. 
Ogibajte se oseb, ki preveč go
vore.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Razvoj nekega podviga je odvi
sen samo od vaše dtobre volje. 
Prišlo bo do zastoja v razvoju 
nekega čustvenega vprašanja.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)

Pomoč, ki jo boste prejeli, vam 
bo omogočila uspeh. Neki dogodek 
bo utrdil vašo veljavnost.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.') 
Ne sklepajte nobenega posla brez 
premisleka. Srečne ure z osebo, 
ki vas ljubi.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
V primeru nepredvidenih težav 
morate ohraniti hladno kri. V te
ku večera boste doživeli srečo.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Ugoden dan za obrtniško in umet
niško dejavnost. Vaše zaupanje 
bo ustvarilo ozračje v družini.

RIBI (od 20.2. do 20.3) Sku
šajte uresničiti neko svojo zami
sel. Ne dovolite, da bi vaša čust
va obvladala razum.
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SPORT SPORT SPORT
NOGOMET EVROPSKI POKALI

Nezadovoljstvo 
zaradi izpadov

Italija je v evropskih pokalnih tekmova
njih zgubila tri, Jugoslavija pa dve ekipi

1 drugim kolom evropskih pokal
nih nogometnih tekmovanj italijan
ski ljubitelji nogometa prav gotovo 
ne morejo biti zadovoljni. Od petih 
ekip, ki so nastopile, so bile izlo
čene kar tri. Samo Milan in Roma 
sta se namreč uvrstila v višje kolo 
tekmovanja za pokal UEFA: «črno- 
rdeči» so s 3:0 premagali irsko e- 
kipo Athlone (po 0:0 v prvi tekmi), 
«rumeno-rdeči» pa so odpravili šved
sko moštvo Oester z 2:0, potem ko 
so v prvem srečanju doživeli tesen 
Poraz z 1:0.

Iz tekmovanja za pokal prvakov 
je izpadel Juventus. Izenačenje pro
ti Borussii v Turinu je omogočilo 
napredovanje Nemcev, ker so v pr
vem srečanju zmagali z 2:0.

Fiorentina je izpadla iz tekmo
vanja za pokal pokalnih prvakov. 
Sachsenringu se je sicer dobro u- 
pirala, vendar je morala končno le 
podleči po streljanju U-metrovk.

Pokalu UEFA je dal slovo Lazio, 
ki prve tekme v Rimu ni hotel i- 
grati in jo je zato zgubil brez igre 
s 3:0. Zdaj pa je povratno srečanje 
v Barceloni zgubil kar s 4 goli raz
like, zato lahko rečemo, da bi ver
jetno izpadel tudi če bi prvo sreča
nje odigral.

Tudi Jugoslovani ne morejo biti 
ravno zadovoljni, saj so od treh e- 
kip izgubili dve. V tolažbo pa jim 
je lahko, da je Velež v manj po
membnem srednjeevropskem pokalu 
odpravil Austrie.

Splitski Hajduk je v najpomemb
nejšem tekmovanju za pokal prva
kov na tujem premagal belgijsko 
moštvo Molenbeek s 3:2, kar mu je, 
glede na (visoko) zmago (4:0) v 
Prvem kolu več kot zadostovalo za 
obstoj v družbi najboljših.

V pokalu prvakov je Jugoslavija 
ostala brez svojega zastopnika, ker 
oslabljeni Borac v BanjaluM ni u- 
spel ustvariti «čudeža», kajti tej 
ekipi je bila pot v višje kolo po 
porazu s 3:0 v prvem kolu v An- 
derlechtu dejansko že zaprta.

Nekaj možnosti za napredovanje 
je po izenačenju 1:1 v prvem sre
čanju, imela Crvena zvezda. Toda 
v Hamburgu jo je doletela prava 
katastrofa, saj je prejela kar štiri 
gole (in nobenega dala).

Čeprav torej to kolo ni bilo niti 
za Jugoslovane ravno spodbudno, 
pa lahko vendarle gledajo nekoliko 
vedreje v nadaljevanje tega tekmo
vanja, glede na to, da so še vedno 
v boju za pokal prvakov,, ki. je o- 
srednja evropska klubska nogomet
na trofeja. '

Danes bodo v Ziirichu opravili 
žrebanje nasprotnikov za osmino fi
nala pokala UEFA. Prve tekme bo
do odigrali v sredo, 26. novembra, 
Povratne pa prav tako v sredo, 10. 
decembra.

Dodajamo še zadnje izide vseh 
treh tekmovanj (imena ekip, ki na
predujejo so označena z velikimi 
črkami, v oklepaju pa je izid prve
ga srečanja):

POKAL PRVAKOV
BAYERN Munchen (ZRN) — Mal- 

moe (švedska) 2:0 (0:1)
Eindhoven (nìz.) — Ruch chor-

zow (Poljska) 4:0 (3:1)
Rangers Glasgow (Škotska) — ST.

ETTIENNE (Francija) 1:2 (0:2) 
DINAMO Kijev (SZ) - Reykjavik 

(Islandija) 2:0 (3:0)
REAL MADRID (Španija) — Der

by County 5:1 (1:4)
POKAL POKALOV

EINTRACHT Frankfurt (ZRN) - 
Atletico Madrid (Šp.) 1:0 (2:1)

WEST HAM (VB) — Ararat Ere- 
. van (SZ) 3:1 (1:1)
Lens (Francija) - DEN HAAG (Ni

zozemska) 1:3 (2:3)
CELTIC Glasgow (Škotska) — Boa- 

vista Porto (Fort.) 3:1 (0:0)
POKAL UEFA

Aek Atene (Grčija) - INTER Bra
tislava (ČSSR) 3:1 (0:1)

PORTO (Portugalska) — Dindee 
, United (škotska) 1:1 (2:1)
Antwerpen (Bel.) - SLASK WRO- 

CLAW (Poljska) 1:2 (1:1)
AJAX (Nizozemska) — Herta (Vzh.

Nemčija) 4:1 (0:1)
Koln (Zah. Nemčija) - SPARTAK 

Moskva (SZ) 0:1 (0:2)
BRUGES (Belgija) — Ipswich Town

(Vel. Britanija) 4:0 (0:3)

Sporting (Portugalska) — VASAS 
(Madžarska) 2:1 (1:3)

V enourni vožnji za amaterje

Gevers odnehal
CIUDAD MEXICO, 6. — Nizoze

mec Andre Gevers je včeraj odsto
pil med poskusom, da bi postavil 
nov svetovni rekord v enourni ko
lesarski vožnji za amaterje. Zaradi 
nasprotnega vetra je odnehal po 45 
minutah vožnje, nato pa je sklenil 
vrniti se v domovino.

Svetovni rekord v enourni kole
sarski vožnji za amaterje je last 
Rodrigueza iz Kolumbije z razda
ljo 47,552 km na uro.

TENIS

TOKIO, 6. — Mednarodno odprto 
teniško prvenstvo Japonske so mo
rali zaradi dežja odgoditi. Na spo
redu bi morala biti četrtfinalna sre
čanja.

SAINT LOUIS, 6. — Sovjetska dr
žavna košarkarska reprezentanca je 
sinoči na svojem gostovanju v ZDA 
premagala ekipo univerze Saint 
Louis s 73:59 (34:30).
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NOGOMET
V PRIJATELJSKEM SREČANJU

Jadran premagal 
moštvo Krasa

Kras — Jadran 0:2 (0:1)
KRAS: Škabar, K. černjava, Što

ka, Trampuš, Žuzič, Verša, B. Gu
štin, Husu I., M. Milič, Pertot in 
Darij Guštin. Nostopili so še Ljubo 
Milič, Panizutti, Grmek, Husu H., 
Castellani, Okretič, Kante in Valen
tino.

JADRAN: Uzastavac, Furlanič,
Štefančič, Primožič, Bertok, Mar- 
šon, Novel, Piciga, Prodan, Šik, 
Iskavčevič, v d.p. Vrkič.

STRELCI: v 40. min. p.p. in v 17. 
d.p. Prodan.

Moštvo Krasa je spet izkoristilo 
sredo za odigranje prijateljske tek
me. Tokrat je bil gost na prose- 
škem igrišču Jadran iz Dekanov, ki 
nastopa v slovenski primorski ligi. 
Srečanje je bilo zanimivo. Krasov 
trener Softič je preizkusil skoraj 
vse igralce ter skušal najti rešitev 
za napake, ki jih je ekipa pokaza
la v prvenstvu. Predvsem je tu pro
blem kril in vratarja. Škabar se je 
tokrat izkazal z nekaj dobrimi po
segi, manjka pa mu potrebna u- 
igranost in izkušenost. Na krilih ni 
bilo opaziti nobenega napredka in 
mislimo, da prav tu čaka trenerja 
najtežje delo.

Jadran je prikazal dobro skupno 
igro, ekipa zna učinkovito izkoristiti 
prostor ob robu. Z mrežo igralcev 
na sredini igrišča pa tudi z izva
janjem offsida je Jadranu večkrat 
uspelo zaustaviti Krasove napadal
ce, ki pa so silili preveč preko sre
dine. Nekoliko neodločni so se gost
je pokazali pri zaključevanju.

O. G.

NA PADRICAH

SMUČARSKI TEK V NEDELJO NA BLEDU

Zelo dober uspeh 
Natalije Gabrovec
Mlada Devinčanka je v kategoriji rekreativcev zasedla prvo mesto

Preteklo nedeljo je smučarski 
klub iz Ljubljane organiziral na Ble
du tekmovanje na ski-rolkah. Tek
movanja, ki je bilo prvo v večjem 
obsegu v Sloveniji, se je udeležilo 
skoraj sto smučarjev tekačev, ki so 
zastopali vse najbolj aktivne smu
čarske klube. Prisotni so bili tudi 
najboljši smučarji tekači in tekači
ce iz Jugoslavije.

Največ pozornosti je seveda pri
tegnil Filip Kalan, ki bo edini za
stopal Jugoslavijo na olimpijskih i- 
grah v smučarskem teku.-1

Tekmovalci so,,,bili, razdeljeni v 3 
kategorije in sicer na člane, mla
dince in rekreativce. Proga je bila 
dolga skoraj šest kilometrov in je 
bila speljana okoli Blejskega jezera.

Med člani je z lahkoto zmagal Fi
lip Kalan, čeprav je tekmoval z 
rolkami, ki so bolj počasne od dru
gih.

Helena Bešter je bila prva med 
članicami, Bojan Hvajnar pri mla
dincih, Mili Sister pri mladinkah. 
Vabilu na to tekmovanje se je od
zval tudi smučarski klub Devin, ki 
bi moral nastopiti s šestčlansko pio
nirsko ekipo, a na žalost sta mo
rala dva tekača ostati doma (zaradi 
bolezni). To je bilo za mladi smu
čarski klub prvo tekmovanje in se
veda prva izkušnja za bodoča tek
movanja. Vsi tekmovalci (pet) so 
tekmovali v kategoriji rekreativcev. 
Najlepše presenečenje je pripravila 
Natalija Gabrovec, ki je zasedla 
prvo mesto in zato prejela lepo me
daljo in diplomo. Naj omemmo, da 
je bila Gabrovčeva prva tudi med 
samimi tekmovalci smučarskega klu
ba Devin. V zadnjem delu proge je 
prehitela Aleša Grudna, ki je odlič
no presmučal prvi del proge.

Oba tekmovalca sta se na podob
nem tekmovanju v organizaciji smu
čarskega kluba Devin v Mavhinjah 
maja letos slabo odrezala v katego
riji pionirjev. Videti je, da sta poleti 
resno trenirala in sta izkoristila u-
iiiiiiiiimiiiiiiiiiiiimmiiHMiiiiiiiiiiiiiimiiHiniiim

OBVESTILO
SPDT obvešča, da se začne 

predsmučarska telovadba na Pro
seku danes, 7. t.m., ob 18. uri. 
Vpisovanje v športni trgovini Van
de Starc na Proseku.

godnosti, ki jih jima je nudil smu
čarski klub Devin (brezplačno poso- 
jo ski-rolk in pomoč pri treniranju).

MOTOCIKLIZEM
MODENA, 6. — Carlo Lusuardi 

se bo letos udeležil v kategoriji 50 
ccm vseh motociklističnih dirk, ve
ljavnih za svetovno prvenstvo. Tre
nutno še ni znano, za katero znam
ko bo tekmoval.

KOŠARKA
^ mirri. ./>V'

V povratnih srečanjih prvega ko
la za pokal košarkarskih pokalnih 
prvakov so dosegli tudi naslednja 
izida:

Playboys Helsinki (Finska) — Ar
mami Reykjavik (Isl.) 107:81

ABC Soma Dunaj (Avstrija) — 
Olympic Fribourg (Švi.) 86:63

USPEL ZAKLJUČNI 
TURNIR TKCAJA

V finalu te prireditve je Boris Košuta (Gaja) podlegel 
Urbančiču (Slovan) - Letos pesfra klubska aktivnost Gaje

V nedeljo je bila na Padričah za-1 chesi, Suraci, Valzano, Belaz, Lu- 
ključna športna prireditev v letošnji j glio, Huez, Edomi, Vitello (Tafuro), 
zelo živahni športni sezoni teniške- Sega.
ga kluba Gaja.

Turnirja so se udeležili, poleg do
mačih igralcev, tenisarji TK Slo
van iz Ljubljane in obalnega TK iz 
Portoroža.

Za Slovan so nastopili Urbančič, 
Veselko, Verbek in Umek; za DTK 
pa Murko, Hiršman in Venturini. Za 
TK Gaja so igrali Košuta, Lasič, 
Podobnik, Gerussi in Norbedo.

REZULTATI 
Košuta — Venturini 
Veselko — Hiršman 
Košuta — Veselko 
Urbančič — Podobnik 
Podobnik — Lasič 
Verbek — Norbedo 
Podobnik — Umek 
Urbančič — Gerussi 
Košuta — Verbek 
Urbančič — Murko 
URBANČIČ - KOŠUTA

6:3, 7:5 
6:1, 6:7, 6:4 
6:4, 3:6, 6:1 
6:4, 0:6, 6:0 

6:4, 6:3 
6:1, 6:2 
6:1, 6:2 
6:2, 6:2 

6:4, 3:6, 6:1 
1:6, 6:4, 6:3 

7:5, 6:3

Srečanja so se začela ob 8.30 in 
so se zaključila ob 17. uri. Bila so 
zelo naporna, saj sta finalista Ur
bančič in Košuta odigrala vsak po 
4 tekme. Končna zmaga je zasluže
no pripadla Marjanu Urbančiču, čla
nu Slovana. Drugo mesto Borisa Ko
šute predstavlja za TK Gaja v taki 
konkurenci izredno pomemben uspeh.

Zares škoda, da je zelo napetim in 
lepim borbam sledilo tako nizko 
število gledalcev.

Čeprav so pretekla le 4 leta od 
ustanovitve TK Gaja in kljub šte
vilnim raznovrstnim težavam, je 
vodstvo kluba v zadnjem času razvi
lo zelo živahno in uspešno dejavnost 
ter je vzpostavilo tesne stike zlasti 
s sorodnimi klubi iz Slovenije.

Letos je klub organiziral, poleg že 
tradicionalnega odprtega turnirja na 
domačih igriščih, katerega se je u- 
deležilo preko 30 tekmovalcev, še 
naslednja srečanja: dvojno srečanje 
s Šaleškim teniškim klubom Soštanj- 
Velenje in srečanje s teniškim klu
bom Slovan v Ljubljani.

Poleg tega so se igralci TK Gaja 
udeležili še medklubskega turnirja 
v Portorožu, ki ga je organiziral 
tamkajšnji klub in na katerem so 
bili še TK Slovan iz Ljubljane, TK 
iz Kamnika in TK iz Kranja, ter 
turnirja društva Italsider v Trstu 
ih TK Obelisco na Opčinah.

NOGOMET

ZAČETNIKI
Breg - Zaule 0:1 (0:1)

BREG: Debernardi, Albertini,
Smotlak, Pauletič, Savron, Zonta, 
Rapotec (Gašperini), Scheriani, 
Bandi, Merlak.

ZAULE: Marsich, Ulivetti, Mar-

STRELEC: Luglio.
GLEDALCEV: 30.
Najmlajši Brežani so se na dolin

skem četverokotniku spoprijeli s pr
vimi na lestvici: Zaulami. Tekmo 
je oviral močan veter, kljub tema 
pa sta obe ekipi zaigrali zadovo
ljivo. Kljub veliki razliki na lestvi
ci niso bili naši zastopniki nič slab
ši od nasprotnika. Prikazali so le
po, urejeno obrambo in so se pogo- 
stoma spuščali v protinapade, po
sebno z Zonto in Pauletičem. Gostje 
so tako sredi prvega polčasa iz
koristili nanako Bregovega vratar
ja in povedli z Lugliom. Po preje
tem golu se vratar Brega ni več 
dotaknil žoge. Naši fantje so napa
dali vse do zadnje minute, vendar 
je bil ves trud zaman.

Jolo

HCČkEJ NA LEDU

V nadaljevanju jugoslovanskega dr
žavnega prvoligaškega prvenstva v 
hokeju na ledu so sinoči odigrali dve 
srečanji z naslednjima izidoma: 

Jesenice — Kranjska gora 9:1
Medveščak — Slavija 4:0

V PRVENSTVU 2. AMATERSKE NOGOMETNE LIGE

Borben 
derbi 
v (Crižu

Vesna — Primorje 2:2 (1:0)
VESNA: Bogateč, S. Tence, Visin- 

tin, Perisutti, Skrem, Verzier, Car- 
meli, Germani, Biagi, Bortolotti,
Sulčič.

PRIMORJE: Štoka, Cimolino, Bla- 
žina, Trampuš, Race, Tomizza, Hu
su, Guštin, Rustja, Vascotto, Ma-

STRELCI: v p.p. Bortolotti (V), 
d.p. Rustja, Vascotto (P) in Car- 
meli (V) 11-metrovka.

GLEDALCEV 500.
Tradicionalni derbi med Vesno in 

Primorjem se je zaključil brez 
zmagovalca, čeprav sta si obe e- 
kipi hoteli zagotoviti celoten izkupi
ček. V obeh enajstericah so bili 
odsotni nekateri standardni igralci: 
medtem ko sta v proseških vrstah 
manjkala Bezin in Barnaba, je v do
mačih vrstah manjkalo kar 5 igral
cev (Košuta, Botti, Ceglia, Kele- 
menic in B. Tence), tako da je 
ekipa nastopila praktično brez pra
vih napadalcev.

Tekma se je začela s premočjo 
gostov, ki so v prvem delu p.p. 
stalno ogrožali kriška vrata in ko 
je vse kazalo, da bo Primorje po
vedlo je iznajdljivi Bortolotti uka
nil obrambo gostov in neubranljivo 
premagal Štoko. Po prejetem golu 
so Prosečani še ostreje pritisnili, 
a do izenačenja ni prišlo.

Šele v drugem delu igre so napa
dalci «rdeče-rumenih» zaigrali odloč-

Derbi 2. amaterske lige med Vesno in Primorjem je bil zelo borben

neje in kar dvakrat premagali trud
no in negotovo obrambo Vesne. Po 
drugem prejetem golu so Križani 
popolnoma popustili in vse je kaza
lo, da bodo morali poraženi z i- 
grišča; a nekaj minut pred koncem 
se je branilec gostov dotaknil žo
ge z roko in pravično 11-metrovko

je hladnokrvni Carmeli realiziraL 
Naj še povemo, da je v d-p. neu

pravičeno prišlo do grde igre in je 
moral (sicer negotovi) sodnik izklju
čiti Bortolottija in Cimolina zaradi 
grobosti in pa branilca Vesne Ten- 
ceja zaradi ugovarjanja.

SANDOR

p,............. ............................................................................................................................................................................................................................................................ ...............................................

KOŠARKA TEDENSKI PREGLED

ODBOJKA V PRVENSTVU MLADINCEV

Borovci v prvi tekmi 
nedorasli nasprotniku
Za večino je bil to krstni nastop na uradni tekmi

Bor - ATR Nova Linea 0:3 
(4:15, 1:15, 3:15)

BOR: Kodrič, Klanjšček, Mikac, 
Pečenko, Pahor, Pertot, Bruss in 
Grebel.

ATP Nova Linea: Coretti, Men- 
gaziol, Diggo, Tarlao, Giacchi, Cla- 
rich, Bisiak, Ramani, Baroni, Tom- 
masini.

SODNIKA: Marcon in Bertocchi.
ZAPISNIKAR: Zacchigna.
Mladinci Bora so v svojem krst

nem nastopu doživeli hud poraz. V 
tem prvenstvu lahko nastopajo le 
društva, ki imajo člansko moštvo v 
A, B ali C ligi. Tako sta se letos 
v naši deželi vpisala le Bor in No

va Linea (bivša Are Linea). Proti 
takšnemu nasprotniku, ki je bil la
ni celo državni podprvak, Borovi 
začetniki, seveda, niso imeli kaj i- 
skati. Borili so se sicer pogumno 
in tu pa tam izvedli kakšno uspeš
no akcijo, več pa od njih nismo mo
gli pričakovati. Določeno izkušnjo 
imata le Kodrič in Klanjšček, vsi 
ostali pa so ob tej priliki prvič na
stopali na uradni tekmi. Če doda
mo še, da ekipa nima svojega tre
nerja in trenira le občasno s prvim 
moštvom, je povsem jasno, zakaj je 
doživela tako gladek poraz.

Povratno tekmo bo Bor odigral 13. 
t. m. ob 20.30 (v športni palači).

MIG

«Plavi» so v promocijskem prvenstvu 
presenetili z zmago v drugem kolu
Trenutno so na prvem mestu lestvice - Tudi Polet vodi na razpredelnici mladinskega prvenstva
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

V drugem delu promocijskega pr
venstva je pripravil Bor svojim na
vijačem lepo presenečenje. Borovci 
so v Dolini premagali goriško ekipo 
Umanità s precejšnjo prednostjo. 
«Plavi» niso zaigrali najbolje, pri
pomniti pa je treba, da so nasto
pili brez treh standardnih igralcev 
(Kraus, Guštin in Lisjak), takp da 
je bila njihova naloga težja. -Osvo
jitev drugega para točk in prvo mes
to na lestvici bo za naše košarkarje 
dobra spodbuda, da bodo zaigrali v 
prihodnjih nastopih bolje. V ostalih 
srečanjih preseneča poraz POM iz 
Tržiča z Barcolano.

IZIDI 2. KOLA 
Bor - Umanità 64:49
Inter 1904 - CUS 71:58
Sagrado - Alba 70:63
Barcolana - POM 71:61
Viilesse - Arte 59:54
CGI - Edera GO 76:74

LESTVICA
Bor, CGI in Sagrado 4, Inter 1904, 

Barcolana, Arte, Viliesse, Itala in 
POM 2, CUS TS, Alba, Umenità in 
Edera 0.

PRIHODNJE KOLO (9. 11.)
CGI - Arte, POM - Umanità, E- 

dera - Alba, CUS - Viilesse, Sagrado 
- Inter 1904, Barcolana - Itala. Po
čitek: Bor.

BOROVI STRELCI 
Kralj 25, Guštin 21, Kapič 19, 

Hrvatič Valter 16, Fabjan in Lisjak 
12, Kraus 11, Pertot 8, Mazzucca 
Aleks 7.

PROSTI METI: BOR 15:36. 
OCENE: Kapič 2, Kralj 1. 
SKUPNO: Kapič in Guštin 2, Lis

jak in Kralj 1.

MLADINCI
Polet, ki ostaja v tej skupini z 

Interjem 1904 še edino neporaženo 
moštvo, je kljub zmagi pokazal ko
šarko, ki je vse prej kot zadovoljiva. 
Potem ko so morali «oranžni» večji 
del tekme zasledovati domačine, so 
proti koncu le nekoliko uredili svo
je vrste in izbojevali tretji zapo
redni par točk. Bor je po pričako

vanju prisilil k predaji nevarno pe
terko Scoglietta in v družbi Italsi- 
dra, Pali. Trieste in Juventusa tes
no zasleduje vodečo dvojico.

IZIDI 3. KOLA
Bor - Scoglietto 91:65
Polet - Don Bosco 67:63
Pali. TS - Italsider - : 1 78:77
Inter 1904 - SABA 76:52
Juventus - Servotana 68:56

LESTVICA
Polet in Inter 1904 6, Bor, Ital

sider, Pali. Trieste in Juventus 4, 
SABA 2, Don Bosco, Scoglietto in 
Servolana 0.

PRIHODNJE KOLO (9. 11.)
Bor - Italsider (8. 11. ob, 17.00 v 

Dolini), Juventus - Polet (ob 14.00 
v Ulici della Valle), Pali. Trieste - 
Don Bosco, Inter 1904 - Scoglietto, 
SABA - Servolana.

NAJBOLJŠI STRELCI 
BOR: Klobas 79, Vatovec 54, Ko

šuta 23, Žerjal in Ražem 22, Lukša 
12, Sancin 8, Perko 6, Marassi 2, 
Sestan 1.

POLST: Edi Sosič 91, Vitez 39, 
Taučer 36, Tavčar 30, Danev 24,

^PROSTI METI: Bor 21 na 42, Po
let 26 na 60.

OCENE: Bor: Ražem 2, Klobas 1. 
Polet: Edi Sosič, Vitez in Taučer 1.

SKUPNO: Bor: Klobas 3, Ražem, 
Košuta in Vatovec 2. Polet: Edi So
sič in Vitez 3, Taučer 2, Danev 1.

PC M L AD
A SKUPINA

Po treh kolih je samo še ena ekipa 
neporažena in to Pallacanestro Trie
ste. Tržačani so v Tržiču dobesedno 
pregazili tamkajšnji POM s stoti- 
co. Dobro se drži tudi naš zastopnik 
Kontovel, ki je na domačih tleh po 
ogorčenem boju odpravil neposred
nega nasprotnika za drugo mesto pe
terko Inter Milje.

IZIDI 3. KOLA
Kontovel - Inter Milje 66:57
Pali. TS - POM 110:61
Servolana - Don Bosco 83:61

LESTVICA
Pali. Trieste 6, Kontovel in POM

4, Inter Milje in Servolana 2, Don 
Bosco 0.

PRIHODNJE KOLO (9. 11.)
POM - Kontovel (8. 11. ob 18.00 

v Tržiču), Servolana - Inter Milje, 
Don Bosco - Pali. Trieste.

KONTOVELOVI STRELCI
Klavdij Starc 51, Ivo Starc 49, 

Ban 43, Čuk 40, Nabergoj in Pe
rini 4.

PROSTI METI: .Kontovel 25:58.
OCENE: Ban 2, Klavdij Starc 1.
SKUPNO: Ivo Starc 4, Klavdij 

Starc in Ban 2. Perini 1.
B SKUPINA

Kot v A skupini vlada tudi tukaj 
izredna izenačenost, saj se za prvo 
mesto potegujejo kar štiri ekipe. V 
prihodnjih kolih se bo verjetno že 
marsikaj razjasnilo. Borovci se bo
do namreč po uspešnem nastopu pro
ti Libertasu spoprijeli kar z Ricre- 
atorijem in Italcantierijem.

IZIDI 3. KOLA
Bor - Libertas 112:34
ITC - Italsider 58:32
Flaminio - Ricreatori 78:46

LESTVICA
Bor, Flaminio, Ricreatori in Ital- 

cantierl 4, Italsider in Libertas 0.
PRIHODNJE KOLO (9. 11.)

Bor - Italcantieri (ob 11.00 v U- 
lici Caravaggio), Libertas - Fla
minio, Italsider - Ricreatori.

BOROVI STRELCI
Udovič 77, Race 72, Furlan 53, 

Trevisan 20, Dovgan 10, Slobec, 
Mazzucca in Pegan Štefan 6, Farnet
ti in Gruden 4, Pegan Andrej, Me
sesnel, Andlovič 2.

PROSTI METI: Bor 22 na 52.
OCENE: Pegan Štefan 2, Race 1.
SKUPNO: Race 4, Furlan in Pe

gan Štefan 2, Udovič 1.

NARAŠČAJNIKI
C SKUPINA

Oba naša zastopnika v tej skupini 
sta zabeležila v sobotnem kolu po
raz. Z nepopolnima postavama sta 
Polet in Kontovel stopila na igrišče 
proti močnejšim nasprotnikom, kar 
je seveda nemalo vplivalo na konč
ni izid.

IZIDI 3. KOLA
Inter 1904 - Polet 62:47
Don Bosco - Kontovel 73:69
Ferroviario - Ricreatori 78:45

LESTVICA
Ferroviario 6, Inter 1904 4, Polet, 

Kontovel. Ricreatori in Don Bosco 2.
PRIHODNJE KOLO (9. 11.)

Don Bosco - Polet (ob 9.30 v U- 
lici delTIstria), Kontovel - Ferro
viario (ob 11.00 na Kontovelu), Ri
creatori - Inter 1904.

NAJBOLJŠI STRELCI
POLET: Vitez 70, Sosič Valter 37, 

Grgič 21, Piccini in Petje 8, Filipčič 
in Berdon 3, Volpi in Gabrijelčič 2.

KONTOVEL: Bukavec 80, Klavdij 
Starc 37, Prašelj 36, Ban 17, Zup- 
pin 14, Majovski 6.

PROSTI METI: Polet 35:78, Kon
tovel 21:68.

OCENE: Polet: Vitez 2, Sosič Val
ter 1. Kontovel: Bukavec 2, Pra
šelj 1.

SKUPNO: Polet: Vitez 4, Sosto 
Valter 3, Grgič 2. Kontovel: Buka
vec 6, Prašelj 2. Klavdij Starc 1.

D SKUPINA
Proti peterki Pallacanestro Trie

ste je bilo za Borove naraščajnike 
le malo kaj narediti. Po izenačenem 
prvem polčasu so plavi častno klo
nili višjim nasprotnikom, ki merijo 
na uvrstitev v finale.

IZIDI 3. KOLA
Pali. TS - Bor 89:53
Flaminio - Libertas 92:43
Počitek: Servolana.

LESTVICA
Pali. Trieste in Flaminio 4, Bor 

2, Libertas in Servolana 0.
PRIHODNJE KOLO (9. 11.)

Servolana - Bor (ob 11.00 v Sked
nju), Pali. Trieste - Libertas.

Počitek: Flaminio.
BOROVI STRELCI

Mesesnel 30, Dovgan 21, Mazzuc
ca in Koren 14, Slobec 15, Canciani 
in Gombač 12, Brana 8, Kerpan in 
Pegan Andrej 2.

PROSTI METI: Bor 12:42.
OCENE: Mesesnel 2, Mazzucca 1.
SKUPNO: Mesesnel 3, Dovgan, 

Slobec in Mazzucca 1.
edko

I Maj v deželi Sovjetov
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ONKRAJ 
KAVKAZA «

Vojaki gruzinskih plemen so peli zborovske pesmi. Pri 
Apoloniju Rodoškem lahko najdemo omembo o Promete
jevem dvojniku — borcu proti bogu Amiraniju. Klasičen 
Zgled gruzinske folklore je po Amiraniju prikovanem na 
Kavkaški hrbet in leta je prišel do nas v številnih varian- 
fah. Pripoved vsebuje motive ugrabitve ognja, ženitve, 
°°ja proti bogu in prikovanje junaka. V Gruziji, zlasti v 
starodavni Kolhidi in Iberiji, je obstojala takšna pripoved 
Ze v drugem tisočletju pred našim štetjem. Tako bi lahko 
rekli, da sta ideja in lik Prometeja pravzaprav naša, ker 
sta mnogo starejša od grškega vzora. Letopisci iz enajste- 

in dvanajstega stoletja, in prav tako sestavljale! leto
pisa «življenje Gruzije», navajajo fragmentarne podatke 
° ustnem ustvarjanju takratnega časa. Zelo razvejana je 
uda tudi gruzinska obredna pesem. Ljubezenska lirika, 
Junaške pripovedi in delovne pesmi iz dvanajstega stoletja 
so pogosto povezovali z zgodovinskimi osebami in dogod
ki- Med srednjeveške epe sodi «Eteriani», to je poema o 
ljubezni med carjevičem Abesalomom in pastirico Etero, 
° njunem boju z zlim duhom Murmanom. Umetniške po- 
uob<» gruzinske folklore so se trdno zasidrale v gruzinsko

književnost. Takšen je lik borca proti bogu Amiranija, 
Abesaloma, Etere, zlega duha Murmana, modreca Mindije, 
ki je bil razumel jezik rastlin in živali, boginje Dali, za
zidane v Suramsko trdnjavo, mladeniča Zuraba, lovca, ki 
se je boril s tigrom in podobno. Ljudsko pripovedništvo 
pogosto beseduje o kmetih, ki so se uprli fevdalcem in 
veleposestnikom. Značilne so v tem smislu pesnitve «Uni
čenje knezov Arešidzejev» in «Pesem o Arsenu», ljubljencu, 
ljudstva. Temeljna tematika gruzinskega ljudskega pesniš
tva devetnajstega in dvajsetega stoletja pa je nacionalna 
osvoboditev in revolucionarno gibanje, težko življenje de
lovnega ljudstva in njegov boj za svetlejšo prihodnost. 
Zanimivo pri vsem tem pa je morda dejstvo, da pri nas 
še vedno živi ljudska ustvarjalnost.

Tako v sodobnem gruzinskem ljudskem ustvarjanju 
najdemo izražena domovinska čustva z največjo močjo. 
V verzih in prozi to ustvarjanje slavi našo oktobrsko so
cialistično ravolucijo, socialistično graditev, kolhozno živ
ljenje, kulturno revolucijo, prijateljstvo med narodi in 
seveda junaštvo sovjetskih vojakov med veliko domovin
sko vojno. Tudi povojna graditev in boj narodov za mir 
sta našla svoj odraz v ustni poetski tvornosti našega 
ljudstva.

Zbiranje in zapisovanje naše folklore se je začelo v 
sedemnajstem stoletju. Prvi pomembnejši zbornik resnič
nih ljudskih pravljic sodi v sedemdeseta leta sedemnajste
ga stoletja, ki ga je bil sestavil misionar Bernard Nea
peljski. Vendar se je sistematično preučevanje gruzinske 
ljudske folklore začelo šele v šestdesetih letih minulega 
stoletja. Na čelu te dejavnosti sta bila takrat L čavčavadze 
in A. Cereteli, dva naša pomembna književnika. Morda 
vas bo zanimalo, da tudi sovjetska oblast zelo skrbi za 
preučevanje naše folklore in tako vsako leto pošiljamo v

naše vasi posebne znanstvene ekspedicije, ki zapisujejo 
in preučujejo našo ustno folkloro in seveda redno izdajajo 
o tem antologije, kot tudi znanstvene monografije, o 
aktualnih problemih naše folklore,» mi je skoraj preda
vateljsko pojasnil svoj uvod v gruzinsko književnost dok
tor Nikolaj, novinar, uradnik in nekakšen resnični vsezna- 
lec, da ne rečem enciklopedist svoje dežele Gruzije.

V tem smo prispeli do parka Zmage. Pred nami se 
je v globeli na daleč in na široko razprostiral zares impo
zanten in bujno zelen park, v globino katerega so vodile 
malce romantične, skoraj secesionistične stopnice. Na

Pred tankom-veteranom in spomenikom hkrati

nasprotni strani parka, ki se je naslanjal na pobočje hri
ba, pa smo videli ogromen vodnjak, oziroma nekakšen 
umeten slap, ki je v kaskadah prav z vrha hriba pošiljal 
vodo v svoje zadnje, največje korito, pred katerim je bila 
tlakovana ploščad.

Ce je na trgu Lenina še sijalo sonce, nas je tu pre
senetil droben pomladni dež, ki pa je čez kakih deset 
minut prenehal in spet je zasijalo sonce. Spodaj v parku 
se je bila zbrala že ogromna množica ljudi, da bi se ude
ležila pokopa neznanega junaka, kateremu so namenili 
grobnico tik pod ploščadjo, na katero se je zlivala v ko- 
ritast bazen vodopadna voda z vrha hriba.

S težavo smo se skozi množico prebili na drugo stran, 
na omenjeno ploščad in naši gostitelji so morali redarje^ 
miličnike in vojake nenehno opozarjati, da smo delega
cija in da je naše mesto na ploščadi.

Ko smo se končno prebili na ploščad, je bil tam zbran 
že ves cvet gruzinske republike: od prvega sekretarja CK 
gruzinske KP pa do generalov, herojev in ministrov, ki so 
nam jih kar mimogrede predstavili,

Tja do šestih zvečer je trajala svečanost pokopavanja 
neznanega vojaka, vmes je vsakih četrt ure začel padati 
dež in za njim je znova posijalo sonce. Po končani sve
čanosti smo se tod še fotografirali z nekaterimi heroji 
socialističnega dela, potem pa smo se spet peš odpravili 
čez ves park do svojih avtomobilov. Znova je začelo de
ževati in s krošenj dreves so na nas dodatno še padale 
debele kaplje. Kljub temu pa sem bil vseeno navdušen 
nad parkom, njegovim številnim in raznovrstnim drevjem, 
med katerimi so prevladovale čudovite in mogočne, večno 
zelene cedre.

(Nadaljevanje sledi j
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PREISKOVALCI ZAŠLI V SLEPO ULICO?
V _“

Se vedno nepojasnjene nekatere 
okoliščine Pasoiinijevega umora
Izsledki obdukcije zbujajo vrsto pomislekov o verodostojnosti Pelosijeve izpovedi

RIM, 6. — Preiskava o smrti pi
satelja Pier Paola Pasolinija je za 
sedaj v slepi ulici. Kot smo poročali 
je državni pravdnik pri sodišču za 
mladoletnike dr. Giunta zaslišal mla
dega morilca Giuseppa Pelosija v 
zaporu za mladoletnike. Čeprav je 
bil molk preiskovalcev skoraj ne- 
prodiren, se je kljub temu zvedelo, 
da je fant v bistvu ponovil svojo 
verzijo o dogodku in sicer, da je 
pobesnelo reagiral na Pasolinijev 
napad.

Pelosijeva izpoved vzbuja vrsto 
pomislekov in dvomov, ki jih bodo 
lahko pojasnili sodni izvedenci, ka
terim je dr. Giunta zaupal obduk
cijo in nekroskopske preglede na 
tkivih Pasoiinijevega trupla. Anali
ze in izvidi bodo trajali verjetno 
dober teden ali celo deset dni, ker 
gre za zelo zapletene ’ analize toksi
kološkega, hematološkega, istološke- 
ga ih akolemičnega značaja. Naj
bolj kompleksne so hematološke a- 
halize, ker bodo morali sodni zdrav
niki analizirati in primerjati vzorce 
Pasolinijeve in Pelosijeve krvi s 
krvnimi madeži, ki so jih zasledili 
na palici in deski, najdeni ob pi
sateljevem truplu. Na osnovi svo
jih poskusov bodo morali tudi skle
pati, če je Pelosijeva «resnica» os

novana ali ne in sicer, da ga je 
pisatelj prvi udaril s palico in mu 
razparal kožo na čelu. Šele nato naj 
bi pobesnel pograbil desko in udri
hal po nasprotniku, dokler se ni 
ta okrvavljen in onesveščen zgru
dil na tla.

Pozneje pa je fant dopolnil svojo 
izjavo s pomembno podrobnostjo in 
sicer, da je že takoj v začetku spo
ra silovito brcnil Pasolinija. Izjavo 
so potrdili tudi izsledki obdukcije, 
saj so izvedenci odkrili veliko pod
plutbo na Pasolinijevih modih. Ob 
tem se poraja vrsta vprašanj, na 
katera pa v Pelosijevi «resnici» ni 
odgovora. Podplutba je dokaz, da 
je bila brca res silovita, tako moč
na, da se tudi postaven moški kar 
zvije od bolečin in ne more do sa
pe, marsikdaj pa ima lahko tudi 
smrtne posledice. Je pisatelj, zadet 
v moda, lahko res najprej tako moč
no udaril Pelosija s palico, da mu 
je razklal kožo na čelu, in nato sku
šal pobegniti?

Izvedenci so pod pisateljevimi 
nohti odkrili organsko materijo. Tu
di v tem primeru bodo morali od
govoriti na več vprašanj bistvenega 
pomena, zlasti še ker fantu niso 
izsledili nobene praske na obrazu 
in na telesu. Skoraj gotovo je, da
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PO OBTOŽBI SINA PREISKOVALNEGA SODNIKA flRCfllfl

Preiskava višjega sodnega 
sveta o dogodkih 

na breseianskem sodišču
V kratkem pomemben sodni poskus v 
zvezi s pokolom na Trgu della Loggia

BRESCIA, 6. — Odkar je sodnik 
Domenico Vino, ki vodi preiskavo o 
pokolu na Trgu della Loggia v 
Brescii, poslal sodno sporočilo An- 
dreiu Arcaiu, je vzdušje na bre- 
scianskem sodišču zelo napeto. An
drea Arcai je namreč sin načelni
ka preiskovalnega urada pri bre-

Athlone. Ko je parkiral avto v ga
raži in se je po notranjih stopnicah 
napotil v stanovanje, so ga ban
diti napadli. Marabelli je. začel kri
čati kolikor so mu dopuščala pljuča 
in se odločno otepal papadalcev. 
Zaradi trušča so se zbudili nekateri 
stanovalci, ki so mu prihiteli na po

scianskem sodišču in vodi preiskavo ' moč. Tedaj so jo banditi umo po-
o prevratniškem rovarjenju fašistič
nih škvader SAM Carla Fumagalli-, 
ja, ki je tudi dopolnilo preiskavi j na

brisali.
Policija, ki je bila takoj obvešče-

dr. Vina o pokolu, saj razkriva o- 
zadje dolge verige terorističnih a- 
tentatov v dolini Tellina in de
lovanje fašističnih prevratnikov na 
Breseianskem.

V teh dneh, odkar je eden od 
postranskih obtožencev spoznal v 
mladem Arcaiu enega od domnev
nih teroristov (Arcai ga je zaradi 
tega prijavil sodišču kot obreko
valca) se namreč kar vrstijo do
mneve, o tem, kaj bo ukrenil na
čelnik preiskovalnega urada. Bo od
stopil? Ne bo odstopil? širile so 
se celo govorice, da naj bi pred
sednik brescianskega sodišča pozval 
dr. Arcala k odstopu, kar pa naj 
bi sodnik odločno zavrnil. Na vse 
te govorice, ki so se izkazale za 
neosnovane, je danes posredno od
govoril sodnik, ki je znova začel 
že zaključeno preiskavo o rova
rjenju zloglasnih SAM. Včeraj je 
bil namreč aretiran pri Cremoni 
fašistični prevratnik Luciano Ber- 
nardelli, za katerega je sodnik že 
pred letom dni podpisal zaporni na
log. Po izjavah preiskovalcev naj 
bi šlo za zelo pomembno osebnost 
v okviru SAM, zasliševanje katere
ga bi lahko pojasnilo marsikatero 
še skrivnostno plat fašističnega ro
varjenja na Breseianskem. Prav 
zaradi tega je sodnik Arcai skle
nil, dà nadaljuje preiskavo in s 
tem posredno potrdil, da nima na
mena odstopiti.

Vsekakor pa bo o dogodkih zad
njih dni v breseianskem sodišču v 
kratkem razpravljal višji sodni svet, 
ki bo s tem v zvezi zaslišal pred
sednika in generalnega pravdnika 
pri breseianskem sodišču.

Kar zadeva preiskavo v zadnjih 
dneh ni bilo velikih novosti. Govori 
se sicer, da bosta sodnik Vino in 
javni tožilec Trovato v prihodnjih 
dneh opravila zelo pomemben sodni 
poskus, vendar te govorice niso bile 
uradno potrjene.

V pričakovanju novih razpletov 
preiskave o pokolu, v katerem je 
bilo ubitih osem ljudi, 102 pa sta 
bila ranjena, gre zabeležiti dva po
stranska «vrha». Skoraj istočasno so 
se namreč snoči sestali zastopniki 
zasebnih strank, ki so preučili do
sedanje izsledke preiskave, ter sod
niki brescianskega sodišča, ki pa 
so preučili dogodke zadnjih dni s 
strogo deontološkega zornega kota.

o napadu, je preiskala vsa po
slopja okrog Marabellijeve hiše, a 
zaman,. Zavarovalec je pozneje med 
zasliševanjem izjavil, da so ga po 
njegovem mnenju banditi skušali u- 
grabiti, kar pa je čudno, ker 
da ni bogat. Izključil pa je vsekakor 
maščevanje ali napad iz političnih 
razlogov. Razlaga pa ni prepričala 
preiskovalcev, ki bodo v prihodnjih 
dneh znova zaslišali Marabellija, 
da odkrijejo vzrok snočnjega na
pada.

STROMBOLI, 6. — Vulkan na o- 
toku Stromboli je že nekaj dni zelo 
aktiven. Eksplozije si sledijo v krat
kih presledkih, čeprav so vse zelo 
majhne jakosti. Obenem se nadalju
je tudi eruptivna dejavnost, vendar 
pa reka razbeljene lave ne ogroža 
ne naselij ne kultur. Kot je značilno 
za ta vulkan se lava steka v morje 
po tako imenovani «sciara del fuoco».

najdena organska, materia so drob
ci človeške, kože in strjene krvi 
in v tem primeru sta možnosti le 
dve: če gre za drobce Pasolinijeve 
kože pomeni, da ši je pisatelj sku- 
kal obvarovati glavo in tilnik pred 
morilčevimi udarci; če koža ni nje
gova, bi to delno potrjevalo dom
nevo, da Pelosi ni edini pretepal 
pisatelja.

In kot zadnje, vprašanje koliko 
krat je morilec zavozil z avtomobi
lom čez pisateljevo truplo. Z ob
dukcijo so izvedenci ugotovib, da 
je biL pisatelj še živ, ko ga je mo
rilec povozil in da je smrt nasto- 
pola, ker mu je vozilo zdrobilo 
prsni koš ter mu poškodovalo lo
banjske kosti. ' Prvi izsledki naj bi 
namreč potrjevali dejstvo, da je 
morilec vsaj dvakrat zavozil čez 
onešveščenega pisatelja; še več, 
značilnosti ran vzbujajo sum,' da 'je 
morilec celo obračal avto na tru
plo in sicer, da je prvič zavozil 
čezenj v naprej in drugič nazaj.

Če bodo nadaljnje analize po
trdile domnevo, bo to dokaz več, 
da je Pelosijevo pripovedovanje 
vsaj pomanjkljivo. Fant je namreč 
poudaril, da je po pretepu s pisa
teljem stekel v njegov avto in po
begnil, prepričan, da je že ubil 
nasprotnika. Med begom je občutil, 
da je avto nenavadno poskočil. U- 
stavil je in šele ko je izstopil je 
opazil, da je nehote zavozil kar čez 
pisatelja.

Ne gre pa prezreti še dejstva, da 
fantova izpoved ne sovpada tudi z 
drugimi izsledki preiskave. Pasolini- 
jeva srajca je okrvavljena na ra
menih kar pomeni, da je bil pisa
telj še vzravnan, ko ga je morilec 
udaril. Vprašanje pa je tudi, zakaj 
je srajca ostala na kraju prvega 
spopada. Ko so našli pisateljevo tru
plo, je bilo to brez srajce, hlače pa 
so bile zapete, kar naj bi pomenilo, 
da si je srajco slekel sam. Zakaj 
ni bila torej v avtu?

šele ko bodo odgovori na ta vpra
šanja znani bodo preiskovalci lahko 
uspešno nadaljevali preiskavo. Malo 
verjetno je namreč, da bi mladi Pe
losi med ponovnim zasliševanjem 
spremenil prvotno verzijo, ki je med 
drugim tako spretno zasnovana, da 
je marsikdo v prvem trenutku po
mislil, da mu jo je pripravil od
vetnik.

Medtem pa je odv. Nino Marazzi- 
ta, ki zastopa Pasolinijevo mater —- 
ta se je namreč prijavila kot za
sebna stranka — zahteval od držav
nega pravdnika dr. Giunta, naj za
sliši časnikarko Oriano Fallaci. Kot 
smo poročali je Fallaci jeva v član
ku, ki je bil objavljen v tedniku 
«Europeo», trdila, da so Pasolinija 
ubili v treh, od katerih naj bi bila 
dva dobro znana med razpečevalci 
mamil. Vse to naj bi časnikarki po
vedal očividec zločina, ki se iz stra
hu ni še zglasil na policiji, ki pa 
je že včeraj demantirala trditve do
mnevne priče. Dr. Giunta si je s 
tem v zvezi pridržal pravico, da od
loča o odvetnikovi zahtevi, ko bo 
preučil omenjeni članek.

6. — V južnoafriški 
sporočili, da so bili

PRETORIA, 
prestolnici so 
včeraj v mestni kaznilnici usmrče 
ni trije banditi, ki so bili obsojeni 
na smrt zaradi namernega umora.

Z včerajšnjimi eksekucijami je 
število smrtnih kazni, ki so jih iz
vršili od začetka leta v Južni Afriki, 
naraslo na 25.

J

PO DRŽAVNEM UDARU 3. NOVEMBRA

Abu Mohamed Sajem novi 
predsednik Bangladeša
Dosedanji predsednik Muštake Ahmed je včeraj odsto
pil - Državo bo vodil desetčlanski revolucionarni svet
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Prisrčen pozdrav med Sadatom in Wilsonom ob prihodu predsednika Egipta v britansko prestolnico.
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PO AMERIŠKI TURNEJI EGIPTOVSKEGA PREDSEDNIKA

Sadat v Londonu: nova politika 
ravnotežja med Vzhodom in Zahodom

Egipt išče pri zahodnih državah gospodarsko in tudi vojaško 
pomoč ter pristanek na nadaljevanje ženevske konference

LONDON, 6. — Egiptovski pred-1 je, da se je nekaj spremenilo v 
sedhik Sadat je danes prispel z le- —'■;l' —A 
talom na letališče Heathrow v An
gliji, kjer ga je sprejel angleški 
predsednik Harold Wilson. Takoj po 
pristanku letala se je egiptovski 
gost odpeljal skupaj z angleškim 
državnikom do hotela Claridge, kjer 
bo bival v času svojega obiska v 
Angliji, .

Sadat je odpotoval nekaj časa prej 
iz ameriškega letališča Andrews pri 
Washingtonu, kamor ga je spremil 
ameriški državni tajnik Kissinger.
Predsednik Ford se je poslovil od 
egiptovskega gosta pred Belo hišo 
v Washingtonu.

Takoj potem, ko se je v Londonu 
namestil v hotelu Claridge, se je 
egiptovski gost odpeljal s svojim 
spremstvom in pod močno policij
sko zaščito v palačo Buckingham, 
kjer mu je angleška kraljica Eliza
beta priredila slavnosten sprejem.
Policijska zaščita je bila po mne
nju angleških varnostnih organov 
potrebna zaradi nevarnosti, da bi 
palestinski gverilci, ki so sovražno 
razpoloženi do egiptovske politike 
glede reševanja krize na Bližnjem 
vzhodu, utegnili prirediti kako so
vražno manifestacijo. V resnici pa 
je edino manifestacijo priredila sku
pina Egipčanov, ki je ploskala in 
pozdravljala Sadata.

Prvič se je sedaj zgodilo, da je 
neki egiptovski predsednik uradno 
obiskal London. Dogodek je prav za
to pomemben. Med drugim dokazu-
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Libanon: negotova bodočnost

Propadel poskus 
ugrabitve v Milanu

MILAN, 6. — Mlad milanski za
varovalec je snoči srečno ušel na
padu petih banditov, ki so ga sku
šali omamiti s kloroformom. Gre 
za 35-letnega Luigija Marabellija, 
katerega odločna in hitra reakcija 
je preplašila nepridiprave, ki so 
jo umo pobrisali.

Marabelli se je snoči vrnil pozno 
domov, ker je bil na stadionu, kjer 
ji gledal nogometno tekmo Milan-

BEJRUT, 6. - Premirje v Liba
nonu je še vedno na trhlih nogah. 
Kljub sporazumu so ostrostrelci da
nes še streljali in vsaj tri osebe so 
bile ubite, več drugih pa je bilo 
ugrabljenih. Najtežji primer kršitve 
sporazuma o premirju pa so žabe 
ležili severno od Bejruta, kjer so 
krščanski falangiti prejeli orožje iz 
neke ladje, ki je bila zasidrana v 
bližini obale. Libanonska vojaka je

sicer intervenirala, toda ni se ji po
srečijo preprečiti izkrcanja orožja, 
ber so falangisti zajeli s pomočjo 
preb alstva, ki jim je naklonjeno, 
nekaj višjih častnikov (pripomniti pa 
je treba, da so vodilni kadri liba
nonske vojske sestavljeni pretežno od 
osebja krščanske veroizpovedi). Ta 
dogodek je napotil ministrskega pred
sednika Karameja, da je ostro pro
testiral ter zagrozil, da. bo morebiti

sprožil vladno krizo. Krščanski falan
gisti pa trdijo, da Karame (musli
man) rad spregleda dobavo orožja 
levičarskim muslimanskim skupinam.

Medtem se življenje v Bejrutu po
časi normalizira. Po več tednih so 
banke odprle vrata in tudi na ulice 
se je vrnil nekdanji živahni vrvež.

Na sliki: kramarji in avtomobili na 
ulici v središču Bejruta.

odnosih med Anglijo in Egiptom ter 
sploh v odnosih britanske države 
do vprašanj Bližnjega vzhoda.

Vsi angleški časopisi poudarjajo, 
da so se ti odnosi začeli krepiti po
sebno v zadnjih letih, potem ko so 
bili dolgo časa praktičflo liedbstbjè- 
či, posebno po angleško - francosko- 
izraelskem napadu na Egipt 1. 1956. 
Anglija gleda danes drugače na do
gajanja na Bližnjem vzhodu, delo
ma tudi zato, ker je danes članica 
Evropske gospodarske skupnosti. 
Prav v tem smislu angleško časo: 
pisje poudarja, da je Sadatova po
litika usmerjena k navezovanj« tes
nejših stikov z državami zahodne 
Evrope, da bi bila tako čimbolj ne
odvisna od procesa zbliževanja in 
pomiritve med ZDA in Sovjetsko 
zvezo.

Angleško časopisje pa poudarja tu
di, da Sadat prihaja v Anglijo tudi 
z namenom, da bi tam sklenil po
godbe za nakup orožja'. V tej zve
zi je treba omeniti, da je Anglija v 
zadnjem času precej liberalizirala 
svojo politiko dobav orožja deže
lam na Bližnjem vzhodu. Zato je 
razumljivo, da se bo Sadat sestal 
tudi z vplivnimi gospodarskimi 
krogi.

Kaj je egiptovski predsednik do
segel s svojim potovanjem v ZDA, 
se še ne ve, ker po pogovorih med 
njim in ameriškimi državniki ni bi
lo objavljeno nobeno sporočilo. O- 
pazovalci pa pripominjajo, da sicer 
v ZDA ni v navadi, da bi se ob
javljala taka sporočila. Gotovo je 
le, da bo Egipt prejel od ZDA go
spodarsko pomoč v znesku okoli 
750 milijonov dolarjev. Istočasno pa 
opazovalci pripominjajo, da bodo 
ZDA nudile Izraelu pomoč v višini 
ene milijarde in pol dolarjev, od 
katerih dve tretjini brezplačne.

Izraelske reakcije na ameriško in 
evropsko turnejo egiptovskega pred
sednika so v glavnem negativne. 
Izraelci se bojijo, da bi Egipt začel 
dobivati orožje od Zahoda ter pra
vijo, da ta drž.ava potrebuje vse 
prej kaj drugega kot orožje. Svojo 
bojazen opirajo na Sadatove. izjave v 
ZDA glede sionizma, katerega je ob
tožil, da je glavni povzročitelj krize 
na Bližnjem vzhodu.
. Izraelci so sploh zelo rahločutni, 
ko gre za dobave orožja raznim a- 
rabskim državam. Tako je v Izraelu 
vzbudila precejšnje razburjenje vest, 
da so se vojaških vaj v Siriji ude
ležila tudi letala Saudove Arabije. 
Gre za sodobna letala, ki jih je ta 
prejela od ZDA.

Očitno postaja sedaj, • da se Sadat 
poteguje za večjo gospodarsko in 
tudi vojaško pomoč od Zahoda, toda 
istočasno skuša pridobiti, posebno v. 
Zahodni ' Evropi, zaveznike za svojo 
politiko glede reševanja krize na 
;Bližnjem vzhodu. V to politiko spa
dajo predvsem pobude za čimprejš
nje skhcanje ženevske konference.

. Glede te konference so bili Sada
tov! sogovorniki v ZDA precej hlad
ni. Ford in Kissinger nista sicer 
odbila možnosti sklicanja konference, 
vendar pa sta vztrajno naglaševala 
potrebo po drugem .razmiku, se pra
vi po drugem «koraku» na Golan
skem področju. A merikanci skušajo 
doseči sporazum med Izraelom in Si
rijo glede ureditve tega vprašanja. 
Ta politika odlaga seveda v nedo
gled sklicanje ženevske konference, 
ki pa je za Sadata izredno pomemb
na zaradi odpora nekaterih arabskih 
držav proti njegovi politiki na Bliž
njem vzhodu. Mogoče bo imel Sadat 
več sreče v Londonu in sploh pri 
vladah Zahodne Evrope.

Znatno manjši ulov 
italijanskih ribičev

RIM, 6. — Ulov italijanskih ribi 
če v je letos znatno- upadel: tako iz
haja iz podatkov državnega statis
tičnega zavoaa ISTAT, po katerem 
je v obdobju januar - maj 1975 ulov 
padel za 4,8 odstotka v primerjavi 
z istim obdobjem lanskega leta.

Po statističnih podatkih ISTAT je 
padel zlasti ulov «plavih rib» in 
žlahtnih rib z izjemo tun, medtem 
ko je znatno narastel ulov mehkuž
cev ter gojenje školjk.

NOVI DELHI, 6, — Kot je snoči 
sporočila radijska postaja v Daki 
je dosedanji predsednik Bangladeša 
Muštake Ahmed odstopil. Na njego
vo mesto je bil imenovan dosedanji 
predsednik vrhovnega sodišča Abu 
Mohamed Sajem, ki je danes pri
segel zvestobo ustavi in državi pred 
člani vrhovnega sodišča in vojaški
mi poglavarji. Sajem je tretji ban
gi adeški predsednik, odkar se je 
Vzhodna Bengalija odcepila od Pa
kistana, po Mujiburu Rahmanu, ki 
je bil ubit letos poleti in Ahmedu, 
ki je odstopil.

Radijska postaja je nadalje spo
ročila, da bo državo vodil deset
članski revolucionarni svet, katere
mu bo verjetno predsedoval načel
nik generalštaba bangladeške voj
ske Kalid Mušaraf, dejanski vodja 
države in človek, ki je vodil pone
deljkov državni udar. Po informa
cijah iz Dake naj bi bilo v svetu 
sedem vojakov in trije civilisti. Po 
vesteh indijske časopisne agencije 
PTI pa naj bi poleg Ahmeda bili 
v revolucionarnem svetu še povelj
niki treh rodov vojske.

Po vesteh iz Novega Delhija kaže, 
da je položaj v Daki danes miren. 
Trgovine so odprte, javna prevozna 
sredstva delujejo redno, popoldne 
pa naj bi znova delovale letalske 
zveze na notranjih progah. Priča
kujejo tudi, da bodo v kratkem 
odprli mednarodnemu prometu leta
lišče v Daki, ki je zaprto od dne 
državnega udara.

Vsekakor pa tri dni po udaru ni
so vojaški poveljniki, ki so prevzeli 
oblast še pojasnili osnovnih smer
nic svoje politike. Prav zaradi tega 
je položaj v državi še dokaj neja
sen. Opazovalci pa vsekakor menijo, 
da bo prihodnjih nekaj dni odločil
nih za nadaljnjo usmeritev dežele 
in za iskanje ravnovesja med poli
tičnimi in vojaškimi skupinami.

Iz diplomatskih krogov pa med
tem sporočajo, da so bili v osred
njem zaporu v Daki ubite nekatere 
vodilne osebnosti Rahmanovega re
žima. Radijska postaja v Daki je 
včeraj sicer potrdila smrt bivšega 
podpredsednika republike Nazrula 
islama in bivših predsednikov vlade 
Mansura Alija ter Tadžudina Ah
meda, ki je bil ena vodilnih oseb
nosti. osvobodilnega boja, ni pa po
trdila umora drugih oseb.

Ameriško veleposlaništvo na Taj
skem je medtem sporočilo, da so 
častniki, ki so avgusta strmoglavili 
Mujibura Rahmana, zaprosili za po
litično zatočišče v ZDA. častniki, 
skupno jih je trinajst, so pobegnili 
s posebnim letalom v Bangkok. S 
tem v zvezi se je zvedelo, da je bila

v Daki ustanovljena posebna komi
sija, ki bo raziskovala zločine nad 
nekaterimi političnimi zaporniki ter 
bo skušala ugotoviti, kako je uspe
lo pobegpiti častnikom, proti ka
terim je bil naperjen zadnji držav
ni udar. V svojem kratkem sporo
čilu ameriško veleposlaništvo spo
roča, da bodo zahtevo bangladeških 
častnikov preučili z običajnim po
stopkom in da bodo vso ustrezno 
dokumentacijo, poslali v Washington 
v pretres funkcionarjem zunanjega 
ministrstva.

Indijski voditelji medtem sledijo 
z izredno pozornostjo razpletu do
godkov v sosednji državi. Ministrska 
predsednica Indirà Gandhi je od
ložila za 48 ur že napovedani obisk 
v Sikimu, da bi lahko osebno sle
dila dogodkom v Bangladešu.

Spopadi v Lizboni 
med policijo 
in demonstranti

LIZBONA, 6. — Danes je prišlo 
pred ministrstvom za informacije do 
spopadov med policijo ter uslužben
ci ministrstva, ki so zastražili vhod 
v poslopje da bi preprečili dostop 
vanj državnemu podtajniku podpolkov
niku Ferreiri Da Cimba. Tega so, 
kot je znano, obtožili, da je svoj čas 
sodeloval z politično policijo Caeta- 
novega režima. Uslužbenci ministr
stva so zahtevali, naj oblasti pre
iščejo preteklost podtajnika, ki pa bi 
do dokončnega sklepa ne smel sto
piti v poslopje. Oblasti so negativno 
reagirale na to zahtevo ter so davi 
s silo razgnale demonstrante. Prišlo 
je do spopadov, ki so zahtevali tudi 
nekaj ranjenih. Pozneje se je pred 
poslopjem zbrala še manjša skupina 

I demonstrantov, kateri pa se ni po
srečilo, da bi preprečila dostop pod
tajnika v poslopje. Demonstranti so 
zmerjali Da Cunha s klicem,: «fa
šist». Da Cunha je že pred dnevi 
zavrnil vse obtožbe ter zahteval, naj 
revolucionarni svet oboroženih sil u- 
vede preiskavo. Včeraj sta časnika 
«O Seculo» in «Diario de Lisboa» 
objavila fotokopijo nekega potrdila, 
ki naj bi dokazoval, da je Da Cunha 
sprejel 2500 eskudov za svoje usluge 
državni policiji pod Caetanovim reži
mom. Da Cunha je izjavil, da je do
kument potvorjen.

Malo pozneje se je zvedelo še, da 
je tudi v popoldanskih urah prišlo 
do spopadov med. policijo in demon
stranti. Policija je baje streljala, a 
ranjen je bil neki časnikar.
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KLJUB POSREDOVANJU ORGANIZACIJE AFRIŠKE ENOTNOSTI

Srditi boji za oblast v Angoli 
pred proglasitvijo neodvisnosti
Portugalska vojska bo nepreklicno zapustila bivšo kolonijo v teku 10. novembra
DAR ES SALAM, 6. — Portugal

ski viceadmiral Vičtor Crespò ter 
minister za sodelovanje z bivšimi 
kolonijami in bivši komisar v Mo
zambiku se je danes pogovarjal v 
Dar Es Salamu- s tanzanijskim pred
sednikom Juliusom Nyererejem, ka
teremu je posredoval zadnje podat
ke glède položaja v Angoli. Crespo 
je prispel včeraj zvečer v Tanzani
jo, in sicer iz Rampale, kjer se je 
udeležil zasedanja političnega odbo
ra «vrha» Organizacije za afriško 
enotnost. Crespo je potrdil, da bo 
Portugalska priznala Angoli neod
visnost 11. novembra, tako kot je 
bilo že prej domenjeno. Portugal
ske čete pa bodo že 10. novembra 
zapustile angolsko ozemlje. Portu
galski minister je izrazil upanje, da 
se bodo tri angolska osvobodilna 
gibanja sporazumela glede sestave 
nove angolske vlade narodne enot
nosti. Minister je še obsodil posege 
«tujih sil», ki se vmešavajo v an
golske zadeve.

Danes se je zvedelo iz Rampale 
(Uganda), da so angolska osvobo
dilna gibanja MPLA, FNLA, UNITA 
sklenila okviren sporazum, ki naj 
bi omogočil sestavo nove angolske 
vlade narodne enotnosti. Ta vest pa 
je precej meglena, ker je v izjavi 
sami rečeno, da je bil sporazum 
neenoten. Iz vsega tega, kar se do
gaja v Rampali, kjer zaseda orga
nizacija afriške enotnosti, je raz
vidno, da ta organizacija skuša do
seči s posredovanjem ugandskega 
predsednika Idi ja Amina vse. kar 
je mogoče, da bi prišlo v Angoli do 
enotne uprave pod vodstvom vseh 
treh političnih skupin, ki so se bo
jevale proti portugalskemu kolonial
nemu režimu.

Danes so že vse tri angolske de
legacije zapustile Rampalo ter se 
vrnile v domovino. Politični polo
žaj v bivši koloniji je vedno bolj 
zapleten. Po zadnjih vesteh MPLA, 
nadzoruje 8 do 16 pokrajin koloni
je. Predstavniki FNLA in UNITA 
pa trdijo, da je glavno mesto Lu- 
anda skoraj popolnoma obkoljeno. 
Izjavljajo še, da bosta ti dve gi
banji proglasili enostransko neod
visnost države, če ne bi MPLA ho

tela sprejeti ponudb za sodelovanje 
pri upravljanju nove državne tvor
be.

Nejasen je tudi položaj na pod
ročju Benguele, kakih 700 km južno 
od Luande. Poveljstvo MPLA trdi, 
da so njegove čete odbile poskus 
enot UNITA, da bi se polastile te
ga mesta, ki je v bližini pristanišča 
Lobito. Po drugih vesteh so pri na
padu na Benguelo sodelovala tudi 
letala iz Južne Afrike.

Zvečer je prišla še vest, da je 
prišlo v bližini Luande do spopadov, 
pri katerih so baje sodelovale tudi 
portugalske čete. Predstavniki MP 
LA pa obtožujejo portugalske obla
sti brezbrižnosti ter trdijo, da ob
jektivno podpirajo kolonialne sile. 
Ta teza je prišla do izraza tudi na 
tiskovni konferenci, ki je bila danes 
v Rimu in katere so se udeležili 
predstavniki nekaterih italijanskih

strank ter sindikatov. Na konferen
ci je govoril odgovorni član MPLA 
za mednarodne zveze Paulo Jorge, 
ki je udeležencem konference po- 
jasnil, da Angoli preti danes nevar
nost vietnamizacije. To pa se do
gaja zaradi pritiska tujega kapita
la, ki se hoče dokončno polastiti o- 
gromnih naravnih bogastev te dr
žave.

Kot je znano, je Sovjetska zveza 
že optirala za podporo osvobodilne
mu gibanju MPLA, katerega bo pri
znala, četudi bi prišlo do enostran
ske proglasitve neodvisnosti. Enako 
stališče je zavzela tudi portugalska 
komunistična partija, ki je pozvala 
vse portugalske politične sile, naj 
podprejo MPLA. Na drugi strani pa 
časopisi v LR Kitajski ostro napa
dajo to politiko ter v zvezi z Ango
lo obtožujejo Sovjetsko zvezo social- 
imperializma.

NOVO!

Med z dodatkom matičnega mlečka, 
cvetnega prahu in propoiisa


